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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 10ης Φεβρουαρίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ. 

Αρ. 16 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος.  Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Εδώ στο προεδρείο υπάρχουν τρία κεραστικά, δεν ξέρω ποιοι γιορτάζουν, να ζήσουν και να 
χιλιοχρονίσουν! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Χάρης Γεωργιάδης, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου και; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ο Παφίτης ο Πάζαρος; 

 Να ζήσουν και οι τρεις, χρόνια πολλά και ευτυχισμένα! 

 Κύριε Θεοπέμπτου, να ζήσεις!  Είσαι στο βάθος και δεν το άκουσες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χαράλαμπο Θεοπέμπτου) 

 Να ̛ στε καλά! 

 Λοιπόν… 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα Συγγενών Καρδιοπαθειών, η οποία τιμάται διεθνώς τη 14η 
Φεβρουαρίου, ο Σύνδεσμος Γονέων και Φίλων Καρδιοπαθών Παιδιών πραγματοποιεί κατά την τρέχουσα 
εβδομάδα ποικίλες δράσεις παγκύπρια, με στόχο την ενημέρωση και την ευαισθητοποίηση του κοινού και κατ’ 
επέκταση τη στήριξη των ατόμων που αντιμετωπίζουν κάποιας μορφής συγγενής καρδιοπάθεια. 

 Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, περίπου εννέα στα χίλια παιδιά παγκοσμίως γεννιούνται 
με καρδιακή πάθηση, με τα αίτια να παραμένουν άγνωστα για το 80% των περιστατικών.  Παρ’ όλα αυτά, οι 
συγγενείς καρδιοπάθειες σε όλο το ηλικιακό φάσμα δύναται να διαγνωστούν και να αντιμετωπιστούν στην 
πλειονότητά τους από εξειδικευμένο προσωπικό με την εφαρμογή ειδικών υπερηχογραφικών τεχνικών και 
επεμβατικών μεθόδων.  Η μεγάλη πρόοδος των απεικονιστικών εξετάσεων λόγω της τεχνολογικής εξέλιξης 
διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στην ποιότητα ζωής των ασθενών με συγγενή καρδιοπάθεια. 

 Αξίζει να αναφερθεί ότι τον ερχόμενο Απρίλιο θα πραγματοποιηθεί στο Ρότερνταμ η Ετήσια Συνάντηση 
της Ομάδας Εργασίας της Ευρωπαϊκής Καρδιολογικής Εταιρείας για τις Συγγενείς Καρδιοπάθειες Ενηλίκων. 



1120 

 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων διαβεβαιώνει ότι θα συνεχίσει να συμβάλλει στη διαχρονική προσπάθεια 
στήριξης των καρδιοπαθών, ενισχύοντας περαιτέρω τη σχετική νομοθεσία στο πλαίσιο πάντοτε του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου.  Ανάμεσα στις προγραμματισμένες αυτή την εβδομάδα δράσεις είναι και η φωταγώγηση με κόκκινο 
χρώμα τη Δευτέρα, 14 Φεβρουαρίου, του κτιρίου της Βουλής.  Με αυτό τον συμβολικό τρόπο το κοινοβούλιο 
εκφράζει τη συμπαράστασή του σε όλους τους ασθενείς με καρδιοπάθειες και στις οικογένειές τους. 

 Παρακαλώ τώρα τον γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 Κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 4 Φεβρουαρίου ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, Ειδικός Αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για θέματα 
Συμμετοχής της Κοινωνίας των Πολιτών, συμμετείχε σε διαδικτυακή συζήτηση με θέμα:  «Η επανάσταση της 
καθαρής ενέργειας και οι επιπτώσεις της στην περιοχή του ΟΑΣΕ».  Ο κ. Χατζηγιάννης υπογράμμισε τον 
σημαντικό ρόλο της Κοινωνίας των Πολιτών για την προώθηση και υλοποίηση της ενεργειακής μετάβασης και 
κάλεσε τους πολίτες, ειδικότερα τους νέους, να αγωνιστούν για ενεργειακή δικαιοσύνη και ενεργειακή 
δημοκρατία, στη βάση κοινωνικά δίκαιων, συμμετοχικών και δημοκρατικών παραμέτρων, οι οποίες να 
διασφαλίζουν τις αρχές της διαφάνειας και του κράτους δικαίου. 

 Στις 9 Φεβρουαρίου οι κ. Χάρης Γεωργιάδης, Μαρίνα Νικολάου, Χρύσης Παντελίδης και Αλεξάνδρα 
Ατταλίδου συμμετείχαν διαδικτυακά σε Διακοινοβουλευτική Συνάντηση της Επιτροπής Συνταγματικών 
Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου με θέμα τις προσδοκίες των εθνικών κοινοβουλίων για τη Διάσκεψη 
για το Μέλλον της Ευρώπης.  Συζητήθηκαν τα θέματα της ευρωπαϊκής δημοκρατίας, οι πολιτικές προτεραιότητες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η προτεινόμενη θέσπιση μόνιμου μηχανισμού δημόσιας διαβούλευσης μεταξύ των 
πολιτών και των θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά τη διαδικασία λήψης αποφάσεων σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο. 

 Η κ. Ατταλίδου τόνισε την ανάγκη αναθεώρησης του ευρωπαϊκού εκλογικού νόμου κατά τρόπο που να 
ενισχύει τον ρόλο των πολιτών στην ανάδειξη των αντιπροσώπων του στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Σημείωσε επίσης ότι η πρόταση για δημιουργία μιας πανευρωπαϊκής εκλογικής 
περιφέρειας στις Ευρωεκλογές πρέπει να διασφαλίζει τη σύνδεση μεταξύ πολιτών και εκλελεγμένων 
αντιπροσώπων, με πρόνοιες για επαρκή αντιπροσώπευση των φύλων και όλων των γεωγραφικών περιοχών 
της Ένωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Προ ημερησίας διατάξεως θέλω να ανακοινώσω ότι η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή Δεοντολογίας 
των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, αφού ολοκλήρωσε την αυτεπάγγελτη εξέταση περιστατικού 
σημειωθέντος μεταξύ του βουλευτή κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους και της κοινοβουλευτικής συνεργάτιδος του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Έφης Ξάνθου, σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2021, και, αφού ομόφωνα κατέληξε ότι υπήρξε 
αντιδεοντολογική συμπεριφορά του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους, αποφάσισε κατά πλειοψηφία να επιβάλει στον εν 
λόγω βουλευτή την προβλεπόμενη στον Κανόνα 15(α) του Μέρους 5 του Κώδικα Δεοντολογίας, κύρωση 
προφορικής επιπλήξεως. 

Ένα λεπτό πριν την είσοδό μου εις την ολομέλεια επικοινώνησε τηλεφωνικώς μαζί μου ο συνάδελφος και 
με παρακάλεσε να πληροφορήσω το σώμα ότι ο ίδιος ήταν το πρωί εις τη Βουλή των Αντιπροσώπων -και μάλιστα 
ήταν ενώπιόν μας εις την επιτροπή Ελέγχου- και ουδόλως ειδοποιήθη ότι σήμερα θα του επιβαλλόταν αυτή η 
ποινή.  Ήθελε να είναι παρών.  Ο λόγος της απουσίας του είναι καθαρά για αυστηρούς, σοβαρούς οικογενειακούς 
λόγους, γι’ αυτό την ώρα που του ανακοίνωσαν από τη Βουλή ότι θα εκφωνηθεί το κείμενο που ανέγνωσα μόλις 
τώρα ήταν ήδη στη Λεμεσό, πριν πέντε-δέκα λεπτά. 

Μάλιστα.  Λοιπόν. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διατάξεως, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες, αν δεν υπάρχει ένσταση. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τροποποίηση του περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου, 
για να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
(ΕΕ) 2021/338 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Φεβρουαρίου 2021 για την 
τροποποίηση της οδηγίας 2014/65/ΕΕ όσον αφορά τις απαιτήσεις παροχής πληροφοριών, την παρακολούθηση 
των προϊόντων και τα όρια θέσης, και των οδηγιών 2013/36/ΕΕ και (ΕΕ) 2019/878 όσον αφορά την εφαρμογή 
τους στις εταιρείες επενδύσεων, με σκοπό τη διευκόλυνση της ανάκαμψης από την κρίση της COVID-19», ώστε 
να καταργηθεί η περιττή γραφειοκρατία και η θέσπιση σταθμισμένων μέτρων για τον μετριασμό της οικονομικής 
αβεβαιότητας που προκλήθηκε από την πανδημία COVID-19, με στόχο την αποφυγή εισαγωγής αλλαγών που 
θα αυξήσουν τη διοικητική επιβάρυνση στον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και 31 Ιανουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών Κύπρου και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ), 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και τα μέλη της κ. Άριστος Δαμιανού και Σωτήρης Ιωάννου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2021/338 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
16ης Φεβρουαρίου 2021 για την τροποποίηση της οδηγίας 2014/65/ΕΕ όσον αφορά τις απαιτήσεις παροχής 
πληροφοριών, την παρακολούθηση των προϊόντων και τα όρια θέσης, και των οδηγιών 2013/36/ΕΕ και (ΕΕ) 
2019/878 όσον αφορά την εφαρμογή τους στις εταιρείες επενδύσεων, με σκοπό τη διευκόλυνση της ανάκαμψης 
από την κρίση της COVID-19». 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η Οδηγία 2021/338/ΕΕ αποσκοπεί στην κατάργηση της 
περιττής γραφειοκρατίας και στη θέσπιση σταθμισμένων μέτρων για τον μετριασμό της οικονομικής αβεβαιότητας 
που προκλήθηκε από την πανδημία COVID-19, με στόχο την αποφυγή εισαγωγής αλλαγών που θα αυξήσουν 
τη διοικητική επιβάρυνση στον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών.  Οι τροποποιήσεις που επιφέρει η 
υπό αναφορά Οδηγία συναποτελούν δέσμη μέτρων που θεσπίζεται υπό τον τίτλο «Δέσμη μέτρων για την 
ανάκαμψη των κεφαλαιαγορών (Capital Markets Recovery Package)». 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
επιτυγχάνεται η απλούστευση των απαιτήσεων παροχής πληροφοριών από τις εταιρείες παροχής επενδυτικών 
υπηρεσιών προς τους πελάτες τους, χωρίς να επηρεάζεται δυσμενώς η προστασία των επενδυτών.  Η εν λόγω 
απλούστευση των απαιτήσεων επέρχεται μεταξύ άλλων μέσω του περιορισμού των πληροφοριών που πρέπει 
να παρέχονται στους επαγγελματίες επενδυτές και στους επιλέξιμους αντισυμβαλλόμενους σχετικά με το κόστος 
και τις επιβαρύνσεις, καθώς και της σταδιακής κατάργησης της παροχής πληροφοριών σε έντυπη μορφή σχετικά 
με τις επενδύσεις.  Συναφώς, με τον τρόπο αυτό θα επιτευχθεί τόνωση της ρευστότητας και ευκολότερη 
πρόσβαση σε χρηματοδότηση, με σκοπό την ενίσχυση των επενδύσεων. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, η Δημοκρατία έπρεπε να εναρμονιστεί με την υπό αναφορά Οδηγία μέχρι 
τις 28 Νοεμβρίου 2021, με ημερομηνία εφαρμογής την 28η  Φεβρουαρίου 2022. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης η επιτροπή επισήμανε την ανάγκη τροποποίησης του νομοσχεδίου, ώστε να 
επέλθουν σε αυτό μικρής έκτασης βελτιώσεις για σκοπούς σαφήνειας επιμέρους προνοιών αυτού και να εισαχθεί 
σχετική πρόνοια, ώστε να καθοριστεί ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου η 28η Φεβρουαρίου 2022. 

 Σημειώνεται ότι, στη βάση των πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών, υιοθετώντας τις εισηγήσεις της 
επιτροπής, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!   

 Έχουμε ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής;   

 Ουδείς υπάρχει. 

 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 17Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

  Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 30Α.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς, ουδεμία. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Λοιπόν, πάμε στο δεύτερο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας ποσού ύψους €12.369.032 για 
τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας για το 2022 είναι ελλειμματικός 
και προβλέπει δαπάνες ύψους €12.369.032 και έσοδα ύψους €9.341.210, τα οποία προβλέπεται να προέλθουν 
κυρίως από την έκδοση και ανανέωση αδειών κυνηγίου και χρήσης κυνηγετικών όπλων (€3.665.000), από 
επιβολή προστίμων και χρηματικών ποινών (€523.500), από διάφορα άλλα έσοδα όπως αντισταθμιστικά, 
δωρεές και εισφορές (€953.710) και από κρατική χορηγία, η οποία παραχωρείται μέσω του Υπουργείου 

 
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων 

στα πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε 
ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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Εσωτερικών (€4.199.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η εν λόγω χορηγία θα χρησιμοποιηθεί για τους ακόλουθους 
σκοπούς: 

1. Την εφαρμογή απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με τη διόρθωση του καθεστώτος 
απασχόλησης των εποχικών αγροπυροσβεστών και την εξομοίωση των ωφελημάτων τους με αυτά του 
τακτικού ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού. 

2. Την εκπλήρωση μέρους των υποχρεώσεων της Δημοκρατίας που απορρέουν από την Οδηγία 
2009/147/ΕΕ περί της Διατηρήσεως των Άγριων Πτηνών. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας για το έτος 2022 
αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€3.344.961). 

2. Εισφορά για συνταξιοδοτικά ωφελήματα και συντάξεις (€1.061.010). 

3. Ωρομίσθιο προσωπικό (€4.000.291). 

4. Συντήρηση μηχανοκίνητων οχημάτων (€220.000). 

5. Ευρωπαϊκά προγράμματα (€1.175.000). 

6. Διάφορα άλλα έξοδα (€1.048.170). 

 Το έλλειμμα του προϋπολογισμού (€3.072.622) σύμφωνα με τα στοιχεία θα καλυφθεί από το αποθεματικό 
του ταμείου, το οποίο αποτελείται από συσσωρευμένα πλεονάσματα των τελευταίων ετών. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προτεινόμενου προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Τα συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους έργα. 

2. Η εκπαίδευση και κατάρτιση του προσωπικού του ταμείου. 

3. Η αποτελεσματικότητα και η ταχύτητα ανταπόκρισης της Υπηρεσίας Θήρας στην επίτευξη των 
καθηκόντων της. 

 Σχετικά με τα πιο πάνω οι εκπρόσωποι του ταμείου ανέλυσαν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις που 
αφορούν τα συγχρηματοδοτούμενα έργα δηλώνοντας ότι αυτά αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Tη διατήρηση και διαχείριση του πληθυσμού του Σπιζαετού στην Ανατολική Μεσόγειο στο πλαίσιο του 
προγράμματος LIFE. 

2. Tην προστασία και διατήρηση του Γύπα. 

3. Tο εθνικό σχέδιο διαχείρισης των ειδών του Ακάμα. 

4. Tην ανέγερση νέου και την αναβάθμιση του υφιστάμενου Κέντρου Περίθαλψης και Αποκατάστασης της 
Άγριας Πανίδας. 

 Αναφορικά με την εκπαίδευση και κατάρτιση των θηροφυλάκων της υπηρεσίας δήλωσαν ότι μέρος του 
προσωπικού έχει λάβει εκπαίδευση από την αστυνομική ακαδημία, ενώ παράλληλα μακροπρόθεσμος στόχος 
του ταμείου είναι η θέσπιση κανονισμών για τη λειτουργία σχολής θηροφυλακής, καθώς και η προώθηση 
νομοθετικών ρυθμίσεων που να επιτρέπουν την οπλοφορία των θηροφυλάκων για σκοπούς εκτέλεσής των 
καθηκόντων τους. 

 Σε σχέση με την αποτελεσματικότητα και την ταχύτητα ανταπόκρισης της υπηρεσίας δήλωσαν ότι, παρ’ 
όλο που εκτελούνται περίπολα και έλεγχοι επί εικοσιτετραώρου βάσεως, εντούτοις το μέγεθος και η δυσκολία 
στην προσβασιμότητα της υπαίθρου δυσχεραίνει το έργο της υπηρεσίας και ενδεχομένως σε κάποιες 
περιπτώσεις να προκύπτουν καθυστερήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας για το έτος 
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2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΔΗΚΟ, ΑΚΕΛ, ΕΛΑΜ, ΔΗΠΑ στην ολομέλεια, ΔΗΣΥ, ΕΔΕΚ είναι υπέρ του νομοσχεδίου. 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λίνος, ο κ. Σαββίδης… 

 Σημειώστε τους, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης, ο κ. Θεοπέμπτου… 

 Σημειώστε τους όλους, βλέπω τον κ. Τρυφωνίδη… 

 Κύριε Χριστοφίδη, ξεκινούμε από κοντά σας.  Θέλετε; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουμε εξετάσει στην επιτροπή Οικονομικών τον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας.  Θέλω να κάμω 
δύο παρατηρήσεις.  Πρώτον, έχουμε θέσει τζιαι στην επιτροπή Οικονομικών ένα σοβαρό κατά την άποψή μας 
ζήτημα, που έχει να κάμει με την αποτελεσματική λειτουργία της υπηρεσίας.  Εργάζεται ένας αριθμός σε αυτή 
την υπηρεσία ωρομίσθιων θηροφυλάκων οι οποίοι, ενώ εκτελούν χρέη κανονικά, δεν μπορούν να οπλοφορούν, 
δεν περνούν από την κατάλληλη κατάρτιση και είναι σε έναν διαρκή ουσιαστικά κίνδυνο.  Έχουμε πάρει την 
απάντηση ότι ετοιμάζεται τροποποίηση των κανονισμών, αλλά και σύσταση σχολής θηροφυλάκων, ούτως ώστε 
να αντιμετωπιστούν όλα αυτά τα ζητήματα.  Θα παρακολουθούμε το θέμα και θα συνεχίσουμε να ασκούμε 
πιέσεις, για να λυθεί ένα πολύ σοβαρό ζήτημα, που αφορά δεκάδες ανθρώπους που με κίνδυνο ουσιαστικά τη 
ζωή τους καθημερινά προσπαθούν να εκτελέσουν το έργο τους.  Θέλω να πω επίσης ότι έχουμε γίνει κοινωνοί 
καταγγελιών ότι αυτοί οι ωρομίσθιοι θηροφύλακες εσχάτως αξιοποιούνται ακόμα και για περιπολίες εις την 
Πράσινη Γραμμή.  Αντιλαμβάνεστε ότι για τούτους όλους τους λόγους τζιαι για πολλούς άλλους επείγει η επίλυση 
αυτού του ζητήματος. 

 Έχουμε τοποθετηθεί επίσης στην επιτροπή για την επανασύσταση του ουλαμού, με την οποία 
αντιλαμβάνομαι ότι η ηγεσία του Ταμείου Θήρας συμφωνεί, αλλά το θέμα κάπου κολλά στο Υπουργείο 
Εσωτερικών. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χριστοφίδη. 

 Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος Λίνος Παπαγιάννης εξ Αμμοχώστου. 

 Κύριε Παπαγιάννη. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ:  

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι η κοινωνία αντιμετωπίζει μια σειρά από πολύ σοβαρά ζητήματα, αλλά 
δεν μπορούμε να παραβλέψουμε ότι μερικές δεκάδες χιλιάδες συμπατριωτών μας, κατ’ ακρίβεια περισσότερες 
από σαράντα τρεις χιλιάδες, πληρώνουν κάθε χρόνο την άδεια κυνηγίου, που εν πάση περιπτώσει είναι ένα 
ποσό κοντά στα €3 εκατομ., που σε αυτή την περίπτωση θα συμπληρώσει τον εσωτερικό προϋπολογισμό του 
Ταμείου Θήρας.  Η δημιουργία της αρμόδιας υπηρεσίας έγινε με κύριο σκοπό τη διαφύλαξη της άγριας ζωής, της 
πανίδας και της χλωρίδας αυτού του τόπου. 

 Δυστυχώς ή ευτυχώς -και αυτό δεν είναι ευθύνη της Υπηρεσίας Θήρας- τα τελευταία χρόνια, ειδικότερα 
όμως τα τελευταία δύο χρόνια, έχει γίνει έντονο ένα φαινόμενο που δεν ξέρω πώς αυτό το κράτος το αποδέχεται 
και δεν ξέρω σε ποια ευρωπαϊκή χώρα θα ήταν αποδεκτό!  Αναφέρομαι ξεκάθαρα στις δεκάδες καταγγελίες των 
τελευταίων ημερών που αφορούν ακτιβιστές και στο γεγονός ότι έχει καταντήσει αυτό το κράτος να αστυνομεύει 
ανθρώπους που δεν έχουν καμία αρμοδιότητα, καμία εξουσία, γιατί όπως λέν’, θέλουν να πατάξουν τη 
λαθροθηρία.  Για όλους όσοι δεν το γνωρίζουν, δεκάδες θηροφύλακες απασχολούνται καθημερινά με το να 
προστατεύουν -εντός και εκτός εισαγωγικών- χωρίς τη θέλησή τους, εκτελώντας οδηγίες, ανθρώπους ξένης 
υπηκοότητας που καθημερινά παραβιάζουν τον Ποινικό Κώδικα. 

 Θα σας αναφέρω ότι τις τελευταίες μέρες έχουν γίνει παραβιάσεις περιουσιών, όπου υπάρχουν 
περιφραγμένοι χώροι, έχουν γίνει κατασχέσεις -αν είναι δυνατό- περιουσίας νόμιμων κυνηγών από ανθρώπους 
που δεν έχουν καμία εξουσιοδότηση.  Και αυτό το δηλώνω δημόσια, το καταγγέλλω δημόσια.  Έχω προβεί και 
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σε καταγγελίες και στην τέως Υπουργό Δικαιοσύνης και στη νυν και υπάρχει και μία πρόταση νόμου, που 
χρονολογείται περίπου στα τρία χρόνια, για αντιμετώπιση αυτού του φαινομένου. 

 Καλώ λοιπόν το σώμα, αν θέλουμε, όπως διάφοροι βουλευτές διατείνονται, να βελτιώσουμε ή να 
εξαλείψουμε αυτό το φαινόμενο, να το εξετάσουμε.  Και, απλώς για να καταγραφεί, θα σας αναφέρω ότι ακόμα 
και πυροβόλα όπλα τις τελευταίες μέρες -γνωρίζω τι λέω- έχουν κατασχεθεί από κάποιον που δεν έχει καμία 
αρμοδιότητα.  Πώς είναι αυτό δυνατό σε μια ευρωπαϊκή χώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κάποιοι αντικατέστησαν τις αρχές τις δικές μας απ’ ό,τι φαίνεται.  Τέλος πάντων. 

 Λοιπόν, τον λόγο έχει ο κ. Αλέκος Τρυφωνίδης. 

 Κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Σίγουρα, κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε και εμείς τον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας.  
Εκφράζουμε μια ανησυχία για το έλλειμμα στον φετινό προϋπολογισμό ύψους €3 εκατομ., το οποίο θα καλυφθεί 
από το αποθεματικό του ταμείου, από τα συσσωρευμένα πλεονάσματα. 

 Χαιρετίζουμε την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για διόρθωση του καθεστώτος των εποχιακών 
θηροφυλάκων και εξομοίωση των ωφελημάτων τους με αυτή του τακτικού ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού.  Το ποσό θα καλυφθεί με συμπληρωματικό προϋπολογισμό και τέλος θέλουμε να χαιρετίσουμε 
και να στηρίξουμε τον μεσοπρόθεσμο στόχο του ταμείου για λειτουργία σχολής θηροφυλακής, που σκοπό έχει 
την εκπαίδευση των θηροφυλάκων, για να διευκολύνονται στην εκτέλεση των καθηκόντων τους, και τη θέσπιση 
σχετικής νομοθεσίας προς επίτευξη του στόχου αυτού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Τον λόγο έχει ο εορτάζων συνάδελφος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

 Κύριε συνάδελφε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Επειδή μιλούμε για το Ταμείο Θήρας τζιαι άκουσα τζιαι για τους ακτιβιστές, πρέπει να έχουμε λλίην έννοια.  
Δηλαδή έρκεται ένας άνθρωπος ’πού το εξωτερικό -λοαρκάστε, έρκεται που το εξωτερικό- τζιαι πάει τζιαι βρίσκει 
βερκά, τα οποία εμείς εν ημπόρουμε να τα εύρουμε.  Τούτη την προστασία σε τούτους τους ανθρώπους εδίαν 
την ο Ουλαμός Πάταξης Λαθροθηρίας, τον οποίο καταργήσαμε.  Γι’ αυτό έν’ απαραίτητο να επανέλθει ο ουλαμός.  
Μεινίσκουν απροστάτευτοι όσοι προσπαθούν να επιβάλουν τη νομοθεσία, να βοηθήσουν να επιβληθεί η 
νομοθεσία -να το πω πιο σωστά- γι’ αυτό είναι εξαιρετικά σημαντικό ο ουλαμός να επανέλθει, δεν μπορούμε να 
λειτουργήσουμε έτσι.  Τούτη η ιστορία με τα αμπελοπούλια, τα δίχτυα, τα βερκά επαρατράβησε. 

 Το δεύτερο πράγμα, εν πρέπει κάποια στιγμή το Ταμείο Θήρας να δει…  Όποιος θέλει βκάλλει άδεια, 
όποιος πληροί τα κριτήρια βκάλλει άδεια!  Πόσες άδειες εννά συνεχίσουμε να βκάλλουμε;  Δηλαδή σηκώνει ο 
τόπος τόσο μεγάλο αριθμό κυνηγών;  Εν πρέπει κάποια στιγμή να κάμουμε μια μελέτη, να δούμε πόσους 
κυνηγούς σηκώνει ο τόπος;  Πρέπει να δικαιούνται όλοι να πηγαίνουν κυνήγι την ίδια ημέρα;  Έσιει χώρες που 
κάμνουν μονά-ζυγά για παράδειγμα, έσιει χώρες που σε ορισμένες περιοχές δικαιούσαι να πηγαίνεις.  Έχουμε 
ένα πρόβλημα σε τούτο.  Να θυμίσω ότι, για να έχουμε θήραμα, εκτρέφουμέν το τζιαι ελευθερώνουμέν το, γιατί 
το φυσικό έχουμέν το μειώσει δραματικά. 

 Το άλλο πρόβλημα αφορά τις περιοχές που επιλέγουν για το κυνήγι.  Έχουμε σοβαρά προβλήματα με την 
τήρηση των περιοχών κυνηγιού.  Τζιαι έχουμε τζιαι προβλήματα…  Τζιαι έσιει κόσμο που φωνάζει όι μόνο για το 
ότι εβάλαν περιοχές κυνηγιού τζιαι οι κυνηγοί φεύκουν έξω ’πού την περιοχή, που χρειάζεται να βοηθηθούν να 
μένουν νόμιμα στην περιοχή…  Έχουμε τζιαι πολλά προβλήματα με τις περιοχές άσκησης σκύλων.  Οι κυνηγοί 
πηγαίνουν τζιαι κάμνουν ασκήσεις σκύλων κοντά σε σπίτια, σε περιουσίες και δημιουργούνται προβλήματα κτλ. 

 Τούτα ούλλα λέω τα, γιατί χρειάζεται να έχουμε το Ταμείο Θήρας, χρειάζεται να έχουμε μια καλή 
λειτουργία, αλλά έχουμε προβλήματα ακόμα τα οποία χρειάζεται να διορθωθούν. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Θεοπέμπτου. 
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 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Χρύσανθος Σαββίδης. 

 Κύριε Σαββίδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λίνο Παπαγιάννη) 

 Η δευτερολογία είναι μετά τις πρωτολογίες, κύριε Λίνο. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα μιλήσω από τη σκοπιά του κυνηγού, γιατί από μικρός είμαι κυνηγός, και θα πω ότι το κυνήγι για όλους 
εμάς είναι ένα άθλημα, είναι μια διέξοδος στη φύση, να περπατήσεις, να ξεκουραστείς, να ξεφύγεις από την 
καθημερινότητα, μια μοναδική ευκαιρία για την ανδροπαρέα να μαζευτεί.  Δεν είναι το κυνήγι εν έτει 2022 ο 
τρόπος εξασφάλισης της διατροφής, όπως στα αρχαία χρόνια, αλλά μια έξοδος. 

 Να πούμε ότι στις τάξεις των κυνηγών επικρατεί μια μεγάλη απογοήτευση για το θήραμα, που κάθε χρόνο 
λιγοστεύει.  Αυτό φανερώνει μια αδυναμία -θα έλεγα- του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα της λαθροθηρίας, αλλά και παράλληλα να εμπλουτίσει και να διαχειριστεί ορθά το 
θήραμα.  Για τον σκοπό αυτό το Ταμείο Θήρας θεωρούμε ότι θα πρέπει επιτέλους να ακούσει τις εισηγήσεις των 
οργανωμένων κυνηγών και να προβεί στη δημιουργία ενός ορθά συγκροτημένου πλάνου για τη διαχείριση του 
θηράματος.  Να πούμε ότι το πλάνο αυτό θα πρέπει να περιλαμβάνει αναπτυξιακά έργα καθώς και εκπαιδευτικά 
προγράμματα δημιουργίας ορθής κυνηγετικής παιδείας. 

 Εύχομαι το Ταμείο Θήρας να ακούσει την κραυγή αγωνίας των κυνηγών, να βελτιωθούν τα πράγματα, 
και, όσον αφορά τους εργαζομένους στο Ταμείο Θήρας, οι πόρτες του Δημοκρατικού Κόμματος είναι ανοιχτές, 
για να ακούσουμε και να βοηθήσουμε, να επιλύσουμε εργασιακά προβλήματα και το Δημοκρατικό Κόμμα θα 
υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαββίδη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Κυριάκος Χατζηγιάννης του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήταν πραγματικά έλλειψη γνώσης του αντικειμένου, καθώς επίσης και των δεδομένων της Κύπρου, 
για όποιον εμφανιζόταν σε αυτό το σώμα και ισχυριζόταν ότι το Ταμείο Θήρας δεν επιτελεί σωστά το έργο του ή 
τουλάχιστον υστερεί στους αναγκαίους ελέγχους. 

 Πού ήμασταν και πού φθάσαμε;  Υπάρχουν αποτελεσματικοί έλεγχοι σήμερα από αυτό το σώμα;  Αυτοί 
οι οποίοι δεν μπορούν να εκτιμήσουν θετικά την κατάσταση…  Νομίζω ότι χρειάζεται λίγη περισσότερη 
μεγαλοψυχία στο να εκτιμήσουμε το έργο αυτών των ανθρώπων που μέρα και νύχτα βρίσκονται στους δρόμους 
και σε όλες τις περιοχές του τόπου, ακριβώς για να ελέγχουν και να διατηρούν μία τάξη.  Τάξη η οποία στο τέλος 
της ημέρας είναι προς όφελος και των κυνηγών, είναι προς όφελος και της κοινωνίας, είναι προς όφελος και του 
περιβάλλοντος.  Δε θεωρώ ότι είναι σωστό να κάνουμε την αναφορά ότι τίποτα δε λειτουργεί και -σημειώστε 
ακόμη, κύριε Πρόεδρε- καλώ τους συναδέλφους να αναζητήσουν την κουλτούρα την οποία έχουν καλλιεργήσει 
και με τη συνδρομή του Ταμείου Θήρας μαζί και με τις ομοσπονδίες των κυνηγών, την κουλτούρα εκείνη του 
σεβασμού στο περιβάλλον και στο αντικείμενο της θήρας.  Γι’ αυτό τον λόγο όλα αυτά θα πρέπει να τα 
σημειώσουμε στα θετικά και να μην είμαστε ισοπεδωτικοί στην αντιπολίτευση, στην κριτική, την οποία 
πραγματικά μπορούμε να περιορίσουμε. 

 Υπάρχει ακόμα μια διάσταση.  Εάν αποσπασματικά παίρνουμε συγκεκριμένες συμπεριφορές, αυτό δεν 
ανταποκρίνεται στη γενική συμπεριφορά είτε των κυνηγών είτε του Ταμείου Θήρας είτε αυτής της ίδιας της 
πολιτείας.  Αντιθέτως, έχουμε κάμει τεράστια βήματα προόδου.  Και αυτούς οι οποίοι έρχονται σήμερα με 
τρόπους -πραγματικά- εκτός νόμου και συντάγματος αυτής της χώρας και επεμβαίνουν σε προσωπικές 
περιουσίες, επεμβαίνουν μέσα στα σπίτια, επεμβαίνουν στην ιδιωτική ζωή του κόσμου θεωρώ ότι δεν τους 
χρειάζεται ο Κύπριος πολίτης, για να αυτοπροστατευτεί από το ενδεχόμενο της λαθροθηρίας.  Και αν και εφόσον 
κάποιοι είναι πίσω από αυτές τις συμπεριφορές, να βγουν ξεκάθαρα και να το δηλώσουν και να πουν ότι εμείς 
επικροτούμε την άρση της ιδιωτικής ζωής και θα πρέπει να μπούμε στο υπνοδωμάτιο να ελέγξουμε.  Αυτά δεν 
είναι σωστά πράγματα!  Υπάρχουν θεσμοθετημένα όργανα σε αυτή την πολιτεία, αστυνομία, υπεύθυνοι για τη 
θήρα, Ταμείο Θήρας, κ.λπ., κ.λπ...  Όλοι αυτοί -που εκτιμώ τουλάχιστον- κοινά ομολογούμε ότι κάνουν πολύ 
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σωστά τη δουλειά τους είναι αυτοί οι αρμόδιοι να επέμβουν για σκοπούς ελέγχου, όπως ακριβώς προβλέπεται 
στον νόμο.  Εάν έρχονται οι οποιοιδήποτε τρίτοι να παίρνουν τον νόμο…  Ποιο νόμο;  Τον δικό τους ή τις δικές 
τους αρχές και να τις δημιουργούν ως δικαίωμα μιας ξένης χώρας.  Αυτό είναι εντελώς ανεπίτρεπτο και θα πρέπει 
να έχουμε το θάρρος να το καταδικάζουμε όλοι μας. 

 Σθεναρά λέμε «όχι» στη λαθροθηρία, «ναι» στην τάξη, «ναι» στα σωστά, αλλά αυτό το οποίο συμβαίνει 
με τις επεμβατικές συμπεριφορές κάποιων το καταδικάζουμε πλήρως, γιατί είναι σε βάρος των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων. 

 Κλείνω με αυτό.  Αυτά τα οποία θεωρούμε ότι δεν είναι σωστά, που αναφέρθηκαν και προηγουμένως, 
ξέρουμε πού θα συζητηθούν, σε αυτό ακριβώς εδώ τον χώρο ή στις επιτροπές.  Η επιτροπή Εσωτερικών έχει 
αναλάβει να συζητήσει το θέμα αυτό, αυτές τις συμπεριφορές.  Εάν υπάρχουν και άλλες συμπεριφορές, να 
αναφερθούν προς συζήτηση.  Όλα θα τα δούμε!  Όλα θα τα συζητήσουμε, και τη μια πλευρά και την άλλη πλευρά, 
να δούμε ποιος κάνει μεγαλύτερο λάθος και ποιος μικρότερο λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Τον λόγο ζήτησε ο συνάδελφος ο κ. Ορφανίδης.  Δευτερολογία ο κ. Λίνος και η συνάδελφος η κ. Αλεξάνδρα 
θα πάρει τον λόγο τελευταία. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακούγοντας κάποιος τον κ. Χατζηγιάννη θα νόμιζε ότι όλοι δε θα ψηφίζαμε και το σχετικό νομοσχέδιο, τον 
προϋπολογισμό. 

 Κανένας δεν έχει αναφερθεί σε οτιδήποτε απ’ όλα αυτά που έχεις αναφέρει, εκτός από κάποιες αναφορές 
του κ. Θεοπέμπτου, ο οποίος σταθερά έχει τις θέσεις του, τις οποίες σεβόμαστε, όπως και ο ίδιος σέβεται και τις 
θέσεις τις δικές μας.  Τίποτε δεν έχουμε πει και δεν άκουσα κανένα συνάδελφο να κάνει στείρα αντιπολίτευση, 
όπως αναφέρατε. 

 Ο ουλαμός, ως ανέφερε ο κ. Θεοπέμπτου, είναι σωστό και πρέπει να επανέλθει, αλλά και οι ακτιβιστές 
δεν έρχονται σαν τουρίστες, όπως έχει αναφερθεί από τον αγαπητό συνάδελφο.  Έρχονται στοχευμένα για αυτό 
τον σκοπό παραβιάζοντας και τις νομοθεσίες, τοποθετώντας κάμερες στους δημόσιους χώρους και, αν πάτε 
στην περιοχή Αμμοχώστου, θα δείτε γεμάτα τα δέντρα με κάμερες.  Και παραβιάζουν και υπάρχουν καταγγελίες 
από επισκέπτες που παραβιάζουν την προσωπική τους ζωή.  Δηλαδή τουρίστες καταγγέλλουν τους ακτιβιστές.  
Και είναι ανεπίτρεπτο!  Όμως, όταν είχε συζητηθεί το σχετικό νομοσχέδιο, ο κ. Χατζηγιάννης για το συγκεκριμένο 
θέμα, για τις κάμερες, δεν είχε τοποθετηθεί και μάλιστα ήταν και ενάντια.  Ήταν υπέρ των καμερών και δεν έθεσε 
κανένα ερώτημα πάνω σε αυτό το ζήτημα. 

 Όσον αφορά το προσωπικό, πράγματι υπάρχει και είναι στοχευμένοι και είναι υπό απειλή, ιδιαίτερα για 
την καταπολέμηση της λαθροθηρίας.  Πού υπάρχει η συγκεκριμένη περιοχή όπου παρατηρείται μεγάλη 
λαθροθηρία;  Είναι η περιοχή από τους Τρούλλους μέχρι την περιοχή Αμμοχώστου.  Και εκεί οπωσδήποτε, από 
τη στιγμή που η αστυνομία…  Γνωρίζουμε και τις ανάγκες και έχω και σχετική επιστολή από την αρμόδια 
υπουργό, η οποία τοποθετείται και λέει ότι υπάρχουν, αλλά υπάρχει πρόβλημα από την αστυνομία στην εξεύρεση 
τούτου του προσωπικού και έτσι αναγκάζεται η Υπηρεσία Θήρας και το ωρομίσθιο προσωπικό…  Πρέπει 
επιτέλους να επιλυθεί τούτο το θέμα με το ωρομίσθιο προσωπικό, οι οποίοι είναι χαμηλά αμειβόμενοι και είναι 
συνέχεια κάτω από την απειλή για την ίδιά τους τη ζωή με όλα αυτά που συμβαίνουν, με τους κατατρεγμούς, με 
τις βομβιστικές επιθέσεις, τις οποίες όλοι παρακολουθούμε και όλοι ακούσαμε και είδαμε το τελευταίο χρονικό 
διάστημα να προχωρούν και να πολλαπλασιάζονται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος η κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου και μετά θα δευτερολογήσει ο συνάδελφος ο κ. 
Λίνος. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Πότε έγινε το δικαίωμα της λαθροθηρίας ανθρώπινο δικαίωμα δεν το καταλαβαίνω!  Το πώς ξεχνούμε 
όλοι ότι υπάρχουν νόμοι και κανονισμοί και Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν το καταλαβαίνω!  Το ότι 
υπάρχουν συγκεκριμένες περιοχές με συγκεκριμένους πολιτικούς που προστατεύουν τη λαθροθηρία δεν το 
καταλαβαίνω!  Εκείνο που ξέρω είναι ότι Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης έστειλε προειδοποιητική επιστολή 
για την αύξηση της λαθροθηρίας στην Κύπρο και μάλιστα επικαλείται η επιστολή ότι η μείωση των προστίμων 
από €2.000 σε €200 και το ότι προσθέσαμε προστατευόμενα πουλιά στα θηρεύσιμα είναι ένα γεγονός το οποίο 
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απασχολεί πολύ την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αναμένουμε να δούμε και τι απάντηση θα δώσουμε.  Το ότι 
διαλύσαμε τον ουλαμό δε βλέπω κανέναν να θεωρεί ότι ήταν λάθος.  Το ότι εξυλοφορτώθηκεν άνθρωπος και 
έσπασεν η κεφαλή του δεν είδα κανέναν να το καταδικάζει.  Όπως δεν είδα και κανέναν να καταδικάζει τη 
βομβιστική επίθεση.  Όπως δεν είδα και κανέναν να καταδικάζει κάποιον που έλεγε στον αστυνομικό «φύγε απ’ 
εδώ, γιατί θα σε σκοτώσω, γιατί εγώ είμαι της μαφίας και με επιάσαν για οκτώ φόνους»! 

 Λοιπόν, τούτο το σώμα πρέπει να καταλάβει ότι είναι εδώ, για να υποστηρίζει τους νόμους και το σύνταγμα 
και όχι την παρανομία.  Είναι δεκαπέντε τα εκατομμύρια της λαθροθηρίας, ξέρουμε ότι εμπλέκονται πάρα πολλοί 
και είναι καιρός να κοιτάξουμε και να σταματήσουμε να χαϊδεύουμε τα αυτιά των παράνομων.  Και είναι καιρός η 
Υπηρεσία Θήρας να αναλάβει σωστά τα καθήκοντά της και να επανέλθει ξανά ο ουλαμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Αλεξάνδρα. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο κ. Λίνος. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Υπάρχουν δύο σενάρια, κύριε Πρόεδρε.  Είτε ότι έχει παρερμηνευθεί το τι είπα είτε επίτηδες από 
συνάδελφο έχει ακουστεί μια σειρά από επιχειρήματα που δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  Πρώτον, 
δεν αναφέρθηκε ή δεν πρέπει να αναφέρεται κανένας σε παράνομους, επειδή, τουλάχιστον αυτή την περίοδο, 
ακούσαμε για ξόβεργα, ακούσαμε για δίχτυα, ακούσαμε για αμπελοπούλια.  Αυτή την περίοδο δεν υπάρχουν 
αμπελοπούλια.  Δεύτερον, ακούσαμε ότι παραβιάζονται νόμοι.  Πώς είναι δυνατόν κάποιος αυτή τη στιγμή, ενώ 
υπάρχει κυνηγετική περίοδος και κυνηγάει νόμιμα, να δέχεται την οποιαδήποτε παρενόχληση, έλεγχο ή όπως 
θέλει κάποιος να το ονομάσει και να θεωρούμε αυτό το γεγονός ως φυσιολογικό;  Πώς;  Εάν επιλέξει ο 
οποιοσδήποτε συμπατριώτης μας για οποιοδήποτε αδίκημα να υποκαταστήσει το οποιοδήποτε όργανο της 
τάξης, προβαίνει ή όχι σε ποινικό αδίκημα;  Είναι ο οποιοσδήποτε συμπολίτης μας δικαιούχος να αντικαταστήσει 
την αστυνομία;  Για όνομα του Θεού! 

 Και κάτι που δεν μπορώ σε καμιά περίπτωση να το αντιληφθώ· κάποιος που πληρώνει την άδειά του, 

είναι νόμιμος κυνηγός, έχει δικαίωμα ο οποιοσδήποτε να τον σταματήσει από το να κάνει αυτό που πληρώνει, 
για να κάνει;  Έχει το δικαίωμα ο οποιοσδήποτε να μπαίνει στην περιουσία του οποιουδήποτε, για να ελέγχει;  
Για όνομα του Θεού! 

 Και, επειδή έχουν ακουστεί διάφορα, να σας αναφέρω ότι την προηγούμενη εβδομάδα στην Αγία Νάπα 
κάποιος από την Ιταλία, που θεωρεί ότι με τις χιλιάδες που παίρνει κάθε μήνα, για να κάνει αυτό που θεωρεί 
σωστό -πληρώνεται δηλαδή μερικές χιλιάδες κάθε μήνα- έχει καταφέρει να πάρει ένα ραδιοφωνάκι από έναν 
άνθρωπο κάποιας ηλικίας, με τη λογική ότι μετέδιδε παράνομους ήχους πουλιών.  Τελικά, στο ραδιοφωνάκι, που 
δεν είχε φτάσει ο άνθρωπος να το πιάσει, υπήρχαν κάποια λαϊκά άσματα, του Καζαντζίδη συγκεκριμένα.  Αυτό 
έγινε την προηγούμενη εβδομάδα απ’ αυτούς που έχουν αυτή την πολύ μεγάλη ευαισθησία, για να 
προστατευτούν από τους παράνομους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τέλος πάντων!  

 Πρέπει να σημειώσουμε εδώ ότι την εφαρμογή των νόμων σε μια χώρα την έχουν τα συντεταγμένα όργανα 
της πολιτείας και δε νομίζω καμιά ευρωπαϊκή χώρα να δέχεται τούτο που συμβαίνει -το παράξενο- στην Κύπρο, 
να έρχονται καμπόσοι εθελοντές να κάμνουν τους αστυνόμους εις τη χώρα μας και να καταπατούν περιουσίες.  
Αυτό δεν είναι σωστό.  Πρέπει οι αρχές του κράτους να λάβουν σωστή δράση, για να τερματιστεί τούτη η δύσκολη 
κατάσταση. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας ποσού ύψους €12.369.032 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 6. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Μισθολογικές θέσεις.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο τρίτο θέμα.  Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
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Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
ποσού ύψους €119.225.857 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2022 

Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Σταύρος Παπαδούρης 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟΔΑΠ). 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης ο βουλευτής μέλος της 
επιτροπής κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΔΑΠ για το έτος 2022 προβλέπει δαπάνες ύψους €119.225.857 και έσοδα 
ύψους €127.471.805, τα οποία προέρχονται κυρίως από συνδρομές μελών (€18.264.614), πώληση αποθεμάτων 
(€25.788.000), έσοδα για την κατασκευή συστήματος πυρόσβεσης στο ενεργειακό κέντρο Βασιλικού 
(€10.948.000) και επιστροφή φόρου προστιθέμενης αξίας (€1.808.469). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΚΟΔΑΠ για το 2022 αφορούν αγορά και διατήρηση αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών (€44.373.756), δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών (€34.158.825), ανανέωση αποθεμάτων 
(€28.883.000) και δαπάνες για την κατασκευή συστήματος πυρόσβεσης στο ενεργειακό κέντρο Βασιλικού 
(€10.948.010). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, αποστολή του ΚΟΔΑΠ αποτελεί η διατήρηση αποθεμάτων 
προϊόντων πετρελαιοειδών τα οποία να είναι διαθέσιμα ανά πάσα στιγμή, ώστε, σε περίπτωση ελλείψεων στην 
προμήθεια ενέργειας, η Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να μπορεί να αποδεσμεύσει ποσότητες 
αποθεμάτων για κάλυψη των αναγκών. 

 Σημειώνεται ότι τα συνολικά αποθέματα πετρελαιοειδών που καλείται να διαχειριστεί και να διατηρεί ο 
ΚΟΔΑΠ προς όφελος της Δημοκρατίας αντιστοιχούν σε ενενήντα (90) τουλάχιστον ημέρες μέσων ημερήσιων 
καθαρών εισαγωγών ή σε εξήντα μία (61) ημέρες μέσης ημερήσιας εσωτερικής κατανάλωσης, όποια από τις δύο 
ποσότητες είναι μεγαλύτερη. 

 Ο ΚΟΔΑΠ εκπληρώνει την αποστολή αυτή διατηρώντας ιδιόκτητα και ενοικιαζόμενα αποθέματα ως 
ακολούθως: 

1. Ιδιόκτητα αποθέματα αποθηκευμένα στο Βασιλικό (εταιρεία VTTV - 142 000 μετρικοί τόνοι (ΜΤ). 

2. Ιδιόκτητα αποθέματα στις εγκαταστάσεις της εταιρείας «Petrolina Holdings Ltd» - 20 000 MT. 

3. Ιδιόκτητα αποθέματα αποθηκευμένα στην ΑΗΚ στο Βασιλικό - 26 000 ΜΤ. 

4. Ιδιόκτητα αποθέματα αποθηκευμένα στην Ελλάδα - 61 000 ΜΤ. 

5. Ενοικιαζόμενα αποθέματα - 295 000 ΜΤ. 

 Σύμφωνα με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, οι κυριότεροι στόχοι του ΚΟΔΑΠ 
για το έτος 2022 είναι οι ακόλουθοι: 

1. Διατήρηση αποθεμάτων πετρελαιοειδών με το χαμηλότερο κόστος για τον καταναλωτή. 
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2. Επαρκής στελέχωση του οργανισμού, ώστε να είναι σε θέση να ανταποκριθεί στην αποστολή του, καθώς 
και στις νέες ανάγκες που προκύπτουν. 

3. Έναρξη των εργασιών για την κατασκευή και υλοποίηση ιδιόκτητου τερματικού του ΚΟΔΑΠ στην περιοχή 
Βασιλικού. 

4. Έναρξη εργασιών για την κατασκευή συστήματος πυρόσβεσης στο ενεργειακό κέντρο Βασιλικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, αλλά και τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΔΑΠ κατά τη συνεδρία, ο προϋπολογισμός του 2022 έχει ετοιμαστεί στη βάση 
ότι η υποχρέωση τήρησης αποθεμάτων για τα έτη 2022-23 θα είναι κοντά στα ίδια επίπεδα με τα έτη 2021-2022.  
Η μείωση στην κατανάλωση και αντιστοίχως στις εισαγωγές λόγω της πανδημίας κατά την περίοδο Μαρτίου 
2020 και Μαρτίου 2021 έχει αντιστραφεί από τον Απρίλιο του 2021 και αναμένεται ότι δε θα έχει σημαντική 
αύξηση κατά την επόμενη περίοδο, συναφώς η υποχρέωση αναμένεται να παραμείνει στα ίδια επίπεδα. 

 Βασικός στόχος του ΚΟΔΑΠ για το 2022 είναι να συνεχιστεί και να ενδυναμωθεί η στελέχωση του 
οργανισμού, ώστε να μπορεί με επάρκεια και αυτονομία να ανταποκρίνεται τόσο στις συνεχείς όσο και στις νέες 
ανάγκες που δημιουργούνται, καθώς και να διατηρεί ένα ικανοποιητικό περιβάλλον εσωτερικών διαδικασιών 
ελέγχου.  Στο πλαίσιο των τρεχουσών αναγκών ο οργανισμός θα προβεί στην πλήρωση διάφορων θέσεων.  
Επιπρόσθετα, εντός του έτους θα υποβληθεί προς έγκριση από το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
η μελέτη στελέχωσης του ΚΟΔΑΠ, η οποία θα περιλαμβάνει τις νέες απαιτήσεις που θα κληθεί να καλύψει ο 
οργανισμός με την κατασκευή και λειτουργία του ιδιόκτητου τερματικού στο Βασιλικό. 

 Η έναρξη της κατασκευής της πρώτης φάσης του ιδιόκτητου τερματικού του ΚΟΔΑΠ αποτελεί επίσης 
σημαντικό στόχο για το 2022.  Η πρώτη φάση του έργου προϋπολογίζεται, με βάση πρόσφατες εκτιμήσεις που 
συμπεριέλαβαν τις αυξήσεις στις τιμές και την αλλαγή της τοποθεσίας, να κοστίσει συνολικά €58 εκατομ.  Η 
υλοποίηση της πρώτης φάσης έτυχε της έγκρισης του Υπουργείου Οικονομικών και της Γενικής Διεύθυνσης 
Ανάπτυξης, Υπουργείου Οικονομικών και το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ενέκρινε την παραχώρηση 
προς τον ΚΟΔΑΠ κατάλληλης γης στην περιοχή Βασιλικού για την ανέγερση του ιδιόκτητου τερματικού 
αποθήκευσης αποθεμάτων πετρελαιοειδών. 

 Ο οργανισμός συναφώς έχει προβεί σε διαδικασία ανοιχτού διαγωνισμού για τον υπεύθυνο διευθυντή 
έργου (project manager consultant) και αναμένεται ότι θα υπογράψει τη σύμβαση με τον επιτυχόντα σύντομα.  
Για το 2022 έχει γίνει πρόβλεψη για ποσό ύψους €34,2 εκατομ., που περιλαμβάνει μεταξύ άλλων το ενοίκιο της 
γης, έξοδα αδειοδότησης, την προκαταβολή ύψους 10% για τον εργολάβο του έργου, καθώς και τις 
συμβουλευτικές υπηρεσίες που απαιτούνται. 

 Εκτιμάται ότι η διάρκεια κατασκευής της πρώτης φάσης του τερματικού θα είναι περίπου δεκαοκτώ μέχρι 
είκοσι μήνες και ότι αυτή θα αποπερατωθεί τον Ιούνιο του 2023.  Η χρηματοδότηση του έργου θα καλυφθεί με 
δανεισμό από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕΠ), καθώς και μέσω δανείων από τρίτους ή/και ίδιους 
πόρους.  Επισημαίνεται ότι ο ΚΟΔΑΠ έχει συνάψει δανειακή σύμβαση με την ΕΤΕΠ ύψους €35 εκατομ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, εντός του έτους αναμένεται και η έναρξη εργασιών για την κατασκευή του 
συστήματος πυρόσβεσης στο ενεργειακό κέντρο Βασιλικού, όπως αυτό έχει ανατεθεί από το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας στον ΚΟΔΑΠ.  Προς τον σκοπό αυτό ολοκληρώθηκε η μελέτη 
πυρόσβεσης/πυροπροστασίας του ενεργειακού κέντρου, την οποία χειρίστηκε ο ΚΟΔΑΠ σε συνεργασία με την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία και το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Για το έτος 2022 έχει γίνει 
πρόβλεψη για δαπάνες ύψους €10,9 εκατομ. και για ισόποσο έσοδο, το οποίο θα προέλθει μέσω μεταφοράς 
πιστώσεων από το αρμόδιο υπουργείο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής 
του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου, καθώς και το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΔΑΠ για το έτος 2022. 

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 



1133 

 

 Ο κ. Ιωάννου. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι μια πολύ καλή αφορμή να μιλήσουμε λίγο για την ακρίβια που μαστίζει τον τόπο μας και κυρίως για 
τα καύσιμα.  Πολύ πρόσφατα είχαμε και νέες αυξήσεις και βεβαίως όλο αυτό το δυσβάστακτο κόστος το οποίο 
υπάρχει μετακυλίεται στους πολίτες, οι οποίοι διαμαρτύρονται.  Και δικαίως διαμαρτύρονται, γιατί βλέπουν ότι 
ένα μεγάλο ποσοστό της τελικής τιμής καταλήγει σε φορολογίες.  Θα πρέπει επιτέλους να βάλουμε ως πολιτική 
προτεραιότητα και μείζον θέμα στις συζητήσεις μας το ζήτημα της ακρίβιας.  Δεν μπορεί να παρουσιάζεται από 
κάποιους ως επιλογή ή ως βαλβίδα αποσυμπίεσης της οργής των πολιτών το παρεμπόριο από τα κατεχόμενα 
και είναι σημαντικό επιτέλους να δούμε λύσεις πρακτικές, άμεσες, ουσιαστικές, που να αγγίξουν το πορτοφόλι 
των συμπατριωτών μας όχι αρνητικά, όπως γίνεται τους τελευταίους μήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σωτήρη. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, ακριβώς αυτό που πρέπει να τονίσουμε για ακόμα μια φορά είναι ένα φαινόμενο το 
οποίο συμβαίνει στην Κυπριακή Δημοκρατία κατ’ επανάληψη τα τελευταία χρόνια.  Όταν πρόκειται να υπάρξει 
αύξηση της τιμής των καυσίμων, εκτοξεύονται με τη διαδικασία της ταχύτητας φωτός, κάθε τρεις ημέρες 
ανεβαίνουν οι τιμές -λες και τα αποθέματά μας είναι μόνο για σαράντα οκτώ ώρες- ενώ, όταν πρόκειται να 
μειωθούν οι τιμές των καυσίμων, η μείωση επέρχεται μετά από έναν μήνα.  Εκεί πια τα αποθέματά μας είναι για 
έναν μήνα.  Και μέχρι στιγμής δυστυχώς κανένας δεν έχει παρέμβει, για να διερευνήσει αυτό το ζήτημα, παρά το 
γεγονός ότι κατ’ επανάληψη το έχουμε τονίσει, έχουμε κάνει δημόσιες τοποθετήσεις, αλλά φωνή βοώντος εν τη 
ερήμω!  Κανένας δεν ενδιαφέρεται και απευθυνόμαστε εις ώτα μη ακουόντων.  Αυτό το πράγμα είναι 
απαράδεκτο! 

 Από την άλλη πλευρά είναι ακόμα ένα ζήτημα το οποίο συνεχώς το φέρνουμε στο επίκεντρο της 
καθημερινότητας, το ότι το κράτος λόγω της παράνομης χρήσης καυσίμων από τα κατεχόμενα έχει μια απώλεια 
της τάξης των €65 εκατομ. μέχρι €70 εκατομ. τον χρόνο.  Αν οι πληροφορίες που υπάρχουν ευσταθούν, ότι 
περίπου είναι γύρω στα €120 εκατομ. η αγορά καυσίμων από τα κατεχόμενα, καύσιμα τα οποία δεν είναι ποιοτικά 
πιστοποιημένα, καύσιμα τα οποία δεν έχουν, υποτίθεται, την έγκριση, για να μπορούν να χρησιμοποιούνται στην 
κυπριακή επικράτεια, τα €65 εκατομ. με €70 εκατομ. είναι οι φόροι τους οποίους χάνει το κράτος.  Αυτά τα λεφτά 
θα μπορούσε το κράτος να τα χρησιμοποιήσει, να τα αξιοποιήσει σε κοινωνικές παροχές είτε με επιδότηση της 
κατανάλωσης του ηλεκτρικού ρεύματος είτε -όπως έχουμε πει πολλές φορές- με την επιδότηση της εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών συστημάτων, για να μπορούμε στη συνέχεια να έχουμε και μείωση των χρημάτων που 
πληρώνουμε για τους θερμοκηπιακούς ρύπους. 

 Γι’ αυτό ακριβώς, με αυτή την ευκαιρία, εμείς από τον χώρο της Βουλής, από το βήμα της Βουλής κάνουμε 
ακόμα μία έκκληση προς τις αρμόδιες αρχές ότι θα πρέπει επιτέλους να ασχοληθούν με το συγκεκριμένο ζήτημα 
και να λάβουν μέτρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να είσαι καλά, κύριε Σιζόπουλε. 

 Πάντως, σήμερα που ερχόμουν στη Λευκωσία, πρόσεξα ότι πήγε €1,41 τόσο η βενζίνη.  Τις τελευταίες 
δέκα μέρες θα πήγε πάνω δέκα σεντ αλώπως και ουδείς ενοχλείται!   

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
ποσού ύψους €119.225.857 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 
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 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση παροχής άτοκου δανείου για την αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

 Και ο κ. Πανίκος Λεωνίδου ψηφίζει υπέρ.  Ιστάμενος μεν, αλλά… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο της 
πολιτείας. 
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 Προχωρούμε αισίως στο τέταρτο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου 
Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής Δράσης) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση των περί Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους Κανονισμών του 2012 και θέσπιση νέων 
κανονισμών για τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με τα προβλεπόμενα στη Συμφωνία που τροποποιεί τη 
Συνθήκη για τη θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερότητας (ΕΜΣ) μεταξύ του Βασιλείου του Βελγίου, 
της Ομοσπονδιακής Δημοκρατίας της Γερμανίας, της Δημοκρατίας της Εσθονίας, της Ιρλανδίας, της Ελληνικής 
Δημοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, της Γαλλικής Δημοκρατίας, της Ιταλικής Δημοκρατίας, της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, της Δημοκρατίας της Λετονίας, της Δημοκρατίας της Λιθουανίας, του Μεγάλου Δουκάτου του 
Λουξεμβούργου, της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δημοκρατίας της Αυστρίας, της Πορτογαλικής 
Δημοκρατίας, της Δημοκρατίας της Σλοβενίας, της Δημοκρατίας της Σλοβακίας και της Δημοκρατίας της 
Φινλανδίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής Δράσης) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17, 24 και την 31η Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση των κανονισμών παρευρέθηκε επίσης η πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 του περί της 
Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους 
Κανονισμών του 2012 και η θέσπιση νέων για τη συμμόρφωση της Δημοκρατίας με τα προβλεπόμενα στη 
Συμφωνία που τροποποιεί τη Συνθήκη για τη θέσπιση του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερότητας (ΕΜΣ) μεταξύ 
του Βασιλείου του Βελγίου, της Ομοσπονδιακής Δημοκρατίας της Γερμανίας, της Δημοκρατίας της Εσθονίας, της 
Ιρλανδίας, της Ελληνικής Δημοκρατίας, του Βασιλείου της Ισπανίας, της Γαλλικής Δημοκρατίας, της Ιταλικής 
Δημοκρατίας, της Κυπριακής Δημοκρατίας, της Δημοκρατίας της Λετονίας, της Δημοκρατίας της Λιθουανίας, του 
Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεμβούργου, της Μάλτας, του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, της Δημοκρατίας της 
Αυστρίας, της Πορτογαλικής Δημοκρατίας, της Δημοκρατίας της Σλοβενίας, της Δημοκρατίας της Σλοβακίας και 
της Δημοκρατίας της Φινλανδίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ακόλουθα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή: 

1. Οι Ρήτρες Συλλογικής Δράσης (Collective Action Clauses–CACs) καθιερώθηκαν με τη Συνθήκη για τη 
θέσπιση του ΕΜΣ κατά το έτος 2012 και η χρήση τους είναι υποχρεωτική στη διαχείριση του Δημόσιου 
Χρέους κατά την έκδοση κυβερνητικών ομολόγων.  Ειδικότερα, με βάση τη Συνθήκη για τη θέσπιση του 
ΕΜΣ, όλα τα κυβερνητικά ομόλογα διάρκειας πέραν του ενός έτους τα οποία εκδόθηκαν από την 1η 
Ιανουαρίου 2013 και μετέπειτα από κράτη μέλη της Ευρωζώνης πρέπει να περιλαμβάνουν υποχρεωτικά 
Ρήτρες Συλλογικής Δράσης. 

2. Οι εν λόγω ρήτρες, οι οποίες πρέπει να είναι εναρμονισμένες μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωζώνης, 
αποτελούν θεσμοθετημένες διατάξεις που ενσωματώνονται στους όρους έκδοσης όλων των 
νεοεκδιδόμενων κυβερνητικών αξιογράφων και συνιστούν όρους που συμφωνούνται κατά την αγορά 
ομολόγων και καθιστούν νομικά δεσμευτική, τόσο για τον εκδότη των ομολόγων όσο και για τους 
ομολογιούχους, την απόφαση ενισχυμένης πλειοψηφίας ομολογιούχων για την αναδιάρθρωση του χρέους 
που εκπροσωπούν τα ομόλογα. 

3. Σκοπός των ρητρών είναι η δημιουργία μηχανισμού και η ρύθμιση των διαδικασιών για τη λήψη 
συλλογικών αποφάσεων από τους κατόχους κυβερνητικών ομολόγων, σε περίπτωση τροποποίησης ή 
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αναδιάρθρωσης των αρχικών όρων έκδοσης των ομολόγων, προκειμένου να καθίσταται πιο ομαλή και 
προβλέψιμη ενδεχόμενη αναδιάρθρωση του δημόσιου χρέους ενός κράτους μέλους της Ευρωζώνης. 

4. Στο πλαίσιο των προσπαθειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για περαιτέρω ενίσχυση της Οικονομικής και 
Νομισματικής Ένωσης (ΟΝΕ), αποφασίστηκε από τους αρχηγούς των κρατών μελών της Ευρωζώνης η 
μεταρρύθμιση του ΕΜΣ μέσω δέσμης μέτρων.  Μεταξύ αυτών περιλαμβάνεται η εισαγωγή νέων προνοιών 
που αφορούν τη χρήση του μοντέλου Ρητρών Συλλογικής Δράσης «μονού σκέλους» (single-limb CACs) 
για κρατικά ομόλογα της Ευρωζώνης, αντί «διπλού σκέλους» (double-limb) που χρησιμοποιείται σήμερα. 

5. Το νέο μοντέλο Ρητρών Συλλογικής Δράσης, το οποίο προβλέπεται στη Συμφωνία για τροποποίηση της 
Συνθήκης για τη θέσπιση του ΕΣΜ, εισάγει νέο μηχανισμό συνάθροισης ή ομαδοποίησης των κατόχων 
κρατικών αξιογράφων διάρκειας πέραν του ενός έτους, αντικαθιστώντας την απαίτηση διπλού κατώτατου 
ορίου που προβλέπεται στο μοντέλο Ρητρών Συλλογικής Δράσης «διπλού σκέλους», σύμφωνα με την 
οποία απαιτείται πρόσθετη πλειοψηφία των κατόχων ομολόγων στο επίπεδο της κάθε σειράς ξεχωριστά, 
με μία μόνο πλειοψηφική ψηφοφορία ή γραπτό ψήφισμα που περιλαμβάνει όλες τις σειρές ομολόγων. 

6. Οι Ρήτρες Συλλογικής Δράσης «μονού σκέλους» θα εφαρμόζονται σε νέες εκδόσεις κρατικών ομολόγων 
που θα εκδίδονται από το έτος 2022 και εντεύθεν, ενώ για εκδόσεις κρατικών ομολόγων που εκδόθηκαν 
μεταξύ των ετών 2013-2021 θα ισχύουν οι προηγούμενες Ρήτρες Συλλογικής Δράσης «διπλού σκέλους». 

7. Από τις απαιτήσεις των Ρητρών Συλλογικής Δράσης εξαιρούνται τα αξιόγραφα αποταμιεύσεως, τα οποία 
πωλούνται με διοικητικό τρόπο προς φυσικά πρόσωπα μόνο, καθότι αποτελούν αποταμιευτικό προϊόν και 
δεν εισάγονται ή εμπορεύονται σε χρηματιστηριακή αγορά ή σε άλλη πλατφόρμα συναλλαγών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει κυρώσει διά νόμου τη Συμφωνία για τροποποίηση της Συνθήκης για τη 
θέσπιση του ΕΜΣ τον Δεκέμβριο του 2021. 

2. Οι προτεινόμενοι κανονισμοί αποτελούν υποχρεωτικές ρυθμίσεις για όλα τα κράτη μέλη της Ευρωζώνης, 
χωρίς δυνατότητα παρέκκλισης, και ρυθμίζουν τεχνικά ζητήματα σε σχέση με τη διαχείριση των κρατικών 
ομολόγων. 

3. Το νέο μοντέλο Ρητρών Συλλογικής Δράσης πρέπει να τεθεί σε ισχύ ταυτόχρονα σε όλα τα κράτη μέλη, 
ώστε η έκδοση κρατικών ομολόγων να είναι επί ίσοις όροις και, ως εκ τούτου, ως ημερομηνία εφαρμογής 
του είχε αρχικά καθοριστεί η 1η Ιανουαρίου 2022.  Ωστόσο, λόγω της μη έγκαιρης υιοθέτησης εκ μέρους 
ορισμένων κρατών μελών της Συμφωνίας για τροποποίηση της Συνθήκης για τη θέσπιση του ΕΜΣ, η 
εφαρμογή τους θα ισχύσει δύο μήνες μετά την κύρωση της εν λόγω συμφωνίας από όλα τα κράτη μέλη.  
Συναφώς, η ημερομηνία εφαρμογής των προτεινόμενων κανονισμών πρέπει να τροποποιηθεί κατ’ 
ανάλογο τρόπο. 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών, δηλώντας παράλληλα ότι με την υιοθέτηση του νέου μοντέλου Ρητρών Συλλογικής 
Δράσης «μονού σκέλους» καθίσταται πιο ομαλή η διαδικασία αναδιάρθρωσης δημόσιου χρέους, σε περίπτωση 
που αυτό καταστεί αναγκαίο. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί 
ρυθμίζουν πολύπλοκα και τεχνικά ζητήματα και, ως εκ τούτου, η νομοτεχνική επεξεργασία αυτών έχει γίνει στο 
μέτρο του δυνατού.  Επιπροσθέτως, εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου των κανονισμών, ώστε να 
ενσωματωθούν σε αυτό μικρής έκτασης βελτιώσεις, νομοτεχνικού κυρίως χαρακτήρα, καθώς και για να 
επανακαθορισθεί η ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών, σύμφωνα με τα όσα 
δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Συναφώς, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών όπως, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία 
της Δημοκρατίας, ετοιμάσει και καταθέσει ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο κανονισμών, το οποίο κατατέθηκε 
στις 18 Ιανουαρίου 2022. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Mε είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμία αποχή, οι υπ’ αριθμόν 4 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το λοιπόν.  Προχωρούμε στο πέμπτο θέμα.  Το πέμπτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2022 Νόμος του 2022».  Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού ύψους €317.551 για τη 
χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2022 Νόμος του 

2022» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κέττηρος, πρόεδρος Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν 

 Χρίστος Χριστοφίδης Χρίστος Σενέκης 

 Χρίστος Χριστόφιας Ζαχαρίας Κουλίας  

 Νίκος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε τον πιο 
πάνω προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιανουαρίου και την 1η 
Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
(ΠΕΠ).  H Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού της ΠΕΠ για το έτος 
2022. 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€317.551 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Ειδικότερα, τα έσοδα προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία ύψους 
€268.980 και από εισφορές για τις συντάξεις ύψους €44.782 και τις συντάξεις χηρών και ορφανών ύψους €3.789. 

 Οι κυριότερες προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2022 κατανέμονται ως εξής: 

1. Μισθοδοσία υπαλλήλων (€127.191). 

2. Επίδομα παραστάσεως (€1.280). 

3. Συντάξεις (€100.000). 

4. Ενοίκια (€12.500). 

5. Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής (€17.900). 

6. Οδοιπορικά (€5.010). 
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7. Αντιμισθία για έναν υπάλληλο που έχει αποσπαστεί στην ΠΕΠ (€24.250). 

8. Εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια/σεμινάρια στην Κύπρο και στο εξωτερικό (€10.000). 

9. Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού (€2.000). 

10. Αγορά επίπλων (€1.000). 

11. Αγορά εξοπλισμού γραφείων (€700). 

12. Καθαριότητα γραφείου (€2.500). 

13. Άλλες δαπάνες (€11.220). 

14. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€2.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ο πρόεδρος της ΠΕΠ εξέφρασε την ικανοποίησή του για 
τη στήριξη που παρέχει η πολιτεία προς την ΠΕΠ και παράλληλα επισήμανε την ανάγκη ενίσχυσής της με νέο 
προσωπικό, αφού προηγουμένως ακολουθηθούν οι ενδεδειγμένες διαδικασίες από την εκτελεστική εξουσία και 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι το κράτος και ειδικότερα το Υπουργείο 
Οικονομικών στηρίζει την προσπάθεια που καταβάλλει η ΠΕΠ, ώστε να επιλύονται τα όποια προβλήματα 
αντιμετωπίζει ο προσφυγικός κόσμος. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος για την 
κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφίδης, Μυλωνάς, Σενέκης... 

 Γράψε τους, κύριε. 

 Πάνω τα χέρια, να σας σημειώσει ο κ. Γεωργίου, σας παρακαλώ. 

 Ξεκινούμε με τον κ. Σωτήρη Ιωάννου.  Έλα, Σωτήρη. 

ΣΩΤΗΡΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που θέλουμε να τονίσουμε και να θίξουμε από τη δική μας μεριά δεν αφορά μόνο 
τον σημερινό προϋπολογισμό, αλλά όλα τα κονδύλια τα οποία αφορούν τους πρόσφυγες.  Εγκρίνουμε μέσα σε 
έναν χρόνο πάνω από €100 εκατομ. ευρώ για αιτητές πολιτικού ασύλου που παρουσιάζονται ως πρόσφυγες, 
αλλά ως πολιτεία, ως κράτος, ξοδεύουμε ελάχιστα για τους δικούς μας πρόσφυγες, τα θύματα της τουρκικής 
εισβολής και κατοχής. 

 Θα μας πουν πάλι διάφοροι να πάμε να δούμε τις συνθήκες που επικρατούν στα κέντρα φιλοξενίας, για 
τα οποία οι φορολογούμενοι πολίτες έχουν ξοδέψει δεκάδες εκατομμύρια ευρώ, αλλά ας έρθει ο οποιοσδήποτε 
σε μια από τις συχνές επισκέψεις τις οποίες κάνει η επιτροπή Προσφύγων στους συνοικισμούς και τότε θα 
αντιληφθεί το πόσο ταλαιπωρούμε ως πολιτεία ηλικιωμένους συμπατριώτες μας που έχασαν τις περιουσίες τους 
και τώρα γίνονται δεύτερη φορά πρόσφυγες. 

 Είναι καλό να θέτουμε προτεραιότητες ως κράτος και η δική μας ιδεολογική τοποθέτηση είναι ότι πρώτα 
απ’ όλα και πάνω απ’ όλους είναι ο Κύπριος πολίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σενέκης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΣΕΝΕΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η αξιοπρέπεια αυτής της πολιτείας κρίνεται καθημερινά μεταξύ άλλων στους προσφυγικούς συνοικισμούς 
με τις ετοιμόρροπες κατοικίες και τις πεπαλαιωμένες ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, τους εγκλωβισμένους, τους 
ηλικιωμένους σε τριτοκοσμικές πολυκατοικίες χωρίς ανελκυστήρες, στη μη θεσμοθέτηση της αποζημίωσης για 
την απώλεια χρήσης των κατεχόμενων περιουσιών και ασφαλώς και στα αδιάθετα κυβερνητικά οικόπεδα που τα 
στερούμε από νεαρά ζευγάρια, για να αποκτήσουν οικογενειακή στέγη. 
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 Και όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, σε μια εποχή που, στο πλαίσιο των κατά καιρούς διαπραγματεύσεων για το 
Κυπριακό, κάποιοι προσπαθούν να μας πείσουν ότι τα παιδιά των προσφύγων δεν είναι πρόσφυγες, ενώ τα 
παιδιά των εποίκων θα πρέπει να έχουν τον πρώτο λόγο στις κατεχόμενες περιουσίες μας. 

 Είναι κοινός στόχος ότι υπάρχουν πολλά που πρέπει να γίνουν, για να διασφαλίσουμε την αξιοπρέπεια 
των προσφύγων και η συνεισφορά, θεωρούμε, της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων είναι περισσότερο από 
κομβικής σημασίας, γι’ αυτό ως Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό για 
το 2022. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σενέκη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Παύλος ο Μυλωνάς. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Με έχει καλύψει ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είσαι σίγουρος;  Πάντως έχω σε γραμμένο! 

 Ωραία! 

 Το λοιπόν.  Η συνάδελφος η Ρίτα η Σούπερμαν από την Κερύνεια. 

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και μετά είναι ο συνάδελφος ο Κάρουλλας. 

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Αυτό που είναι σήμερα προφανές, όπως εξάγεται και από τις συνεδρίες της επιτροπής Προσφύγων, είναι 
η ανάγκη για αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής, που διαχρονικά εδώ και πενήντα χρόνια βασιζόταν σε μια 
βασικά στεγαστική πολιτική για τους πρόσφυγες, που σήμερα δεν εφαρμόζεται και χρήζει αλλαγής και 
εκσυγχρονισμού. 

 Μέσα από τον προϋπολογισμό της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων είναι δυνατόν να γίνει και αυτό 
και εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός στηρίζουμε τους πρόσφυγες και θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αυτό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο προϋπολογισμός της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων είναι ένας προϋπολογισμός συντήρησης.  
Ως επί το πλείστον είναι μισθοί και συντάξεις.  Καμιά ουσιαστική ώθηση σε μια επιτροπή η οποία έχει και πρέπει 
να διαδραματίζει σημαντικό ρόλο. 

 Η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων έρχεται συχνά-πυκνά στην επιτροπή Προσφύγων και Παθόντων της 
Βουλής.  Με καλές εισηγήσεις, συγκεκριμένες προτάσεις.  Όμως η ΠΕΠ έχει έναν πολύ ευρύτερο ρόλο που, αν 
είχε τα αναγκαία μέσα και τους αναγκαίους πόρους, θα μπορούσε να τον διαδραματίσει.  Για τη διατήρηση της 
συνοχής του προσφυγικού κόσμου.  Για την επαφή και την ενασχόληση με τα συγκεκριμένα τους προβλήματα. 

 Και αυτό, κατά την άποψή μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, θα ήταν πάρα πολύ σημαντικό, ειδικά 
στην περίοδο που διανύουμε, μία περίοδο που ουσιαστικά ξηλώνεται η προσφυγική πολιτική.  Ετοιμόρροπες 
πολυκατοικίες στους συνοικισμούς;  Κόσμος αποκλεισμένος στα ψηλά δώματα πολυκατοικιών που δεν έχουν 
ανελκυστήρα;  Ετοιμόρροπα σπίτια;  Η κατάργηση της πολιτικής ουσιαστικά της αυτοστέγασης;  Τα εκατό 
εβδομήντα αδιάθετα οικόπεδα που κανένας δεν ξέρει να μας εξηγήσει γιατί δε δίνονται σε δικαιούχους 
πρόσφυγες;  Η εξαγγελία το 2017 ότι αυτή η κυβέρνηση ήταν έτοιμη να αποκαταστήσει την απώλεια χρήσης;  
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Τζιαι μάλιστα αρχές του 2018, πριν από τις τότε προεδρικές εκλογές, ελέχθη ότι έχουμε τζιαι χρονοδιάγραμμα 
και θα εφαρμοστεί το 2018!  Δήλωση του τότε Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη!  Είμαστε στο 
2022 και στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών εδήλωσε ότι: «Ξέρετε, έν’ περίπλοκο το θέμα τζιαι ακόμα 
πρέπει να κάμουμεν έρευνες και μελέτες». 

 Άρα, μέσα σε αυτήν την συγκυρία, με αυτά τα δεδομένα, ασφαλώς θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, αλλά ταυτόχρονα υπογραμμίζουμε ότι ο προσφυγικός 
κόσμος έχει αφεθεί και χρειάζεται στήριξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χριστοφίδη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Γεώργιος ο Κάρουλλας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όλοι αναγνωρίζουμε τον ρόλο της ΠΕΠ, της Παγκύπριας Ένωσης των Προσφύγων, και τον λόγο της και 
τις απόψεις της, οι οποίες πάντα, τόσο στην επιτροπή όσο και δημόσια, κατατίθενται με κάθε τεκμηρίωση προς 
όφελος του προσφυγικού κόσμου.  Τζιαι οφείλουμε να εισακούμε αυτές τις απόψεις και να πράττουμε, η κάθε 
κυβέρνηση, το μέγιστο δυνατό που επιτρέπουν τα δημόσια οικονομικά.  Να το τονίσουμε αυτό.  Να μην το 
ξεχνάμε αυτό. 

 Και μόλις χθες, προχθές, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει εξαγγείλει και τα ποσά για τη νέα στεγαστική 
πολιτική, που καλύπτει και τους πρόσφυγες.  Και, ναι, η απώλεια χρήσης δεν έχει γίνει ακόμα.  Το 
αναγνωρίζουμε.  Ας μην ξεχνάμε τι έχει περάσει αυτός ο τόπος τα τελευταία χρόνια, τις ανατροπές που είχαμε, 
αλλά και την αποφασιστικότητα για το ότι πρέπει ο πρόσφυγας να λαμβάνει αξιοπρεπή οικονομική ενίσχυση για 
τα χαμένα εισοδήματα στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Αυτό έχουμε υποχρέωση και δεν αξίζει τον κόπο να ερίζουμε εδώ, αλλά να βάλουμε κάτω εισηγήσεις, όλοι 
δημιουργικά, για την επίλυση των προβλημάτων.  Γίνονται πολλά, να μην τα μηδενίζουμε.  Αυτό έχει σημασία.  
Και για ανελκυστήρες υπάρχει προγραμματισμός και οικόπεδα να δοθούν και επιδιορθώσεις των 
τουρκοκυπριακών.  Γίνονται πάρα πολλά, ο μηδενισμός δεν ωφελεί κανέναν, σβήνει την ελπίδα στους 
πρόσφυγες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν.  Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Χατζηγιάννης ο Κυριάκος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Με έχει καλύψει ο αγαπητός συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε.  Όμως, οφείλουμε να σημειώσουμε κάτι το 
οποίο λέγεται συχνά και με το οποίο διαφωνώ κάθετα:  Ο παραλληλισμός μεταξύ προσφύγων ή των ροών 
προσφύγων με εμάς τους εκτοπισμένους.  Είναι δύο εντελώς διαφορετικά πράγματα και είναι πολύ σοβαρό και 
αναγκαίο να χρησιμοποιούμε και τους σωστούς ορισμούς, πολύ δε περισσότερο αν θέλουμε να συζητήσουμε τη 
μια πολιτική, να τη συζητήσουμε ως τέτοια, αλλά να μην είναι σε σύγκριση με την πολιτική των εκτοπισμένων 
που βίαια έχουμε διωχθεί από τους τόπους μας.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Άρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€317.551 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής και μισθολογικές κλίμακες.  Άρθρο 7. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Τιμαριθμική αναπροσαρμογή και ετήσιες προσαυξήσεις.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 14. 

 Μηχανοκίνητα οχήματα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τριάκοντα τέσσερις.   

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδεμία.   

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και προχωρούμε αισίως εις το έκτο μας θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022».  Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €13.510.000 για 
τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 Νόμος του 2022» 

Παρόντες:  

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χρίστος Χριστοφίδης Ανδρέας Θεμιστοκλέους   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιανουαρίου και στις 2 Φεβρουαρίου 2022.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Γιώργος Κάρουλλας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2022. 

 Ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €13.510.000 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 αφορούν κυρίως 
τα ακόλουθα: 

1. Τρέχουσες δαπάνες (€8.078.225). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€1.389.510). 

3. Διαχειριστικά έξοδα (€1.682.000). 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€1.555.010). 

5. Δαπάνες στέγασης (€20). 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€805.235). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2022 αφορούν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. Γενική κρατική χορηγία (€10.000.000). 

2. Δίδακτρα και διαχειριστική χρέωση (€2.704.765). 

3. Διάφορες εισπράξεις (€805.235). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού επί τη βάσει της παρούσας δημοσιονομικής 
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κατάστασης του κράτους, των προτεραιοτήτων του πανεπιστημίου, καθώς και των ειλημμένων υποχρεώσεών 
του για την ομαλή λειτουργία και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει προγραμματιστεί. 

 Με βάση επίσης τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής το Υπουργείο Οικονομικών με 
επιστολές του, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2021 και 17 Σεπτεμβρίου 2021, συμφώνησε με την προώθηση του 
προϋπολογισμού, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν συγκεκριμένων παρατηρήσεων που υπέβαλε 
τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  Σημειώνεται ότι οι πιο 
πάνω παρατηρήσεις οι οποίες ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό αφορούσαν μεταξύ άλλων τη μείωση 
χορηγίας για τα έτη 2023 και 2024 στα €10 εκατομ. ανά έτος, έτσι ώστε να παραμείνει στο ίδιο επίπεδο της 
πρόνοιας για το έτος 2022, την αναπροσαρμογή των εσόδων και δαπανών για τον ισοσκελισμό του 
προϋπολογισμού για τα έτη 2023 και 2024, καθώς και τις επιμέρους εισηγήσεις που υπέβαλε το Τμήμα Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής, ο πρύτανης του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού επισήμανε την περιορισμένη αύξηση κονδυλίων ένεκα της πανδημίας COVID-19, 
τόνισε τη διαχρονική απουσία  αναπτυξιακού χαρακτήρα από τον προϋπολογισμό του πανεπιστημίου και 
ειδικότερα του κτιριολογικού σχεδιασμού του.  Επιπροσθέτως, υπογράμμισε πως στόχος του πανεπιστημίου 
είναι η προσέλκυση φοιτητών μέσα από την ετοιμασία νέων προγραμμάτων σπουδών και η δυναμική είσοδός 
τους στην αγορά εργασίας.  Περαιτέρω, αφού επισήμανε την ανάγκη ετοιμασίας στρατηγικού σχεδιασμού 
ανάπτυξης με χρονικό ορίζοντα το 2024, ο οποίος θα πρέπει να εστιάζει στα κερδοφόρα μεταπτυχιακά 
προγράμματα, τόνισε τον επιτελικό ρόλο του πανεπιστημίου όσον αφορά την παροχή της εξ αποστάσεως 
εκπαίδευσης με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον και τη στήριξη της δημόσιας τριτοβάθμιας εκπαίδευσης λόγω 
του ολοένα αυξανόμενου ανταγωνισμού.  Στο πλαίσιο επίσης της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή 
ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σε σχέση με τις 
πρόνοιές του. 

 Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων το κόστος στέγασης του πανεπιστημίου, τα 
καινούρια προγράμματά του, τη μισθοδοσία του προσωπικού, την αγορά και χρήση μηχανοκίνητων οχημάτων, 
το πλάνο διεθνοποίησης του πανεπιστημίου, την ηλεκτρονική πλατφόρμα μέσω της οποίας παρέχεται η εξ 
αποστάσεως εκπαίδευση, το μειωμένο ενδιαφέρον για τα προγράμματα του πανεπιστημίου, τις εγγραφές και 
αποφοιτήσεις φοιτητών, καθώς και τον σχεδιασμό προσέλκυσης νέων φοιτητών. 

 Σημειώνεται ότι ο Πρύτανης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου με επιστολή του, ημερομηνίας 27 
Ιανουαρίου 2022, απέστειλε στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με τα υποβληθέντα ερωτήματα. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι σε κατοπινό στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο απέστειλε στην επιτροπή διορθωμένο κείμενο του νομοσχεδίου, το οποίο υιοθετήθηκε από την 
επιτροπή και στο οποίο περιλαμβάνεται βελτιωμένη διατύπωση του άρθρου 7 σε σχέση με την απαγόρευση 
πλήρωσης κενών θέσεων, ώστε η εν λόγω πρόνοια να συνάδει με αντίστοιχη πρόνοια που περιλαμβάνεται στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2022. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους 
πρόνοιες του προϋπολογισμού και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της βουλευτής της Δημοκρατικής Παράταξης και το ανεξάρτητο μέλος της Ανδρέας 
Θεμιστοκλέους επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστόφιας, ο κ. Σαββίδης, σημειώστε.   

 Ξεκινώ από τον πρώτο.   

 Κύριε Χριστόφια, έχεις τον λόγο μέχρι να γραφτούν οι υπόλοιποι.  Έχετε τον λόγο.  Θέλετε να ανέλθετε 
επί του βήματος;  Το βήμα είναι δικό σας εδώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό να μην... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 
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ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Δεν μπορούμε να παραγνωρίζουμε, κανένας στην αίθουσα, τον εξαιρετικά σημαντικό ρόλο που παίζει η 
τριτοβάθμια εκπαίδευση στον τόπο μας, τα δημόσια πανεπιστήμια του τόπου μας.  Την ίδια ώρα όμως, δεν 
μπορούμε να αγνοούμε ότι το Ανοιχτό Πανεπιστήμιο Κύπρου μπορεί να χαρακτηριστεί ως ο φτωχός συγγενής 
των δημοσίων πανεπιστημίων από τις πολιτικές που εφαρμόζονται από τον τρόπο που το μεταχειρίζονται οι 
κυβερνώντες. 

 Είναι έντονη η απουσία του αναπτυξιακού χαρακτήρα στον προϋπολογισμό του και ειδικότερα του 
κτιριολογικού σχεδιασμού για το Ανοιχτό Πανεπιστήμιο.  Για το 2022 το κονδύλι εις τον προϋπολογισμό για 
μόνιμη στέγαση του Ανοιχτού Πανεπιστημίου Κύπρου είναι στο συμβολικό ποσό μόλις των €20.  Υπάρχει 
πρόνοια στον προϋπολογισμό για €750.000 για ενοίκια, αυξημένη κατά €100.000 σε σχέση με πέρσι, ακριβώς 
γιατί χρειάζεται να ενοικιαστεί και νέο κτίριο, για να καλυφθούν ανάγκες του πανεπιστημίου, άρα αυξάνεται το 
κόστος που κάθε χρόνο καλείται η πολιτεία να πληρώνει σε ενοίκια, χωρίς να βρίσκει μόνιμη λύση για τις 
εγκαταστάσεις ενός πανεπιστημίου με έναν πάρα πολύ σημαντικό και ξεχωριστό ρόλο σε σχέση και με τα άλλα 
δύο δημόσια πανεπιστήμια. 

 Μας ενημέρωσαν μάλιστα στην επιτροπή Παιδείας ότι έγιναν κάποιες προσπάθειες τα τελευταία χρόνια, 
οι οποίες ναυάγησαν είτε για νομικίστικους λόγους είτε για άλλους λόγους.  Απ’ εκεί και πέρα, ο Πρύτανης του 
ίδιου πανεπιστημίου μάς ενημέρωσε ότι το συζήτησε το θέμα με τον Υπουργό Παιδείας, ότι θεωρητικά και στα 
λόγια βρήκε κατανόηση και ότι θα όριζαν συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών, η οποία «πνίγηκε» στη 
γραφειοκρατία, σας παρακαλώ.  Μια συνάντηση να διευθετηθεί και δεν κατάφεραν να τη διευθετήσουν με τον 
Πρύτανη και τις πρυτανικές αρχές του πανεπιστημίου, για να βρουν λύση για την μόνιμη εγκατάσταση του 
πανεπιστημίου. 

 Εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, σεβόμενοι και στηρίζοντας τον ρόλο, τον επιτελικό ρόλο, του 
Ανοιχτού Πανεπιστημίου Κύπρου όσον αφορά στην παροχή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και με γνώμονα 
το δημόσιο συμφέρον και τη στήριξη ευρύτερα της δημόσιας τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χρίστο. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Τρυφωνίδης ο Αλέκος. 

 Κύριε Αλέκο. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Σίγουρα ο ρόλος του Ανοικτού Πανεπιστημίου είναι σημαντικός, γιατί δίνει την ευκαιρία σε όσους δεν έτυχε 
ή δεν είχαν την οικονομική δυνατότητα, όταν ήταν στην ηλικία των δεκαοκτώ-είκοσι ετών, να σπουδάσουν, αλλά 
και σε οικογενειάρχες και σε εργαζόμενους να κάνουν μεταπτυχιακές σπουδές. 

 Στηρίζουμε την πορεία του Ανοικτού Πανεπιστημίου, που προάγει και την αριστεία και την ποιότητα, αλλά 
ταυτόχρονα, όπως είπε και ο συνάδελφος, όπως και στα υπόλοιπα πανεπιστήμια, για τα οποία θα μιλήσουμε, 
όταν έρθουν οι προϋπολογισμοί τους, θα πρέπει να σταματήσουν εκείνα τα υπέρογκα ποσά των ενοικίων.  Όπως 
το λέμε και για διάφορα κυβερνητικά κτίρια, σπρώχνουμε τις πρυτανικές αρχές να εξευρεθούν λύσεις είτε 
συστέγασης με άλλους χώρους των πανεπιστημίων είτε και απόκτησης μόνιμων χώρων.  Και θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό με τη στήριξη που είπαμε και προηγουμένως. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Ο συνάδελφος ο Χρύσανθος ο Σαββίδης. 

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ: 

 Φίλε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Στη διαδικασία φοίτησης υπάρχουν τρεις μορφές φοίτησης:  Η κανονική φοίτηση, το λεγόμενο «full time», 
η μερική, το λεγόμενο «part time», και η εξ αποστάσεως, το distance learning.  Να πούμε ιστορικά ότι η εξ 
αποστάσεως φοίτηση ξεκίνησε από την Αμερική γύρω στο 1980, γύρω στο 1995 επεκτάθηκε στην Ευρώπη και 
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ευτυχώς και στην Κύπρο το 2002 και απευθύνεται κατά κύριο λόγο σε άτομα που δεν είχαν την ευκαιρία να 
σπουδάσουν κατά τη λήξη της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης ή είχαν οικονομικά προβλήματα ή θέλουν να 
εμπλουτίσουν το knowledge, τις γνώσεις τους. 

 Τα πτυχία τα οποία προσφέρει ένα τέτοιο πανεπιστήμιο είναι αναγνωρισμένα και ως ισότιμοι και ως 
αντίστοιχοι τίτλοι.  Δε διαφέρουν ποσώς από την κανονική φοίτηση, γι’ αυτό να είναι ξεκάθαρο ότι δεν υστερεί το 
πτυχίο του ανοικτού πανεπιστημίου από τα πτυχία των πανεπιστημίων που προσφέρουν τις δύο 
προαναφερθείσες μορφές διδασκαλίας. 

 Εκείνο το οποίο είναι στενάχωρο, μέσα από τον προϋπολογισμό τον οποίο έχουμε δει, είναι το ότι οι 
αριθμοί του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου έχουν μειωθεί.  Και έχουν μειωθεί τα τελευταία χρόνια -μέσα από 
ερωτήσεις που είχαμε βάλει- διότι λόγω πανδημίας πάρα πολύς κόσμος δεν είχε την οικονομική ευχέρεια, αν και 
είναι χαμηλά τα δίδακτρα, και, από την άλλη, διότι οι νέοι άνθρωποι δε νιώθουν ότι υπάρχει ισονομία όσον αφορά 
τις προσλήψεις και τις προαγωγές και λένε:  «Μα γιατί να κάνω κάποιο πτυχίο ή κάποιο μεταπτυχιακό, αφού δε 
μου δίνεται ίση ευκαιρία διεκδίκησης μίας θέσης ή προαγωγής;». 

 Ναι, να αποκτήσει το Ανοικτό Πανεπιστήμιο εγκαταστάσεις, αλλά θέλω να είμαι σαφής αναφορικά με το τι 
θα πω.  Η νέα τάση δεν είναι τα ανοικτά πανεπιστήμια να αποκτούν εγκαταστάσεις και εγκαταστάσεις.  Έχουν, 
ναι, βασικές εγκαταστάσεις, περισσότερο θα έλεγα γραμματειακής διαχείρισης, και χρησιμοποιούν τις 
εγκαταστάσεις άλλων πανεπιστημίων, αν και εφόσον χρειαστεί να κάνουν την οποιαδήποτε διάλεξη.  Κατά κύριο 
λόγο οι διαλέξεις γίνονται διαδικτυακά, αλλά, ναι, δεν τασσόμαστε στο να αποκτήσει το Ανοικτό Πανεπιστήμιο το 
δικό του σπίτι. 

 Τέλος, να πω ότι θα πρέπει το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας να αξιοποιήσει 
τις γνώσεις του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου όσον αφορά την εξ αποστάσεως φοίτηση.  Χρειαζόμαστε οι 
μαθητές μας να έχουν πιο προηγμένα λογισμικά.  Σας λέω ότι το μάθημα που γίνεται στους μαθητές μας που 
είναι στο σπίτι λόγω COVID-19, σας το λέω έντιμα από το βήμα αυτό, δεν είναι μάθημα!  Τα παιδιά μας τα 
τελευταία δύο χρόνια έχουν χάσει πάρα πολλές ώρες διδακτικές, με αποτέλεσμα να δημιουργείται τεράστιο 
έλλειμμα γνώσης, το οποίο θα βρουν μπροστά τους.  Και πιστεύω ότι το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, με τα προηγμένα 
λογισμικά τα οποία διαθέτει, μπορεί να βοηθήσει το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Κλείνοντας, να πω ότι το Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαββίδη. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος Κάρουλλας και τελευταίος ομιλητής θα είναι ο πρόεδρος της επιτροπής 
Παιδείας της Βουλής των Αντιπροσώπων, που σίγουρα θα μιλήσει για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, για το σπουδαίο 
έργο που επιτελεί. 

 Κύριε Κάρουλλα, παρακαλώ.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Οφείλουμε όντως, όπως πολύ σωστά έχετε πει, να αναγνωρίσουμε όλοι το σημαντικό και το σπουδαίο 
πραγματικά έργο που επιτελεί το νεαρότερο δημόσιο πανεπιστήμιο της Κύπρου, τόσο τα προγράμματα 
σπουδών, τα οποία είναι διασυνδεδεμένα με την αγορά εργασίας -και τολμώ να πω ότι είναι ίσως πρότυπο το τι 
πράττουν εκεί στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο- όσο και τις προσπάθειές τους.  Και οφείλουμε εμείς ως κοινοβούλιο να 
ψηφίσουμε κανονισμούς για τη διεθνοποίηση, δηλαδή την προσφορά προγραμμάτων σε ξένες γλώσσες, έτσι 
ώστε να ελκύσουμε τον κόσμο που πρέπει, φοιτητές από ξένες χώρες, για να το καταστήσουμε πραγματικά 
διεθνές περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης, έτσι ώστε να πάμε μπροστά και σε αυτόν τον τομέα. 

 Το έργο που γίνεται είναι σημαντικό.  Και μάλιστα, με έξυπνες λύσεις εξοικονομούν δεκάδες, αν όχι 
εκατοντάδες, χιλιάδες ευρώ στον προϋπολογισμό, στους διάφορους τομείς της λειτουργίας τους.  Και, ναι, λέμε 
και εμείς ότι χρειάζεται όντως να προχωρήσει η διαβούλευση με το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο 
Οικονομικών, για να αποκτήσει και αυτό το πανεπιστήμιο τους δικούς του χώρους και μάλιστα σ’ ένα εμβληματικό 
κτίριο, που να αντικατοπτρίζει το αγαθό της παιδείας, κάτι το οποίο λείπει σήμερα.  Άρα, ευχής έργον σε αυτή 
την προσπάθεια να συμβάλουμε όλοι στο να λυθεί και αυτό το πρόβλημα προς όφελος της προσφερόμενης 
εκπαίδευσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Κάρουλλα. 

 Κύριε Παύλο Μυλωνά, θέλετε να…  Εδώ το βήμα έν’ δικό σας. 
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ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.  Δεν είχα διάθεση να κάμω σχόλιο.  Ο κ. Χριστόφιας μίλησε για τα 
ενοίκια και οι άλλοι συνάδελφοι…  Δεν είναι μόνο το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, είναι και το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
και το ΤΕΠΑΚ.  Δυστυχώς, μετά από τόσα χρόνια πληρώνουμε ενοίκια σε ιδιώτες, για να καλύψουμε τις ανάγκες. 

 Να πω κάτι γενικό, διότι τα κάλυψαν όλα οι συνάδελφοι.  Αισθάνομαι την ανάγκη να το πω, περισσότερο 
ως άνθρωπος που έτυχε να είμαι στη Βουλή, έτυχε μόνο.  Τα πανεπιστήμιά μας έπρεπε να ՚ναι ανώτερα ή 
ανώτατα πνευματικά ιδρύματα του τόπου.  Νομίζω ότι η εμπορευματοποίηση ακόμα και του τομέα της παιδείας 
και της εκπαίδευσης -κυρίως για τα δημόσια ιδρύματα το λέω, γιατί τα ιδιωτικά τα καταλαβαίνω- δεν προσφέρει…  
Και νομίζω είναι φτωχή η παρουσία τους, με το συμπάθιο δηλαδή και ζητώ συγγνώμη!  Επεριμέναμε 
περισσότερη πνευματικότητα.  Όσα ακούμε στους προϋπολογισμούς όλων των πανεπιστημίων περισσότερο 
έχουν να κάνουν με συνδικαλιστικά, με μισθούς, με κτίρια μοντέρνα…  Εντάξει.  Όμως έν’ τζιαι η πνευματικότητα 
στον τόπο μας και θα ՚πρεπε να είναι πρωτοπόροι, να ՚ναι αυτοί μπροστά και εμείς να ακολουθούμε.  Αισθάνομαι 
ότι αυτό λείπει από τον τόπο μας γενικότερα, όχι μόνο από τα πανεπιστήμια, αλλά τα πανεπιστήμια έπρεπε να 
σέρνουν τον χορό! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάντως, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να πούμε για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο ότι αποτελεί ένα πολύ 
σπουδαίο ίδρυμα και ότι δίνει την ευκαιρία φοίτησης και σε ανθρώπους συμπατριώτες μας που δεν είχαν την 
ευκαιρία να φοιτήσουν την ώρα που έπρεπε και φοιτούν τώρα, αλλά και σε πολλούς εργαζομένους.  Μάλιστα, το 
Ανοικτό Πανεπιστήμιο έκαμνε και κάποια έκπτωση στους εργαζομένους, αλλά με τη δυσπραγία την οικονομική 
το κράτος έκοψε τα χρήματα και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο έκοψε την έκπτωση εις τους εργαζομένους.  Έν’ καλά 
να επανέλθει και καλώ τον Υπουργό Παιδείας να κοιτάξει να βοηθήσει το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, διότι αξίζει τον 
κόπο.  Επιτελεί ένα σπουδαίο και σημαντικό έργο. 

 Κύριε Μυλωνά, θέλετε να δευτερολογήσετε; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν παράλειψή μου, έχετε δίκαιο.  Όταν ξεκίνησε η διαδικασία του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου, αν δεν κάνω λάθος, με πρώτον πρύτανη τον κ. Ραζή επί Τάσσου Παπαδόπουλου -αν θυμούμαι 
σωστά, μπορεί να μεν θυμούμαι σωστά- ήταν ακριβώς για να δοθεί η ευκαιρία στους εργαζομένους και σε όσους 
δεν μπορούσαν να φοιτήσουν στα νεοσύστατα τότε ακριβά και ακριβά μέχρι σήμερα ιδιωτικά πανεπιστήμια. 

 Από την άλλη, πρέπει να πούμε ότι ο προϋπολογισμός, αν προσέξετε, είναι €13 εκατομ.  Αν δείτε τους 
προϋπολογισμούς των άλλων πανεπιστημίων, η διαφορά είναι τεράστια.  Δίνει την ευκαιρία σε ανθρώπους που 
δεν έχουν τη δυνατότητα λόγω χρόνου και κυρίως λόγω χρήματος να καταφύγουν είτε στον ιδιωτικό τομέα είτε 
στα ακριβά δημόσια πανεπιστήμιά μας, τα οποία έχουν άλλες διαδικασίες, εισαγωγής φοιτητών εννοώ, οπόταν 
είναι ένα πανεπιστήμιο που θα πρέπει να το αγκαλιάσουμε.  Αισθάνομαι ότι και οι ίδιοι…  Για να καταλάβετε, 
νομίζω είναι δεκατρείς, το ακαδημαϊκό προσωπικό έν’ δεκατρία άτομα ή είκοσι, σε αντίθεση με άλλα 
πανεπιστήμια.  Επομένως, είναι ένα πανεπιστήμιο που πρέπει να το αγκαλιάσουμε, γιατί είναι από τα 
πανεπιστήμια που ο λαός αισθάνεται ότι είναι εκεί. 

 Επιπρόσθετα, κύριε Πρόεδρε -και ζητώ συγγνώμη ՚πού τους συναδέλφους- υπάρχει ακόμα ένα θέμα.  
Μοριοδοτούμε για σκοπούς προαγωγής -ανθρώπινη ανάγκη- και κοινωνικής καταξίωσης, αλλά και οικονομικής 
όλο τον κόσμο να πηγαίνει να κάμνει τα μεταπτυχιακά του.  Δεν είμαι πάντα βέβαιος ότι αυτό οδηγεί στην 
αναβάθμιση της ποιότητας της παρεχόμενης παιδείας και εκπαίδευσης.  Περισσότερο πελάτες στέλνουμε παρά, 
ας πούμε, εκπαιδευτικούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάντως, κύριε Μυλωνά, που είσαι πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας, ο Ραζής όντως ήταν ο πρώτος 
πρύτανης και έκαμε εξαιρετική δουλειά και έχουν εξαιρετικά διδακτικά προγράμματα.  Έν’ εξαιρετικοί στο Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο. 

 Το λοιπόν, τούτων λεχθέντων, να πάμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €13.510.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 
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 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  
Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου.  
Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Εφαρμογή των προνοιών για μείωση απολαβών και τη μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

 Αντιλαμβάνομαι είναι παμψηφεί για την παιδεία μας!  Όλοι μαζί, έννεν;  

 Πόσοι είναι υπέρ, κύριε γραμματέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον ουδείς. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδεμία αποχή.   

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς.   
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον ουδείς. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδεμία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το λοιπόν, πάμε στο έβδομό μας θέμα, που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας 
του Ανταγωνισμού Νόμος του 2021». 

 Υπάρχει δεύτερη συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας για την προστασία του ανταγωνισμού και κατάργηση της υφισταμένης, ώστε 
να επιτευχθεί η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
(ΕΕ) 2019/1 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 11ης Δεκεμβρίου 2018, για την παροχή 
αρμοδιοτήτων στις αρχές ανταγωνισμού κρατών μελών ώστε να επιβάλλουν αποτελεσματικότερα τους κανόνες 
και για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς». 

(Η σχετική έκθεση) 

Δεύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 

2021» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ονούφριος Κουλλά Χρύσης Παντελίδης 

 Νίκος Σύκας  Ηλίας Μυριάνθους 

 Κώστας Κώστα  Μιχάλης Γιακουμή 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Σταύρος Παπαδούρης   

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου αναβλήθηκε κατόπιν απόφασης της 
ολομέλειας του σώματος, που λήφθηκε τη 15η Δεκεμβρίου 2021. 

 Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
επανεξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Ιανουαρίου 
2022, στο πλαίσιο των οποίων ετοιμάστηκε συμπληρωματική έκθεση, η οποία κυκλοφόρησε στις 25 Ιανουαρίου 
2022. 

 Εντούτοις, το πιο πάνω νομοσχέδιο δε συζητήθηκε στην ολομέλεια του σώματος στις 27 Ιανουαρίου 2022, 
όπως ήταν αρχικά προγραμματισμένο, γι’ αυτό η επιτροπή επανεξέτασε εκ νέου το εν λόγω νομοσχέδιο σε νέα 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 2022. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα αναλυτικά στοιχεία που αφορούν τον σκοπό και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, 
τις απόψεις των ενδιαφερόμενων μερών, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο 
στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε η πρόνοια του νομοσχεδίου 
που αφορά τα προσόντα που απαιτούνται για διορισμό στη θέση του προέδρου της ΕΠΑ. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω η επιτροπή αποφάσισε κατά πλειοψηφία των μελών της την τροποποίηση της 
πρόνοιας που αφορά τα προσόντα που απαιτούνται για διορισμό στη θέση του προέδρου της ΕΠΑ, ώστε στην 
εν λόγω θέση να δύναται να διοριστεί πρόσωπο το οποίο είναι δικηγόρος και ασκεί το επάγγελμα αυτό 
τουλάχιστον επί δέκα έτη ή διατελεί ή έχει διατελέσει δικαστής οποιασδήποτε βαθμίδας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
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Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, υπάρχουν δύο τροπολογίες του βουλευτή Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της ΔΗΠΑ.  Οι 
τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Μιχάλη Γιακουμή εκ μέρους της Δημοκρατικής Παράταξης για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 2021» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 9 του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

1. Να αντικατασταθεί στην παράγραφο (β) του εδαφίου (2) αυτού η φράση «είναι δικηγόρος ασκών το 
επάγγελμα αυτού επί δέκα (10) έτη ή διατελεί ή έχει διατελέσει δικαστής οποιασδήποτε βαθμίδας» με τη 
φράση «κατέχει πτυχίο νομικής και αναγνωρισμένη πείρα στη νομική επιστήμη ή πτυχίο οικονομικών και 
αναγνωρισμένη πείρα στην οικονομική επιστήμη ή τον ανταγωνισμό». 

 Σημειώσεις:  

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διεύρυνση των προσόντων για διορισμό στη θέση 
του προέδρου της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, ώστε στη θέση αυτή να δύναται να 
διοριστεί πρόσωπο το οποίο κατέχει είτε πτυχίο νομικής και αναγνωρισμένη πείρα στη νομική 
επιστήμη είτε πτυχίο οικονομικών και αναγνωρισμένη πείρα στην οικονομική επιστήμη ή τον 
ανταγωνισμό. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

2. Να αντικατασταθεί στην παράγραφο (γ) του εδαφίου (2) αυτού η φράση «στο νομικό ή/και οικονομικό 
τομέα, ιδίως σε θέματα ανταγωνισμού» με τη φράση «στα νομικά ή στα οικονομικά ή στον ανταγωνισμό 
ή στη λογιστική ή στο εμπόριο ή στη βιομηχανία». 

 Σημειώσεις: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται η διεύρυνση των προσόντων για διορισμό των μελών 
της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, ώστε να δύνανται να διοριστούν πρόσωπα όσο το 
δυνατό πιο κατάλληλα και με υψηλού επιπέδου τεχνογνωσία στη συγκεκριμένη επιτροπή. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γιακουμή… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Οι τροπολογίες σας;    

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Να κάμω τοποθέτηση για τις τροπολογίες μου ή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, βέβαια, να τις εξηγήσετε.  Εξηγήστε τες τροπολογίες σας και τες δύο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 2 Νοεμβρίου του 2021 είχαμε δει ως αρμόδια επιτροπή σε καταρχήν συζήτηση το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.  Η θέσπιση της νέας νομοθεσίας αποτελεί εναρμονιστική υποχρέωση της Δημοκρατίας για την 
παροχή αρμοδιοτήτων στις αρχές ανταγωνισμού των κρατών μελών, για να επιβάλλουν αποτελεσματικότερα 
τους κανόνες, και για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς, με χρονική δέσμευση η 
οποία ήταν μέχρι τις 4 Φεβρουαρίου του 2021. 

 Το αρμόδιο υπουργείο μετά από διαβούλευση έκρινε ορθότερο -κατά την άποψή μας σωστά- και 
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εισηγήθηκε στο Υπουργικό όπως τροποποιηθεί το υπάρχον άρθρο που αφορά τα προσόντα διορισμού του 
προέδρου της Επιτροπής Ανταγωνισμού και αυτά διευρυνθούν, ώστε το άρθρο να αναφέρεται πλέον στην 
υποχρέωση του προέδρου να κατέχει πτυχίο νομικής και πείρα στη νομική επιστήμη ή πτυχίο οικονομικών και 
πείρα στην οικονομική επιστήμη ή τον ανταγωνισμό. 

 Η διεύρυνση των προσόντων του προέδρου της επιτροπής δεν περιορίζει τις επιλογές για τον διορισμό 
του προέδρου, αλλά αντιθέτως τις αυξάνει, χωρίς φυσικά να αποκλείει και τον διορισμό ατόμου με εξειδικευμένη 
γνώση και πείρα στα νομικά ή ακόμα και με προσόντα δικαστή, όχι όμως μόνο στα νομικά, που εδώ είναι το όλο 
θέμα.  Πληροφοριακά μάλιστα αναφέρεται ότι η Ευρωπαία Επίτροπος Ανταγωνισμού είναι οικονομολόγος, όπως 
επίσης οικονομολόγοι είναι οι πρόεδροι της ισπανικής και της πορτογαλικής Αρχής, καθώς και αρκετών άλλων 
ευρωπαϊκών κρατών, λόγω της φύσης των υποθέσεων που εξετάζονται οιονεί οικονομικό δικαστήριο. 

 Στην εισηγητική έκθεση του αρμόδιου υπουργείου, που κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Οκτωβρίου 2021, 
αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 22 Ιουλίου 2021 αποφάσισε να εγκρίνει το 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 2021», εξουσιοδοτώντας την 
Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να καταθέσει το εν λόγω νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε νόμο. 

 Γι’ αυτό και εμείς συμφωνήσαμε με την αρχική εισήγηση του άρθρου 9(2)(β), όπως αναφερόταν στην 
αρχική μορφή του νομοσχεδίου, όπως κατατέθηκε από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας την 
21η Οκτωβρίου 2021, που αφορούσε τη διεύρυνση των προσόντων για τον διορισμό του προέδρου της ΕΠΑ, 
γιατί πιστεύουμε ότι η συγκεκριμένη αναφορά αυξάνει τις επιλογές προσώπων, διασφαλίζοντας παράλληλα όμως 
τον διορισμό ατόμου με επιλογή σε εξειδικευμένη γνώση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως Δημοκρατική Παράταξη-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων στηρίζουμε διαχρονικά την ενίσχυση 
και διεύρυνση των ανεξάρτητων θεσμών, όπως πράξαμε και σε άλλες ανεξάρτητες αρχές πολύ πρόσφατα.  
Δυστυχώς, η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
αρχικά στις 7 Δεκεμβρίου του 2021 και τελειωτικά προχθές, στις 8 Φεβρουαρίου, διαφοροποίησε το συγκεκριμένο 
άρθρο, περιορίζοντας τα προσόντα διορισμού του προέδρου της ΕΠΑ σε πείρα μόνο στα νομικά και μάλιστα με 
δέκα χρόνια εμπειρία ή στο να διατελεί ή να έχει διατελέσει δικαστής οποιασδήποτε βαθμίδας.  Και ερωτώ εδώ, 
κύριε Πρόεδρε:  Ποιος σοβαρός δικηγόρος θα αφήσει το γραφείο του, για να διοριστεί στην Επιτροπή Προστασίας 
Ανταγωνισμού για πέντε χρόνια και μετά να τηρήσει το ασυμβίβαστο των δύο ετών;  Ή μήπως ο σκοπός μας 
είναι να διορίζουμε συνταξιούχους δικαστές; 

 Συνεπώς, καταθέτουμε την τροπολογία μας για επαναφορά της αρχικής θέσης του αρμόδιου υπουργείου 
και της σχετικής απόφασης του Υπουργικού για τα προσόντα διορισμού του προέδρου της Επιτροπής 
Ανταγωνισμού, που θα πρέπει να κατέχει πτυχίο νομικής και πείρα στη νομική επιστήμη ή πτυχίο οικονομικών 
και πείρα στην οικονομική επιστήμη ή στον ανταγωνισμό. 

 Και θέλω εδώ, κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω κάτι πολύ σημαντικό, που το νιώθω ως νέος άνθρωπος και 
νέος βουλευτής.  Πιστεύετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι λογικό εμείς ως βουλευτές να νομοθετήσουμε 
τέτοια προσόντα διορισμού -για τον πρόεδρο της ΕΠΑ σε αυτή την περίπτωση και σίγουρα αύριο σε άλλες 
περιπτώσεις, για άλλες ανεξάρτητες αρχές- και να μη δικαιούται να διοριστεί ένας άνθρωπος οικονομολόγος, ο 
νομπελίστας μας ο κ. Χριστόφορος Πισσαρίδης, που σήμερα είναι ειδικός σύμβουλος του Πρωθυπουργού της 
Ελλάδας;  Ή πιστεύετε ότι είναι λογικό να μη δικαιούται να διοριστεί, για παράδειγμα, ένας καθηγητής 
πανεπιστημίου στο Δίκαιο του Ανταγωνισμού, με διδακτορικό στον ανταγωνισμό, επειδή για όλα κάποιοι είτε στο 
προσκήνιο είτε στο παρασκήνιο μεθοδεύουν να νομοθετούμε ότι μόνο δικηγόροι ή δικαστές δικαιούνται να 
διοριστούν; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εκτός από τη διαφοροποίηση στα προσόντα και στα κριτήρια διορισμού του προέδρου της ΕΠΑ αν και 
συμφωνούμε με την προσθήκη για συμμετοχή τουλάχιστον ενός οικονομολόγου ανάμεσα στα τέσσερα μέλη, 
διερωτόμαστε πραγματικά ποια η λογική, στα κριτήρια διορισμού των μελών της επιτροπής, να αποκλείονται 
αυτά από τον νέο νόμο, ενώ υπάρχουν στον υφιστάμενο, κριτήρια όπως η γνώση και η πείρα για τη λογιστική, 
το εμπόριο και τη βιομηχανία, περιορίζοντας ακόμη περισσότερο τις επιλογές για διορισμό όσο πιο κατάλληλων 
γίνεται σε μία τόσο σημαντική επιτροπή, εξού και η δεύτερή μας τροπολογία στο άρθρο 9(2)(γ), που αφορά τα 
προσόντα διορισμού των μελών. 

 Αγαπητέ Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας, το πιο τραγικό είναι ότι σε ένα εναρμονιστικό νομοσχέδιο εκατό και πλέον σελίδων, όπου το 
βασικό πλαίσιο ήταν η παροχή αρμοδιοτήτων στις αρχές ανταγωνισμού των κρατών μελών, ώστε να επιβάλλουν 
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αποτελεσματικότατους κανόνες και τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς, εμείς από 
τον Νοέμβριο του 2021 κολλήσαμε σε δύο μόνο σελίδες, στις σελίδες δεκαεννέα και είκοσι ένα, για να αλλάξουμε 
τα φώτα των προσόντων διορισμού του προέδρου και των μελών της επιτροπής, που δεν αποτελούσε καν 
προϋπόθεση της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας, με την οποία καλούμαστε να εναρμονιστούμε. 

 Άρα, ο καθένας εύλογα μπορεί να διερωτηθεί ποιοι οι πραγματικοί λόγοι για την επιμονή κάποιων σε αυτές 
τις αλλαγές. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Τώρα, έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; Έναν, δύο... 

 Ξεκίνα, κύριε Κώστα, και να σημειωθούν, να τους σημειώσει ο αγαπητός συνάδελφος ο Νίκος Γεωργίου 
τους ομιλητές. 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν;  Ψηλά τα χέρια, για να τους δει ο κ. Γεωργίου.  Ένας. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο κ. Κώστα για θέματα αρχής στις τροπολογίες του κ. Γιακουμή. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρόκειται για ένα πάρα πολύ σημαντικό και σοβαρό νομοθέτημα, το οποίο είναι εναρμονιστικό και ενισχύει 
τον θεσμικό ρόλο της ΕΠΑ, της δίνει όλες εκείνες τις αρμοδιότητες που χρειάζονται, έτσι ώστε να διασφαλίσουμε 
την εύρυθμη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς.  Είναι μια εναρμονιστική Οδηγία, κύριε Πρόεδρε, με την οποία 
έπρεπε να εναρμονιστούμε από τις 4 του Φλεβάρη του 2021 και ήρθε κοντά μας την 21η  του Οκτώβρη του 2021.  
Τούτη τη φορά βέβαια η καθυστέρηση δεν οφείλεται μόνο στην ανικανότητα, στην ανευθυνότητα όλων όσοι 
εχειρίζονταν το θέμα.  Αλλά, επειδή ο κ. Γιακουμή προηγουμένως έκαμε αναφορές σε υπόγειες συμφωνίες και 
σε κάποιους που έλεγαν ό,τι έλεγαν και επειδή φιλικά του το λέω ως νέου βουλευτή, ως ένας άνθρωπος που 
είμαι έντεκα χρόνια δαμέσα, επειδή έκαμε πολλές αναφορές, κατά τη γνώμη μου, έπρεπε κάποιες να τις 
αποφύγει, έπρεπε να πει ούλλην την αλήθκειαν, γιατί εφτάσαμεν ως δαμαί. 

 Κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου τούτου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι 
επροσπάθησαν να αλλάξουν τα προσόντα, τα κριτήρια για τον διορισμό του προέδρου της ΕΠΑ, γι’ αυτό υπήρχε 
τούτη η καθυστέρηση.  Και να σας πω το εξής φοβερό:  Tο Υπουργικό Συμβούλιο στις 22 Ιουλίου 2021 με αριθμό 
Απόφασης 91591 υιοθέτησε το τελικό κείμενο, το οποίο ήθελε ο Γενικός Εισαγγελέας.  Εγίναν ολάκερες ιστορίες, 
συζητήσεις, ο Γενικός Εισαγγελέας επέμενε ότι δεν μπορεί η ΕΠΑ, η οποία λειτουργεί ως οιονεί δικαστήριο, να 
μην έχει πρόεδρο νομικό, ο οποίος μάλιστα τις περισσότερες φορές μπορεί να έσιει και τη νικώσα ψήφο.  Τελικά 
το Υπουργικό, σωστά, στις 22 Ιουλίου 2021 αποφάσισε να εγκρίνει το νομοσχέδιο με τούτα τα κριτήρια, όπως 
ήταν τζιαι προηγουμένως, δηλαδή.  Εφόσον εγκρίθηκε από τις 22 Ιουλίου, κύριε Πρόεδρε, γιατί ήρθε στη Βουλή 
στο τέλος του Οκτώβρη;  Γιατί απλούστατα το Υπουργικό Συμβούλιο, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, εν αγνοία 
του Γενικού Εισαγγελέα, ο οποίος ακόμα ωρύεται, επροχώρησαν ’πού μόνοι τους στις 8 του Οκτώβρη τζιαι 
άλλαξαν το κείμενο τζιαι εξαναπεράσαν το ’πού το Υπουργικό τζι εβάλαν μέσα τζιείνα τα οποία εθέλασιν. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας, έχω τον φάκελο δαμαί μπροστά μου, έστειλε δύο επιστολές στην Υπουργό 
Ενέργειας -η δεύτερη σε πολύ έντονο και αυστηρό ύφος- και τους έλεγε ότι τούτο που γίνηκε είναι απαράδεκτο.  
Ξεκίνησε η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, σωστά, όπως λέχθηκε προηγουμένως, στις 2 του Νιόβρη, στην επιτροπή.  
Βεβαίως, εμείς ως κόμμα εμελετήσαμεν όλες τις δεκάδες σελίδες, εκάμαμεν τις εισηγήσεις μας σε όλες τις σελίδες 
τούτες, κάποιες υιοθετηθήκαν, κάποιες όχι -οι περισσότερες ναι- επήραμεν απαντήσεις.  Άρα, δεν επέρασεν έτσι, 
ούτε ασχοληθήκαμε μόνο με τζιείνες τις δκυο σελίδες.  Δυστυχώς όμως, για εκείνες τις δκυο σελίδες εφτάσαμεν 
σήμερα στα μέσα του Φλεβάρη. 

 Αυτή είναι όλη η ιστορία, κύριε Πρόεδρε.  Ήδη η επιτροπή, στη συντριπτική της πλειοψηφία αποφάσισε…  
Διότι τι έγινε;  Στη συζήτηση, και συγκεκριμένα στες 7 Δεκεμβρίου, αναγκάστηκε η Υπουργός Ενέργειας να 
υπαναχωρήσει και να πει «Ο Γενικός Εισαγγελέας έχει δίκαιο και αποσύρουμε τον οικονομολόγο από τα κριτήρια 
του προέδρου και πρέπει να μείνει οπωσδήποτε νομικός».  Και, εφόσον είχαμεν τη συγκατάθεση τζιαι την αλλαγή 
του κειμένου από την ίδια την κυβέρνηση που το ’φερε και την επιμονή του Γενικού Εισαγγελέα, τότε 
επροχωρήσαμεν, η πλειοψηφία, τζι εμπήκεν στο κείμενο η αλλαγή τζιείνη που έγινε όσον αφορά τα κριτήρια του 
προέδρου, που πρέπει να είναι νομικός, όπως ακριβώς, για να ’μαστε ειλικρινείς, είχε εισηγηθεί η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΚΟ και συγκεκριμένα ο κ. Λεωνίδου. 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες που έρχονται από τη ΔΗΠΑ, εμείς ως κόμμα δε θα τις ψηφίσουμε, γιατί 
αντιλαμβάνεστε είντα μ’ που σας είπα προηγουμένως τζιαι είντα μ’ που πάμε να κάμουμεν.  Το θέμα είναι πάρα 
πολύ σοβαρό και θα ’πρεπε όλοι μας, και το λέω, όλοι μας, να είμαστε πολλά προσεκτικοί, όταν έχουμε να 
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κάνουμε με κάποια σοβαρά νομοθετήματα, όπως τούτο που έχει να κάμει με την ΕΠΑ, η οποία χειρίζεται 
υποθέσεις πολλών εκατομμυρίων τζιαι είδαμεν τζιαι στο παρελθόν ότι εππέσαν στα δικαστήρια για 
διαδικαστικούς μόνο λόγους ή, ας πούμε, για τη σύνθεση της επιτροπής! 

 Τελειώνω με τούτο.  Πρέπει να πω ότι ο πρόεδρος της επιτροπής τζιαι τα μέλη της επιτροπής, όλοι 
ανεξαιρέτως, εκάμαμεν πολλά καλή δουλειά.  Τζιαι στην περίπτωση τούτη, όπως και σε όλα σχεδόν τα 
νομοθετήματα που περνούν από την επιτροπή Εμπορίου και Ενέργειας της Βουλής, με ομοθυμία και με μεγάλη 
προσπάθεια, εκαταφέραμεν να τελειώσουμε το νομοσχέδιο τούτο αλλά να βκούμεν και ’που έναν κυκεώνα που 
προσπάθησαν κάποιοι να μας ρίξουν μέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον συνάδελφο τον Κώστα για την άκρως κατατοπιστική ενημέρωση του σώματος.  Τον λόγο 
έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

 Το βήμα δικό σας, κύριε Λεωνίδου. 

(Αστειευόμενος) 

 Ένα λεπτό, να το απολυμάνουμε, διότι έχουμε μέτρα ασφαλείας εδώ, κύριε…  Όι να πκιάσεις τον κορωνοϊό 
και να φύγεις έτσι... Να σου το καθαρίσουμε πρώτα. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Το λοιπόν, ο κ. Λεωνίδου έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Εξεπλάγην πραγματικά, όταν άκουσα έναν νέο συνάδελφο, νεαρό, ο οποίος με τόσο στόμφο απευθύνθηκε 
στο σώμα λέγοντας ότι έγιναν τόσα πολλά παρασκήνια για τη σύνθεση και ιδιαίτερα για τα προσόντα που πρέπει 
να έχει ένας αξιωματούχος ανεξάρτητος του κράτους.  Είναι πάρα πολύ λυπηρό, ειλικρινά.  Δεν ανέμενα από 
έναν νέο άνθρωπο να είναι μπολιασμένος με τόση πίκρα και με τόση ένταση απέναντι σε συναδέλφους του.  
Είναι κρίμα, γιατί ελπίζουμε στη νέα γενιά, ότι θα είναι καλύτερη από εμάς, όχι να επιδιώκει να μειώνει και τον 
ίδιο τον εαυτό της.  Και να πω ακόμα κάτι, η ημιμάθεια είναι χειρότερη από την αμάθεια, με όλο τον σεβασμό! 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικό το θέμα, διαδικαστικό το θέμα! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Διαδικαστικό το θέμα! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

 Θα απαντήσετε όταν έρθει η σειρά σας, κύριε συνάδελφε!  Όταν μιλούσατε, δεν εδιακόπταμεν. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γιακουμή, σας παρακαλώ, θα πάρετε τον λόγο, όταν πρέπει!  Όταν ζητήσετε τον λόγο, θα τον 
πάρετε, μην ανησυχείτε! 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Τα γεγονότα μάλλον έχουν λεχθεί και έχουν ακουστεί από τον συνάδελφο τον κ. Κώστα.  Πραγματικά εμείς 
προσπαθήσαμε να υλοποιήσουμε αυτό που πρότεινε ο Γενικός Εισαγγελέας.  Δεν έχουμε κάνει τίποτα λιγότερο 
και τίποτα περισσότερο.  Και θέλω να εξηγήσω γιατί υπάρχει σύμπνοια με τη θέση του Γενικού Εισαγγελέα.  Εδώ, 
η ΕΠΑ είναι ένα διοικητικό όργανο το οποίο έχει εξουσία και δικαστική, οιονεί δικαστική εξουσία.  Αποφασίζει να 
επιβάλλει πρόστιμα απεριόριστα.  Ένας δικαστής του Επαρχιακού Δικαστηρίου έχει περιορισμένη εξουσία, καθ’ 
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ύλην αρμοδιότητα, να επιβάλλει μέχρι ενός σημείου.  Συνεπώς, το άτομο που θα ηγείται θα πρέπει να έχει ειδικές 
γνώσεις, να γνωρίζει πώς λειτουργεί η δικαστική διαδικασία.  Και νομίζω πολλοί συνάδελφοι έχουμε βρεθεί να 
συμμετέχουμε σε επιτροπές όπου ασκείται κατά κάποιο τρόπο μια μορφή δικαστικής διαδικασίας και 
αντιλαμβανόμαστε πόσο δύσκολη -ή ποινικής διαδικασίας- πόσο δύσκολο είναι να διευκρινίσουμε ή να 
αποσαφηνίσουμε τες διαδικασίες αυτές.  Συνεπώς, ένας έμπειρος νομικός, κατά την άποψή μας, είναι εκείνος ο 
οποίος μπορεί να θέτει τα πράγματα σε μια σειρά. 

 Οι αποφάσεις εξάλλου αυτού του διοικητικού οργάνου, όπως ξέρετε, είναι υπό τον έλεγχο του Διοικητικού 
Δικαστηρίου σήμερα με βάση το άρθρο 146 του συντάγματος.  Επομένως, οφείλει αυτή η επιτροπή να είναι 
ιδιαίτερα προσεκτική, να γνωρίζει και να κατέχει τις γενικές αρχές του διοικητικού δικαίου, να κατέχει τις 
συνταγματικές αρχές, τι κρύβει πίσω η κάθε λέξη, το κάθε κόμμα, η κάθε τελεία. 

 Ας μην υποτιμούμε, αγαπητοί μου συνάδελφοι, τους νομικούς και τους δικηγόρους, γιατί ενομίσαμεν όλοι 
ότι επειδή είναι δικηγόρος, επειδή είναι νομικός, ε, υπάρχει συμφέρον!  Για όνομα του Θεού!  Να καταργήσουμε 
τους δικηγόρους και να αφήσουμε όλα τα άλλα τα επαγγέλματα!  Είναι κρίμα, αλήθεια, είναι κρίμα, γιατί συζητούμε 
αυτό το θέμα, γιατί επροσπαθήσαμεν να αναβαθμίσουμε τα καθήκοντα, τα προσόντα των ατόμων που θα 
συμμετέχουν σε αυτή την επιτροπή.  Πού το κακό, πού το επιλήψιμο; 

 Μήπως οι δικαστές…  Εάν διοριστεί πρόεδρος κάποιος ο οποίος έχει τα προσόντα του δικαστή ή που 
διετέλεσε είτε δικαστής είτε πρόεδρος είτε ανώτερος επαρχιακός δικαστής, είναι απαξιωτικό;  Δεν κατάλαβα την 
τοποθέτηση του συναδέλφου, γιατί υποτιμά τους συνταξιούχους δικαστές.  Δεν έχουν γνώσεις;  Δεν έχουν 
εμπειρίες;  Δε γνωρίζουν τις βασικές αρχές του δικαίου που επιθυμούμε και θέλουμε έτσι να λειτουργεί αυτή η 
επιτροπή;  Και είναι κρίμα, γιατί εχάσαμεν πάρα πολύ χρόνο συζητώντας αυτό το θέμα ενώπιον της επιτροπής.  
Και πράγματι θα συμφωνήσω με τον Κώστα ότι υπήρξε απόλυτη συνεργασία, απόλυτη ομοψυχία μεταξύ των 
μελών -ιδιαίτερα ο χειρισμός που γινόταν και από τον πρόεδρο της επιτροπής ήταν εξαιρετικός- ότι 
προσπαθήσαμε όλοι να βρούμε μία λύση που να ικανοποιεί όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στον πρόεδρο της επιτροπής… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ιδιαίτερα, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νομικών εννοείτε; 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Όχι, τον πρόεδρο της επιτροπής Εμπορίου, κύριε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τον κ. Χατζηγιάννη. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ναι, ο οποίος ήταν πολύ συναινετικός και προσπάθησε να βρούμε λύσεις.  Επικοινώνησε και ο ίδιος με 
τον Γενικό Εισαγγελέα.  Επικοινωνήσαμε και εμείς και είχαμε μία ταυτότητα απόψεων. 

 Εν πάση περιπτώσει, εγώ θεωρώ ότι ήταν το λιγότερο ατυχές από μέρους του συναδέλφου να κάνει αυτή 
την τοποθέτηση, γιατί δεν έγινε κανένα παρασκήνιο ούτε στους διαδρόμους ούτε έξω από τη Βουλή.  Ό,τι 
λέχθηκε, λέχθηκε δημόσια ενώπιον της επιτροπής και γνώριζε ο καθένας τις απόψεις των άλλων.  Είναι άλλοι 
που είχαν συμβούλους, παρασυμβούλους έξω από την αίθουσα και έπαιρναν οδηγίες, όχι εμείς. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Λεωνίδου. 

 Αντιλαμβάνομαι τον λόγο ζήτησε ο Μιχάλης ο Γιακουμή. 

 Επί προσωπικού, κύριε Γιακουμή, ή να δευτερολογήσετε μετά στο τέλος; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Επί προσωπικού.  Εγώ δε χαρακτήρισα κανέναν, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να πω ότι είναι άκρως πολιτική 
η θέση μας και έτσι πρέπει να θεωρηθεί.  Εγώ για τους χαρακτηρισμούς δε θα πω τίποτα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Γιακουμή, να ՚σαι καλά. 

 Έχουν ζητήσει δύο συνάδελφοι τον λόγο.  Είναι ο κ. Μουσιούττας και ο… 

 Κύριε Μαρίνο, είσαι εδώ; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε τον λόγο και μετά τον λόγο θα πάρει ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, ο συνάδελφος… 

 Και ο κ. Κουλλά θέλει να μιλήσει; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ονούφριο Κουλλά) 

 Α, μεσολαβείτε για τον κ. Χατζηγιάννη!  Εντάξει! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Απαντώντας στον κ. Λεωνίδου, εκ μέρους της ομάδας ΔΗΠΑ-Συνεργασία, θα ήθελα να πω ότι, όταν 
υπάρχουν νέοι συνάδελφοι, μπορεί να κάμνουν λάθος.  Όταν είναι παλιοί οι συνάδελφοι όμως, οι οποίοι έχουν 
την πείρα ή θα έπρεπε να έχουν την πείρα, θα έπρεπε να είναι πιο προσεκτικοί σ’ αυτά που λένε.  Διότι ακόμα 
ηχούν στα αυτιά μου δηλώσεις του ίδιου συναδέλφου που ήταν στο βήμα προηγουμένως, όταν στην επιτροπή 
Εσωτερικών ερχόταν το Υπουργείο Εσωτερικών και αναφερόταν σε γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα και ο 
συγκεκριμένος συνάδελφος έλεγε ότι δεν είναι θέσφατο αυτό που είπε ο Γενικός Εισαγγελέας, ο κάθε νομικός.  
Σεβαστό, εγώ δεν είμαι νομικός, μπορεί να έχει την άποψή του.  Εδώ έκτισε μια επιχειρηματολογία πάνω στον 
Γενικό Εισαγγελέα.  Αυτό το λέω και το αφήνω στην κρίση σας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Επί προσωπικού, να απαντήσω στον κ. Μουσιούττα, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εγέρθητε, κύριε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Άλλο να συμφωνώ με την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα και άλλο να συμφωνώ με τη νομική γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα.  Ο Γενικός Εισαγγελέας δεν προέβη σε οποιαδήποτε νομική γνωμάτευση ότι 
απαραιτήτως έτσι πρέπει να γίνει.  Άλλο το ένα, άλλο το άλλο!  Πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί και 
ψύχραιμοι, όταν κάνομε τες τοποθετήσεις μας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η κριτική δεν έβλαψε κανέναν, κύριε… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …ωφέλεια κάμνει! 

 Το λοιπόν, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εμπορίου, Βιομηχανίας, Τουρισμού και τα συναφή.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα αποφύγω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, είναι στο βήμα ο συνάδελφός σας! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Θα αποφύγω να αναφερθώ σε θέματα τα οποία ήδη έχουν καλυφθεί και θα επικεντρωθώ σε ένα μόνο, 
που νομίζω ότι πρόκειται για ένα ζωτικής σημασίας θέμα.  Ο ανταγωνισμός δεν είναι τυχαία πολιτική σ’ αυτό τον 
τόπο και για όσους το υποβιβάζουν αυτό το θέμα στο επίπεδο προέδρου ή προσώπου αυτό είναι ατυχέστατη 
προσέγγιση.  Έχει να κάνει με τον καταναλωτή, έχει να κάνει με τον ανταγωνισμό, έχει να κάνει με την ακρίβια, 
για την οποία όλοι κλαιγόμαστε μέρα και νύχτα, και επιτέλους θα πρέπει αυτή την πολιτική να την αναβαθμίσουμε, 
μακριά από το κόμμα μας, μακριά από τις κυβερνήσεις, μακριά από τους οποιουσδήποτε, με εθνική προσέγγιση, 
ώστε να πετύχουμε οφέλη και ισορροπίες στο σύστημα, όπως αυτό λειτουργά σ’ αυτό τον τόπο!  Είναι 
πραγματικά θλιβερό να υποβιβάζομε τη σημασία αυτού του θέματος σε επίπεδο προσώπου ή σε επίπεδο 
προσόντων επαγγελματικής φύσεως!  Μα, για τ’ όνομα του Θεού! 

 Αν ήταν για εμένα, από πλευράς μου, θα έλεγα ότι τα αναγκαία προσόντα έπρεπε να ήταν Γενικού 
Εισαγγελέα και πάνω!  Και για ποιο λόγο;  Όχι για να επιλέξω έναν Γενικό Εισαγγελέα, που, ειρήσθω εν παρόδω, 
νομίζω ένας ζει, αλλά ακριβώς, για να ενισχύσω εκείνη την αναγκαιότητα σοφίας και εμπειρίας και τη νομική 
ικανότητα και διάσταση.  Καλά, όλοι οι άλλοι οικονομολόγοι, πέντε στο σύνολο, δεν μπορούν να μπουν μέσα και 
είναι υποβάθμιση να είναι μέλος της ΕΠΑ, αν είναι οικονομολόγος, και πρέπει να είναι πρόεδρος, ο οποίος 
πρόεδρος…  Αποφεύγω να επαναλαμβάνω επιχειρήματα που αναφέρθηκαν από τους αγαπητούς συναδέλφους.  
Αυτό το σώμα είναι οιονεί δικαστήριο για υποθέσεις με τεράστια ποσά, για τεράστιας σημασίας αποφάσεις.  Δεν 
είναι αποφάσεις του «φταίω» ή «δε φταίω»∙ είναι αποφάσεις που επιβάλλουν αποκατάσταση δικαίου και ορθής 
πρακτικής της οικονομίας μας. 

 Και ερχόμαστε με ποιο τρόπο;  Να κάνει μια τοποθέτηση ο πρόεδρος και ο δικηγόρος ή αυτοί που τον 
ακούνε ή τον ηχογραφούνε ή γράφουν πρακτικά να βασίζονται στη δήλωσή του, σχετικοί ή άσχετοι, και να 
πέφτουν όλες οι υποθέσεις στο δικαστήριο.  Αυτό είναι που θέλουμε ίσως;  Θέλουμε αστοχίες;  Θέλουμε 
λανθασμένες συμπεριφορές;  Μα, είναι το ίδιο να μιλώ εγώ με έναν νομικό, όταν πρόκειται για νομικά θέματα;  
Δεν υπάρχει ενδεχόμενο εγώ να μη σφάλλω, γιατί είναι άλλη γλώσσα η νομική, με όλο τον σεβασμό!  Και μας το 
είπε ο Γενικός Εισαγγελέας, που, ειρήσθω εν παρόδω, θα το τονίσω, διαφώνησε με τον πλέον έντονο τρόπο με 
το Υπουργικό Συμβούλιο.  Και σωστά ειπώθηκε προηγουμένως ότι έχουν έρθει προσχέδια ή σχέδια ενώπιον της 
επιτροπής με διαφορετικές απόψεις.  Με συγχωρείτε, όχι ενώπιον της επιτροπής, από το Υπουργικό Συμβούλιο 
προς το υπουργείο.  Δύο διαφορετικές αποφάσεις έχουν αλλάξει, γιατί ακριβώς ήταν διαφορετική η άποψη του 
Γενικού Εισαγγελέα από αυτή του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ε, καλά, όταν εντοπίζονται αυτά τα κενά και οι 
αδυναμίες, είναι ντροπή και θα πρέπει να σταθούμε με εμμονή και να μη διορθώσουμε; 

 Δε θα δεχθώ θέματα παρασκηνίου, πραγματικά σας το λέω!  Γιατί το κλίμα σε αυτή την επιτροπή…  Ε, με 
όλο τον σεβασμό, πρέπει να τιμούμε τους συναδέλφους και την ομάδα, η οποία αναζήτησε το καλύτερο, για να 
αναβαθμίσει αυτό τον ρόλο στα όσα έχω αναφέρει εγώ προηγουμένως, διότι δεν έχουμε να κάνουμε με τυχαία 
πολιτική.  Νοσεί ο πληθυσμός μας, νοσεί η οικονομία μας, γιατί ακριβώς υπάρχουν αδυναμίες σ’ αυτό τον τομέα.  
Και θα πρέπει όλοι να εγκύψουμε σ’ αυτές με τον πλέον ουσιαστικό τρόπο, να τις διορθώσουμε και όχι να 
φτιάχνουμε οικοδομήματα, δομές αυτής της κοινωνίας και αυτού του κράτους που στο τέλος να δυσλειτουργούν.  
Δεν είναι τούτο το ζητούμενο.  Και δεν πρέπει πάντα να φταίει ο ένας και ο άλλος, για χάρη των δικών του 
προθέσεων, να αθωώνεται. 

 Άρα λοιπόν, ευθύνη ολωνών μας είναι να κτίσουμε αυτή την Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού.  
Και εν τη σοφία της αυτή η επιτροπή, εν τη σοφία της αυτή η ομάδα έχει προβληματιστεί περαιτέρω.  Και μάλιστα, 
ξέρετε τι άλλο έχουμε αποφασίσει, αγαπητοί συνάδελφοι;  Να έρθουμε με πρόσθετες διορθωτικές προσθέσεις 
στο νομοσχέδιο, με προτάσεις νόμου, ώστε ακριβώς να κάνουμε αυτό τον θεσμό αδιαπέραστο.  Και όποιος 
τολμήσει στη συνέχεια να θεωρήσει ότι είναι δικό του δικαίωμα να διορίζει έναν πρόεδρο ο οποίος θα είναι 
χαμηλών προσδοκιών, ηθικών ή οποιασδήποτε άλλης φύσεως νομίζω δεν έχει χώρο σ’ αυτό το κοινοβούλιο και 
πολύ δε περισσότερο δε θα πρέπει να έχει χώρο σ’ αυτό το κράτος!  Αναζητούμε επιτέλους Επιτροπή 
Προστασίας του Ανταγωνισμού, για να αποκαταστήσουμε αδικαιολόγητα πράγματα τα οποία συμβαίνουν σε 
αυτό τον τόπο για δεκαετίες τώρα!  Και κανείς να μην μπαίνει στην κερκίδα της συμπολίτευσης ή της 
αντιπολίτευσης.  Και αυτό έν’ το κλίμα που επικράτησε στη δική μας επιτροπή και αναζητούμε ακριβώς αυτές τις 
διορθώσεις.  

 Αγαπητοί φίλοι, 

 Πέραν αυτών, για τον ανταγωνισμό ή μάλλον την Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού σε όλα τα 
κράτη και κυρίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που έχουμε να κάνουμε με εναρμόνιση της ενιαίας αγοράς και 
υπεράσπιση του ανταγωνισμού, για να λειτουργούν όλα αυτά πάνω σε σωστή βάση, έχουμε μια τεράστια δουλειά 
μπροστά μας.  Το εγχείρημα είναι τεράστιο και ατέλειωτο θα έλεγα. 

 Δε θέλω να κάνω συγκεκριμένες αναφορές για το πώς λειτουργούμε.  Για τα ράφια των υπεραγορών;  
Πώς αυτά λειτουργούν;  Για τα επαγγελματικά;  Πώς αυτά λειτουργούν και στραπατσάρουν τον ανταγωνισμό και 
τη σωστή λειτουργία της οικονομίας μας;  Και πολλά άλλα.  Πραγματικά, δε θέλω να μπω σ’ αυτή τη λογική.  
Συγχαίρω τους συναδέλφους όλους και θα δώσουμε συνέχεια με οποιοδήποτε τίμημα, ακριβώς για να πετύχουμε 
το καλύτερο σε σχέση με τον ανταγωνισμό, που μαζί με την προστασία του καταναλωτή είναι ο άλλος πυλώνας 
πάνω στον οποίο θα πρέπει να υπάρξουν περαιτέρω μεταρρυθμίσεις και βελτιώσεις. 
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 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι το πέρας της συζητήσεως εδώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Δευτερολογία, λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για να μεν νομίζεις ότι θα σου στερήσουμε το δικαίωμα, σύντομα, κύριε Γιακουμή, από τη θέση σου.  Πολύ 
σύντομα όμως… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …διότι έν’ τριτολογία τούτη. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Να επαναλάβω ότι είναι άκρως πολιτική η θέση ότι εμείς είμαστε υπέρ της διεύρυνσης.  Δεν αποκλείουμε 
τον νομικό, δεν αποκλείουμε τον οικονομολόγο, δεν αποκλείουμε ούτε κάποιον που έχει εμπειρία εις τον 
ανταγωνισμό.  Αυτή είναι η θέση μας και νομίζω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το έχετε πει ήδη… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 …οι αγαπητοί συνάδελφοι έχουν παρεξηγήσει τη θέση μας.  Η θέση μας είναι να διευρυνθεί και ας μην 
ξεχνάμε ότι αυτή την εξουσία, να διορίζει τον πρόεδρο και τα μέλη της Επιτροπής Ανταγωνισμού, την έχει ο 
Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Μιχάλη. 

 Νομίζω εξαντλήθηκε το θέμα εδώ και θα προχωρήσομε τώρα στην ψηφοφορία.  Παρακαλείται ο 
γραμματέας να διαβάσει την τροπολογία. 

 Έχουμέν την; 

 Έν’ τούτη που είπε. 

 Άρα, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, μα μία είναι η τροπολογία.  Είναι μία επί του ιδίου άρθρου. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Είναι δύο τροπολογίες, δύο ξεχωριστές τροπολογίες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει, βάλτε τες τζιαι τες δκυο διαφορετικές… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Να τις βάλουμε μια; 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον, έξι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία τώρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον, έξι υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται και η δεύτερη τροπολογία. 

 Τέλειωσε!  Ωραία! 

 Το λοιπόν, προχωρούμε επί της δευτέρας αναγνώσεως του νομοσχεδίου, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαγόρευση περιοριστικών του ανταγωνισμού συμπράξεων.  Άρθρο 3. 

 Συμπράξεις οι οποίες εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του άρθρου 3(1) και είναι επιτρεπόμενες και 
έγκυρες.  Άρθρο 4. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής των διατάξεων του άρθρου 3.  Άρθρο 5. 

 Καταχρηστική εκμετάλλευση δεσπόζουσας θέσης ή σχέσης οικονομικής εξάρτησης.  Άρθρο 6. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού.  Άρθρο 8. 

 Συγκρότηση και λειτουργία Επιτροπής.  Άρθρο 9. 

 Αμεροληψία και ανεξαρτησία του Προέδρου και των μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 10. 

 Αντιμισθία, όροι εργασίας και άλλα ωφελήματα του Προέδρου και των μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 11. 

 Ωράριο εργασίας του Προέδρου και των μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση ιδιωτικής απασχόλησης του Προέδρου και των μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 13. 

 Κένωση θέσης.  Άρθρο 14. 

 Εξουσίες του Προέδρου της Επιτροπής.  Άρθρο 15. 

 Σύγκληση συνεδρίας.  Άρθρο 16. 

 Απαρτία και λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 17. 

 Κανόνες που διέπουν την ενώπιον της Επιτροπής διαδικασία εξέτασης πιθανολογούμενων παραβάσεων 
των άρθρων 3 και/ή 6 και του Άρθρου 101 ΣΛΕΕ και/ή του Άρθρου 102 ΣΛΕΕ.  Άρθρο 18. 

 Κανόνες που διέπουν την ενώπιον της Επιτροπής διαδικασία εξέτασης άλλων πιθανολογούμενων 
παραβάσεων των διατάξεων του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

 Αποφάσεις της Επιτροπής.  Άρθρο 20. 

 Υπηρεσία της Επιτροπής.  Άρθρο 21. 

 Αμισθί πρόγραμμα πρακτικής εκπαίδευσης.  Άρθρο 22. 

 Αρμοδιότητες Υπηρεσίας.  Άρθρο 23. 

 Ενημέρωση Υπουργού για ενδεχόμενη παράβαση νομοθεσίας για προστασία των καταναλωτών.  Άρθρο 
24. 

 Τήρηση μητρώων.  Άρθρο 25. 

 Αρμοδιότητες της Επιτροπής.  Άρθρο 26. 

 Καθορισμός κριτηρίων εξέτασης κατά προτεραιότητα εκτέλεσης των αρμοδιοτήτων και εξουσιών της 
Επιτροπής.  Άρθρο 27. 

 Συνεργασία με άλλες αρχές.  Άρθρο 28. 

 Εξουσίες της Επιτροπής σε περίπτωση διαπίστωσης παραβάσεων των διατάξεων των άρθρων 3 και/ή 6 
και του Άρθρου 101 ΣΛΕΕ και/ή του Άρθρου 102 ΣΛΕΕ.  Άρθρο 29. 

 Ανάληψη δεσμεύσεων.  Άρθρο 30. 

 Εξουσία προς διεξαγωγή ερευνών σε κλάδους της οικονομίας ή τύπους συμφωνιών.  Άρθρο 31. 

 Χαρακτήρας της διαδικασίας και παραδεκτό αποδεικτικών στοιχείων.  Άρθρο 32. 

 Ανάκληση ή τροποποίηση απόφασης της Επιτροπής.  Άρθρο 33. 

 Προσωρινά μέτρα.  Άρθρο 34. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Συμπράξεων και Δεσποζουσών Θέσεων.  Άρθρο 35. 

 Εξουσία της Επιτροπής προς συλλογή πληροφοριών.  Άρθρο 36. 

 Εξουσία προς λήψη δηλώσεων.  Άρθρο 37. 

 Εξουσία της Επιτροπής για διενέργεια ελέγχων σε χώρους επιχειρήσεων ή ενώσεων επιχειρήσεων.  
Άρθρο 38. 

 Διενέργεια ελέγχων κατόπιν έκδοσης δικαστικού εντάλματος.  Άρθρο 39. 

 Υποχρέωση προς εχεμύθεια για την προστασία επιχειρηματικών απορρήτων, πληροφοριών 
εμπιστευτικής φύσης και δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 40. 

 Φάκελος της υπόθεσης και χαρακτηρισμός επιχειρηματικών απορρήτων και πληροφοριών εμπιστευτικής 
φύσεως.  Άρθρο 41. 

 Πρόσβαση στον διοικητικό φάκελο της υπόθεσης.  Άρθρο 42. 
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 Περιορισμοί στη χρήση επιχειρηματικών απορρήτων και πληροφοριών εμπιστευτικής φύσεως σε 
δικαστικές διαδικασίες.  Άρθρο 43. 

 Καταγγελία παραβάσεων των διατάξεων των άρθρων 3 και/ή 6 και του Άρθρου 101 ΣΛΕΕ και/ή του 
Άρθρου 102 ΣΛΕΕ.  Άρθρο 44. 

 Απόσυρση καταγγελίας.  Άρθρο 45. 

 Υποχρέωση δημόσιων υπαλλήλων και δυνατότητα τρίτων προσώπων προς γνωστοποίηση 
πληροφοριών.  Άρθρο 46. 

 Διοικητικά πρόστιμα.  Άρθρο 47. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου σε ένωση επιχειρήσεων.  Άρθρο 48. 

 Προθεσμία επιβολής διοικητικών προστίμων από την Επιτροπή.  Άρθρο 49. 

 Διαδικασία επιβολής διοικητικών προστίμων από την Επιτροπή.  Άρθρο 50. 

 Προθεσμίες καταβολής διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 51. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων προς είσπραξη διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 52. 

 Αιτήσεις για κοινοποίηση προκαταρκτικών αιτιάσεων και άλλων εγγράφων.  Άρθρο 53. 

 Αιτήσεις για την εκτέλεση αποφάσεων.  Άρθρο 54. 

 Γενικές αρχές συνεργασίας.  Άρθρο 55. 

 Μη αποδοχή αιτήματος.  Άρθρο 56. 

 Εφαρμοστέο δίκαιο σε περίπτωση διαφωνίας.  Άρθρο 57. 

 Ενημέρωση Ευρωπαϊκής Επιτροπής και Αρχών Ανταγωνισμού.  Άρθρο 58. 

 Παράλειψη συμμόρφωσης με απόφαση της Επιτροπής.  Άρθρο 59. 

 Παράλειψη συμμόρφωσης με απόφαση της Επιτροπής για τη λήψη προσωρινών μέτρων.  Άρθρο 60. 

 Ποινικό αδίκημα για παράβαση της υποχρέωσης προς εχεμύθεια.  Άρθρο 61. 

 Ευθύνη νομικών προσώπων.  Άρθρο 62. 

 Αγωγή για αποζημίωση.  Άρθρο 63. 

 Κλητεύσεις ενώπιον της Επιτροπής.  Άρθρο 64.  

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 65. 

 Έκδοση διαδικαστικών κανονισμών.  Άρθρο 66. 

 Έκθεση δραστηριοτήτων της Επιτροπής.  Άρθρο 67. 

 Ευθύνη του Προέδρου, των μελών της Επιτροπής, των μελών του προσωπικού της Υπηρεσίας και άλλων.  
Άρθρο 68. 

 Κατ’ αναλογία εφαρμογή του ενωσιακού δίκαιου του ανταγωνισμού.  Άρθρο 69. 

 Διατάγματα Υπουργού.  Άρθρο 70. 

 Κατάργηση και διαφύλαξη.  Άρθρο 71. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 72. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων;  Παμψηφεί, αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 72 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Και πάμε στο όγδοο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021». 

 Ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Νόμου, ώστε, εκτός από τους πολιτικούς 
μηχανικούς οι οποίοι είναι εγγεγραμμένοι στο μητρώο μελών του ΕΤΕΚ, να δύναται να εγγραφεί στους 
καταλόγους προσοντούχων πολιτικών μηχανικών, που καταρτίζονται για σκοπούς του εν λόγω νόμου, και 
πρόσωπο το οποίο παρέχει υπηρεσίες στον κλάδο της πολιτικής μηχανικής στη Δημοκρατία, χωρίς υποχρέωση 
εγγραφής στο μητρώο αυτό. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Χρίστος Σενέκης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Ηλίας Μυριάνθους 

 Χαράλαμπος Πάζαρος Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χρίστος Ορφανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Δεκεμβρίου 2021 και στις 18 και 25 Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής 
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Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και του Συλλόγου 
Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Νίκος Σύκας και Λίνος Παπαγιάννης.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Nόμου, 
ώστε, εκτός από τους πολιτικούς μηχανικούς οι οποίοι είναι εγγεγραμμένοι στο μητρώο μελών του ΕΤΕΚ, να 
δύναται να εγγραφεί στους καταλόγους προσοντούχων πολιτικών μηχανικών, που καταρτίζονται για σκοπούς 
του εν λόγω νόμου, και πρόσωπο το οποίο παρέχει υπηρεσίες στον κλάδο της πολιτικής μηχανικής στη 
Δημοκρατία, χωρίς υποχρέωση εγγραφής στο μητρώο αυτό. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την προτεινόμενη 
τροποποίηση καθίσταται πιο αποτελεσματική και πιο ευέλικτη η διαδικασία εγγραφής προσοντούχων πολιτικών 
μηχανικών στον κατάλογο ο οποίος καταρτίζεται δυνάμει του υπό τροποποίηση νόμου για σκοπούς επίβλεψης, 
μελέτης και επιθεώρησης μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων.  Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία, η 
εξεύρεση προσοντούχων πολιτικών μηχανικών για σκοπούς του περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Νόμου 
καθίσταται δυσχερής λόγω του ότι, σύμφωνα με την υπό τροποποίηση ισχύουσα βασική νομοθεσία, δε δύνανται 
να περιληφθούν στον εν λόγω κατάλογο πολίτες κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι είναι 
εγκατεστημένοι σε άλλο κράτος μέλος, ασκούν νόμιμα το επάγγελμά τους και δύνανται να παρέχουν υπηρεσίες 
στον κλάδο της πολιτικής μηχανικής στη Δημοκρατία, δυνάμει του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου Νόμου, χωρίς την υποχρέωση έκδοσης ετήσιας άδειας άσκησης επαγγέλματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς, δράττομαι της ευκαιρίας, γιατί πρόκειται για την ενιαία διαχείριση υδάτων και θέλω να αναφέρω 
ότι δε θα πρέπει να ՚ναι μόνο ενιαία η διαχείριση, αλλά θα πρέπει να ՚ναι και ενιαία η τιμολόγηση.  Είναι ένα θέμα 
το οποίο εκκρεμεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και δυστυχώς κανένας δεν εγκύπτει σε αυτό το ζήτημα.  Γι’ αυτό 
είναι παράκληση με αυτή την ευκαιρία προς τους αρμοδίους -στέλνουμε το μήνυμα επίσημα από τη Βουλή- να 
προχωρήσουν το συντομότερο δυνατό και στην ενιαία τιμολόγηση όσον αφορά την κατανάλωση νερού, έτσι ώστε 
όλοι οι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας να βρίσκονται στην ίδια μοίρα και όχι άλλοι να ευνοούνται και άλλοι 
να αδικούνται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ελπίζω η εισήγησή σου, κύριε Μαρίνο, να έχει καλούς ακροατές. 

 Λοιπόν, άλλος ομιλητής δεν υπάρχει. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο της 
πολιτείας. 

 Και προχωρούμε τώρα στα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10. 

 Έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από 
τον Ηλεκτρισμό) Κανονισμοί του 2021» και «Οι περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικοί (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 θέματος είναι η θέσπιση κανονισμών και κατάργηση των ισχυόντων περί 
Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικών Κανονισμών, ώστε να εκσυγχρονιστεί το νομοθετικό πλαίσιο που ρυθμίζει 
τα θέματα προστασίας των εργαζομένων από κινδύνους που προκύπτουν από την παραγωγή, τον 
μετασχηματισμό, τη μετατροπή, τη μεταφορά, τη διανομή, την εκμετάλλευση, τον έλεγχο ή τη χρήση ηλεκτρικής 
ενέργειας στους χώρους εργασίας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος είναι η κατάργηση των περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικών 
Κανονισμών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Ηλεκτρισμό) 
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Κανονισμοί του 2021» και «Οι περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικοί (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2021» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Χρίστος Χριστόφιας Ανδρέας Αποστόλου 

 Δημήτρης Δημητρίου Μαρίνος Μουσιούττας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 23 Νοεμβρίου 2021 και στις 11 και 25 
Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο της εξέτασης των δύο προτεινόμενων κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
(ΤΗΜΥ) του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και της 
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ανεξαρτήτων Συνδικαλιστικών Οργανώσεων (ΠΟΑΣΟ), της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΟΕΒ και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ).  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, 
ΔΕΟΚ, ΠΑΣΥΔΥ και Παγκύπρια Συντεχνία «Ισότητα», οι εργοδοτικές οργανώσεις ΚΕΒΕ και ΠΟΒΕΚ, η 
Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ), ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας 
Κύπρου (ΣΑΥΚ) και ο Σύνδεσμος Αδειούχων Εργοληπτών Ηλεκτρολόγων Κύπρου (ΣΑΕΗΚ), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των δυο προτεινόμενων κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα 
μέλη της επιτροπής κ. Γιώργος Κουκουμάς, Ονούφριος Κουλλά, Φωτεινή Τσιρίδου, Χρίστος Σενέκης και Σωτήρης 
Ιωάννου. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 38 του περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών, οι οποίοι θα αντικαταστήσουν 
τους υφιστάμενους περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικούς Κανονισμούς, ώστε να εκσυγχρονιστεί το 
νομοθετικό πλαίσιο που ρυθμίζει τα θέματα προστασίας των εργαζομένων από κινδύνους που προκύπτουν από 
την παραγωγή, τον μετασχηματισμό, τη μετατροπή, τη μεταφορά, τη διανομή, την εκμετάλλευση, τον έλεγχο ή 
τη χρήση ηλεκτρικής ενέργειας στους χώρους εργασίας. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι υποχρεώσεις των εργοδοτών, των αυτοεργοδοτούμενων προσώπων, των εργαζομένων, των 
συντηρητών, καθώς και των ιδιοκτητών των υποστατικών που χρησιμοποιούνται ως χώροι εργασίας, 
αναφορικά με την προστασία από τη χρήση ηλεκτρικής ενέργειας κατά την εκτέλεση εργασιών σχετικών 
με το πεδίο εφαρμογής των προτεινόμενων κανονισμών. 

2. Οι γενικές προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν οι ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, οι ηλεκτρικές συσκευές 
και ο ηλεκτρολογικός εξοπλισμός κατά την εκτέλεση εργασιών, ώστε να διασφαλίζεται η ασφάλεια και η 
υγεία των εργαζομένων. 

3. Ο διορισμός συντηρητή από τους εργοδότες, τους αυτοεργοδοτούμενους ή τους ιδιοκτήτες των 
υποστατικών που χρησιμοποιούνται ως χώροι εργασίας, ανάλογα με την περίπτωση, ο οποίος είναι 
υπεύθυνος να συντηρεί και περιοδικά να διεξάγει τους απαιτούμενους ελέγχους δυνάμει των προνοιών 
των υπό αναφορά κανονισμών. 

4. Η διεξαγωγή περιοδικών ελέγχων από εξουσιοδοτημένα πρόσωπα σε σχέση με μέσα προστασίας που 
χρησιμοποιούνται κατά την εκτέλεση εργασιών σχετικών με το πεδίο εφαρμογής των πρώτων 
προτεινόμενων κανονισμών. 

5. Η τήρηση μητρώου συντήρησης και ελέγχου από τους εργοδότες, τους αυτοεργοδοτούμενους ή τους 
ιδιοκτήτες των υποστατικών που χρησιμοποιούνται ως χώροι εργασίας, ανάλογα με την περίπτωση, στο 
οποίο ο συντηρητής καταχωρίζει τις απαιτούμενες πληροφορίες σε σχέση με τις ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, 
τις ηλεκτρικές συσκευές και τον ηλεκτρολογικό εξοπλισμό στα οποία διεξήγαγε συντήρηση ή έλεγχο. 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 66 του περί 
Εργοστασίων Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικών Κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών η εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε ότι οι υπό κατάργηση 
κανονισμοί περιλαμβάνουν αναχρονιστικές πρόνοιες και τυγχάνουν εφαρμογής σε σχετικές εργασίες που 
εκτελούνται αποκλειστικά σε εργοστάσια, καθώς η σχετική εξουσιοδότηση προκύπτει από τις διατάξεις του περί 
Εργοστασίων Νόμου.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με την ιδία, κρίθηκε αναγκαία η προώθηση των πρώτων 
προτεινόμενων κανονισμών στη βάση εξουσιοδότησης από τις διατάξεις του περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία Νόμου, καθώς και η κατάργηση των περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικών Κανονισμών, ώστε οι 
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σχετικές ρυθμίσεις να τυγχάνουν εφαρμογής σε όλους τους χώρους εργασίας στους οποίους εκτελούνται 
εργασίες σε σχέση με την παραγωγή, τον μετασχηματισμό, τη μετατροπή, τη μεταφορά, τη διανομή, την 
εκμετάλλευση, τον έλεγχο ή τη χρήση ηλεκτρικής ενέργειας.  Συναφώς, η ίδια υποστήριξε ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις ενισχύεται η πρόληψη εργατικών ατυχημάτων και επιτυγχάνεται ο εκσυγχρονισμός του σχετικού 
νομοθετικού πλαισίου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΠΟΑΣΟ, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ 
και του ΕΤΕΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Η εκπρόσωπος του ΤΗΜΥ του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων επίσης συμφώνησε με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο προτεινόμενων κανονισμών, ωστόσο υποστήριξε ότι επιμέρους 
πρόνοιες των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών χρήζουν διασαφήνισης, ώστε να συνάδουν με αντίστοιχες 
πρόνοιες του περί Ηλεκτρισμού Νόμου.  Ειδικότερα, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. Προσθήκη πρόνοιας η οποία να προβλέπει ότι αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για τον συντηρητή που 
διορίζεται δυνάμει των προνοιών των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών η κατοχή σε ισχύ 
πιστοποιητικού εγγραφής με όρια ευθύνης και τάση που να καλύπτουν την εγκατεστημένη ισχύ του 
υποστατικού.  

2. Διασαφήνιση της σχετικής πρόνοιας, ώστε ο συντηρητής να πιστοποιεί την ορθή λειτουργία κάθε 
ηλεκτρικής εγκατάστασης και των ηλεκτρικών συσκευών που συντηρεί με την έκδοση εντύπου, το οποίο 
καθορίζεται από τον εκάστοτε εργοδότη, αυτοεργοδοτούμενο ή ιδιοκτήτη των υποστατικών που 
χρησιμοποιούνται ως χώροι εργασίας, και η εν λόγω πιστοποίηση να πραγματοποιείται, αφού 
προηγουμένως ο συντηρητής προβεί σε σχετικό έλεγχο που θα διεξάγεται σε ετήσια βάση.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των δύο προτεινόμενων κανονισμών, επιπροσθέτως των πιο πάνω 
ζητημάτων που τέθηκαν από εμπλεκόμενους φορείς, την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων το ενδεχόμενο 
να καθοριστεί η συχνότητα των ελέγχων που διεξάγουν εξουσιοδοτημένα πρόσωπα σε σχέση με μέσα 
προστασίας που χρησιμοποιούνται κατά την εκτέλεση εργασιών σχετικών με το πεδίο εφαρμογής των πρώτων 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχολιάζοντας τους πιο πάνω προβληματισμούς και θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων 
και μελών της επιτροπής, μεταξύ άλλων ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Το έντυπο βεβαίωσης που εκδίδει ο συντηρητής, για να πιστοποιήσει την καταλληλότητα ηλεκτρικής 
εγκατάστασης και ηλεκτρικών συσκευών που ο ίδιος συντηρεί, εγκρίνεται από τον Αρχιεπιθεωρητή, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του εξουσιοδοτικού νόμου.  Ως εκ τούτου, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι δεν 
κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας στους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς. 

2. Η συχνότητα και οι προϋποθέσεις κάτω υπό τις οποίες διεξάγονται οι έλεγχοι από τον συντηρητή για την 
πιστοποίηση της ορθής λειτουργίας ηλεκτρικής εγκατάστασης και ηλεκτρικών συσκευών που ο ίδιος 
συντηρεί προβλέπονται στις πρόνοιες των περί Ηλεκτρισμού Κανονισμών.  Ως εκ τούτου, η ίδια 
εκπρόσωπος ανέφερε ότι δεν κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας στους πρώτους 
προτεινόμενους κανονισμούς. 

3. Η συχνότητα των ελέγχων που διεξάγουν εξουσιοδοτημένα πρόσωπα σε σχέση με μέσα προστασίας που 
χρησιμοποιούνται κατά την εκτέλεση εργασιών σχετικών με το πεδίο εφαρμογής των προτεινόμενων 
κανονισμών καθορίζεται με βάση την εκτίμηση των σχετικών κινδύνων που πραγματοποιεί το 
εξουσιοδοτημένο πρόσωπο, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω και διαπιστώνοντας παράλληλα μικρής έκτασης 
ασάφειες και κενά στις πρόνοιες των δύο προτεινόμενων κανονισμών τα οποία χρήζουν διευκρίνισης, κάλεσε το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας να διαβουλευτεί περαιτέρω με το ΤΗΜΥ και να επανεξετάσει τις σχετικές 
πρόνοιες αυτών και ακολούθως να ενημερώσει την επιτροπή για την κατάληξη της διαβούλευσης.  Στη βάση των 
πιο πάνω, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένα κείμενα των δύο 
προτεινόμενων κανονισμών, τα οποία έτυχαν περαιτέρω μελέτης από την επιτροπή. 

 Ειδικότερα, στο αναθεωρημένο κείμενο των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, το οποίο τέθηκε 
ενώπιον της επιτροπής, μεταξύ άλλων περιλαμβάνεται πρόνοια η οποία προβλέπει ότι ο συντηρητής που 
διορίζεται από τους εργοδότες, τους αυτοεργοδοτούμενους ή τους ιδιοκτήτες των υποστατικών που 
χρησιμοποιούνται ως χώροι εργασίας, ανάλογα με την περίπτωση, πρέπει να κατέχει σε ισχύ πιστοποιητικό 
εγγραφής με όρια ευθύνης και τάση που να καλύπτουν την εγκατεστημένη ισχύ του υποστατικού. 

 Περαιτέρω, στο αναθεωρημένο κείμενο των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών περιλαμβάνεται 
τροποποίηση, ώστε να διασαφηνιστεί ότι αυτοί θα τεθούν σε ισχύ από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των 
πρώτων προτεινόμενων κανονισμών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των δύο προτεινόμενων κανονισμών ως 
αυτοί αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές για τα θέματα τούτα του ρεύματος;   

 Α, στο ρεύμα είμαστε ομόφωνοι αντιλαμβάνομαι.  Πολύ ωραία. 

 Προχωρούμε με την έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

 Όλοι.  Παμψηφεί.  Ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

 Ομόφωνο, το ίδιο, δεν είναι; 

 Πες μου τον αριθμό, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το λοιπόν, λίγη υπομονή, κύριοι, τζιαι εφτάσαμε…  

 Το ενδέκατο και το δωδέκατο θέμα δεν είναι έτοιμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, απλώς να πω για το ενδέκατο θέμα και βεβαίως και για το δωδέκατο, γιατί είναι 
αλληλένδετα και συνδεδεμένα, ότι λόγω ορισμένων τροπολογιών και συγκεκριμένων εισηγήσεων δεν κατέστη 
δυνατόν από την υπηρεσία της Βουλής να έχουμε μπροστά μας τα κείμενα έτοιμα για ψήφιση.  Για να υπάρξει 
όμως η βεβαιότητα ότι στην επόμενη συνεδρία της ολομέλειας το συγκεκριμένο κείμενο θα είναι έτοιμο, για να 
αποφασίσουν οι συνάδελφοι αν θα το ψηφίσουν ή όχι, έχουμε ορίσει έκτακτη συνεδρία της επιτροπής Νομικών 
της Βουλής την ερχόμενη Δευτέρα, η ώρα 9.00 π.μ. 

 Έχουμε προσκαλέσει και τον Γενικό Εισαγγελέα και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ούτως ώστε να μην έχει 
κανένας αμφιβολία για το τι θα ψηφίσουμε, για το τι εμπεριέχεται στο νομοσχέδιο, ποιος εκείνο το δευτερόλεπτο…  

 Καλώ τους συναδέλφους, αν έχουν την οποιαδήποτε εισήγηση για ακόμα περισσότερη βελτίωση της 
Αρχής κατά της Διαφθοράς, του νομοσχεδίου δηλαδή, να το καταθέσουν είτε στην υπηρεσία είτε τη Δευτέρα, η 
ώρα 9.00 π.μ., στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Για ενημέρωση όλων το ενδέκατο θέμα είναι για την Ανεξάρτητη Αρχή κατά της Διαφθοράς, που ασχολείται 
ο κ. Τορναρίτης, και το δωδέκατο είναι το lobbying που είναι του κ. Δημητρίου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ό,τι είπε και ο κ. Τορναρίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι, απλώς το διευκρινίζουμε, κύριε πρόεδρε της Επιτροπής Θεσμών και Αξιών.  Προχωράμε τώρα 
στο Δεύτερο Κεφάλαιο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοσχέδια και προτάσεις 
νόμου κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
Κοινοποίηση σε 

1. Ο περί Αξιολόγησης και Διαχείρισης του 
Περιβαλλοντικού Θορύβου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.046-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

1. 2. Ο περί Προδιαγραφών, Κριτηρίων 
Αειφορίας και Μείωσης των Εκπομπών 
των Καυσίμων Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.047-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

2. 3. Ο περί της Λειτουργίας Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.048-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

3. 4. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.049-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

4. 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2022 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.050-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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5. 6. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, 
Γραμμάτων και Τεχνών του 2022 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.051-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

6. 7. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 2) του 2021, ημερομηνίας 3 
Φεβρουαρίου 2022, του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2021 
Νόμος του 2021 [Ν. 34(ΙΙ)/2021]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.015-2022). 

Άριστο Δαμιανού,  
Μαρίνα Νικολάου 
και 
Βαλεντίνο Φακοντή 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Εσωτερικών 

2. Ο περί Φαρμακευτικής και 
Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.016-2022). 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Υγείας 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Υγείας 

3. Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.017-2022). 

Νίκο Τορναρίτη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  
και 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.018-2022). 

Μιχάλη Γιακουμή, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας  
Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

5. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.019-2022). 

Ηλία Μυριάνθους 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
Μάριο Μαυρίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, 
Αλέκο Τρυφωνίδη 
και 
Μιχάλη Γιακουμή 
εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

6. Ο περί της Εκλογής Διαχειριστικών 
Επιτροπών σε Βιομηχανικές και 
Βιοτεχνικές Αναπτύξεις Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.020-2022). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

7. Ο περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 

Ηλία Μυριάνθους  Κοινοβουλευτική  
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Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.021-2022). 

εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ,  
Μάριο Μαυρίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, 
Αλέκο Τρυφωνίδη 
και 
Μιχάλη Γιακουμή 
εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης 

Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

8. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.022-2022). 

Ηλία Μυριάνθους 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
Μάριο Μαυρίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, 
Αλέκο Τρυφωνίδη 
και 
Μιχάλη Γιακουμή 
εκ μέρους της Δημοκρατικής 
Παράταξης 

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα παρακαλούσαμε όπως τα υπ’ αριθμόν 5, 7 και 8 θέματα, οι προτάσεις νόμου που κατατίθενται, αν 
γίνεται, να τις αφήσουμε για κατάθεση την ερχόμενη εβδομάδα, επειδή είμαστε πάρα πολλοί εισηγητές πάνω και 
υπάρχει μια σύγχυση σε κάποια σημεία του κειμένου, γι’ αυτό ζητούμε να μείνουν για κατάθεση την ερχόμενη 
εβδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση;  Εν νομίζω. 

 Μα πούντον Μυριάνθους;  Λείπει, λείπει τζιαι η μοίρα του. 

 Ε, τι να σας κάμω κυρία Ιερωνυμίδου μου; 

 Το λοιπόν, κύριε, εγκρίνεται η εισήγησή σου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν κατάλαβα για ποιο λόγο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Κύριοι συνάδελφοι! 

 Κύριε Χατζηγιάννη, μπορείς να εξηγήσεις ξανά;  Για να το καταλάβουν οι συνάδελφοι. 

 Ακούστε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Ζητήσαμε τα θέματα υπ’ αριθμόν 5, 7 και 8, που είναι προτάσεις νόμου για κατάθεση σήμερα, αντί να 
κατατεθούν σήμερα, να τα αφήσουμε για την ερχόμενη εβδομάδα.  Είμαστε αρκετοί εισηγητές πάνω, υπάρχει μία 
ανάγκη για διευκρίνιση κάποιων σημείων στο κείμενο και παρακαλούμε να κατατεθούν την επόμενη εβδομάδα, 
αφού τα δούμε ξανά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διορθωμένες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τις αποσύρετε δηλαδή; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, ναι, για να κατατεθούν την επόμενη εβδομάδα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να τις αποσύρετε. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αποσύρετέ τες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περιμένετε, περιμένετε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Αποσύρονται, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, εδώ εισηγητές είναι και άλλοι συνάδελφοι. 

 Συμφωνούν; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι «βεβαίως».  Να συνεννοηθούμε, όι να κάνουμε καμιά στραβή. 

 Κύριε Ευσταθίου… 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Αφ’ ης στιγμής ο κ. Μυριάνθους, ο οποίος είναι συνεισηγητής, δεν είναι εδώ, για να δώσει τη συγκατάθεσή 
του, δεν μπορεί να αποσυρθεί.  Η πρόταση είναι ως έχει, αν θέλουν οι συνάδελφοι να αποχωρήσουν ή να 
διευκρινίσουν οτιδήποτε, είναι θέμα δικό τους.  Η πρόταση είναι ενώπιον του σώματος, έχει κατατεθεί και ως 
τέτοια πρέπει να συνεχίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, να κατατεθεί και νομίζω, με κάποια συνεννόηση στην επιτροπή, μπορεί να διορθωθεί.  
Μεν ανησυχείτε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Αλλάσσεις τα, κύριε Χατζηγιάννη, μετά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει. 

 Εμείς προτιμούμε, κύριε Πρόεδρε, να αποσυρθούμε από την πρόταση νόμου και, αν και εφόσον στη 
συνέχεια αποκατασταθεί… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εγκρίνεται το δικαίωμά σου να αποσυρθείς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 …η σύγχυση... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ποιος άλλος θέλει να αποσυρθεί; 

 Έχουμε και άλλον;  Και ο άλλος! 

 Το λοιπόν, άτε! 

(Γέλια) 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μπράβο! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Και εμείς θα αποσυρθούμε. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Μπράβο!  Σαν ομάδα!  Άτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμη; 

Και εσείς αποσύρεστε; 

 Και ο κ. Κουλλά. 

 Έμεινε ένας του Συναγερμού. 

 Να το μελετήσετε και εδώ είμαστε να το καταθέσετε ξανά. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Είμαστε και εμείς πάνω στην τροπολογία, Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και εσείς θα φύγετε; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Θα μείνουμε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να μείνετε εσείς. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Εγώ και ο κ. Τρυφωνίδης θα είμαστε πάνω στην τροπολογία, στην πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όσοι θέλουν να μείνουν, όσοι θέλουν να φύγουν. 

 Έν’ ανοιχτοί οι ουρανοί… 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, τα προτεινόμενα νομοθετήματα παραπέμπονται στις επιτροπές. 

 Προχωράμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.175, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το 
αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης των δύο δωματίων στον χώρο 
του μοναστηριού του Αγίου Σάββα της Καρόνου και επίσπευση των εργασιών αναστύλωσης του χώρου. 

 Εκτιμάται ότι η αναστύλωσή του και η αξιοποίησή του ως πολιτιστικού κέντρου θα συμβάλει σημαντικά 
στην ανάπτυξη της περιοχής. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προωθήσει την αναστύλωση του χώρου του μοναστηριού του Αγίου Σάββα της Καρόνου στην 
κοινότητα Τραχυπέδουλας, ώστε αυτό να αξιοποιηθεί ως πολιτιστικό κέντρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.176, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας της επαρχίας Πάφου ενημερώθηκα 
ότι, λόγω της σοβαρής διάβρωσης της κοίτης του ποταμού Διαρίζου, δημιουργείται σοβαρό πρόβλημα 
προσπέλασης προς τις καλλιέργειες και προς το μοναστήρι του Αγίου Σάββα. 

 Ως προσωρινό, αλλά άμεσο, μέτρο αντιμετώπισης του προβλήματος, το κοινοτικό συμβούλιο 
Τραχυπέδουλας ζητά τη βελτίωση του περάσματος προς τον Άγιο Σάββα. 

 Περαιτέρω, αίτημα της κοινότητας είναι όπως προωθηθούν οι απαιτούμενες διαδικασίες για διαμόρφωση 
της κοίτης του ποταμού και ανάπτυξη της παρόχθιας βλάστησης, μετά από επιστημονική μελέτη, καθώς και για 
κατασκευή γέφυρας στο σημείο όπου βρίσκεται σήμερα το πέρασμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετά 
τα ως άνω αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου Τραχυπέδουλας, ώστε να υπάρχει απρόσκοπτη πρόσβαση στις 
καλλιέργειες και στο μοναστήρι του Αγίου Σάββα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.177, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας της επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το 
αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για παραχώρηση νερού με τη μέθοδο της βαρύτητας στις παραποτάμιες 
κοινότητες από το φράγμα Αρμίνου για άρδευση των εκτάσεων των κοινοτήτων, ώστε να αποφευχθεί το κόστος 
λειτουργίας των διατρήσεων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να μελετήσει το ενδεχόμενο παραχώρησης νερού με τη μέθοδο της βαρύτητας στις παραποτάμιες 
κοινότητες από το φράγμα Αρμίνου με στόχο την άρδευση των κοινοτήτων αυτών και την αποφυγή του κόστους 
λειτουργίας των διατρήσεων, το οποίο με βάση τις σημερινές οικονομικές συνθήκες καθίσταται ασύμφορο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.178, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας της επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το 
αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για λήψη μέτρων και συστηματικούς ελέγχους από τις αρμόδιες υπηρεσίες για 
αποφυγή της ελεύθερης και ανεξέλεγκτης βόσκησης. 

 Πολύ συχνά παρουσιάζονται καταστροφές σε ιδιωτικές περιουσίες λόγω της ελεύθερης, ανεξέλεγκτης και 
παράνομης βόσκησης, ενώ λόγω της υπερβόσκησης προκαλείται απερήμωση, με όλες τις επιπτώσεις που αυτό 
δημιουργεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προβαίνει σε συστηματικούς ελέγχους για αντιμετώπιση του φαινομένου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.179, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Έχω πληροφορηθεί για περίπτωση πολίτη ο οποίος δεν μπορεί να προχωρήσει σε υποθήκευση του 
ακινήτου στο οποίο διαμένει, με σκοπό να εξασφαλίσει δάνειο από τραπεζικό ίδρυμα για ανέγερση κατοικίας για 
το παιδί του, καθώς πρόκειται για οικία που έχει ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή γη, παρά τις διαβεβαιώσεις που 
έλαβε από το Υπουργείο Εσωτερικών για το αντίθετο. 

 Συγκεκριμένα, ο πολίτης έλαβε το 2011 πιστοποιητικό μίσθωσης για την οικία που διαμένει στον 
συνοικισμό αυτοστέγασης Μουτταγιάκας.  Το Υπουργείο Εσωτερικών σε απαντητική επιστολή του προς την 
ενδιαφερόμενη, ημερομηνίας 31ης Δεκεμβρίου 2020, την ενημέρωσε πως ο Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών ενέκρινε το αίτημά της για υποθήκευση του εμπράγματου δικαιώματος της σύμβασης μίσθωσης που 
της έχει παραχωρηθεί για την οικιστική της μονάδα στον συνοικισμό αυτοστέγασης Μουτταγιάκας με σκοπό την 
εξασφάλιση στεγαστικού δανείου από τραπεζικό ίδρυμα (επισυνάπτεται η σχετική επιστολή). 

 Ωστόσο, όταν η ενδιαφερόμενη αποτάθηκε στα τραπεζικά πιστωτικά ιδρύματα, καθώς και στον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης, όλοι ανεξαιρέτως αρνήθηκαν να παραχωρήσουν οποιαδήποτε χρηματοδότηση, 
καθώς, όπως τους ενημέρωσαν, το μίσθωμά της δεν μπορεί να αξιοποιηθεί για σκοπούς υποθήκης, 
πληροφορώντας τους παράλληλα πως το θέμα χειρίζεται το Υπουργείο Οικονομικών.  Το Υπουργείο 
Οικονομικών σε ηλεκτρονική επικοινωνία με τον σύζυγο της ενδιαφερομένης τον ενημέρωσε πως το θέμα 
εμπίπτει στο Υπουργείο Εσωτερικών, επισημαίνοντας εντούτοις πως όντως τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα στη 
βάση των σχετικών οδηγιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δεν αναγνωρίζουν τα εν λόγω πιστοποιητικά 
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ως εξασφάλιση για την παραχώρηση δανείου και ως εκ τούτου το αίτημα της ενδιαφερομένης δεν μπορεί να γίνει 
αποδεκτό (επισυνάπτεται η σχετική επικοινωνία). 

 Μελετώντας τη σχετική αλληλογραφία, παρατηρούμε πως τα όσα αναφέρει το Υπουργείο Οικονομικών 
έρχονται σε πλήρη αντίθεση με την απάντηση που απέστειλε στους ενδιαφερομένους το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η αναγνώριση της 
φερεγγυότητας του πιστοποιητικού μίσθωσης εμπίπτει στις αρμοδιότητές του και, εάν ναι, γιατί η πληροφόρηση 
που παρέχει έρχεται σε αντίθεση με τις οδηγίες των τραπεζικών ιδρυμάτων, οδηγώντας τους πολίτες σε 
αχρείαστες γραφειοκρατικές διαδικασίες, εφόσον δεν μπορεί να ικανοποιηθεί το αίτημά τους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα, που έχουν εμπιστευτικές πληροφορίες, έχουν καταχωρισθεί στο 
Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.180, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Σε συνέχεια επιστολής που απέστειλε ο Ευρωπαίος Επίτροπος για το Περιβάλλον, τους Ωκεανούς και 
την Αλιεία Βιργκίνιους Σινκεβίτσιους, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2021, προς τους υπουργούς Δικαιοσύνης, 
Εσωτερικών και Γεωργίας με θέμα την παράνομη παγίδευση πτηνών στην Κύπρο και τις πρόσφατες 
τροποποιήσεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου παρακαλώ τα 
αρμόδια υπουργεία να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η επιστολή έχει απαντηθεί και, εάν ναι, 
παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθεί. 

 Επισημαίνεται πως στην επιστολή αυτή ο Ευρωπαίος επίτροπος εξέφρασε τη βαθιά του ανησυχία σε 
σχέση με το επίμονο πρόβλημα της παράνομης παγίδευσης και θανάτωσης άγριων πτηνών, ιδιαίτερα των 
αποδημητικών, στην Κύπρο με τη χρήση μεθόδων που απαγορεύονται από την Οδηγία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τα πτηνά, όπως δίχτυα και ξόβεργα.  Επιπρόσθετα, ζήτησε την άμεση λήψη μέτρων για τα επίπεδα 
της παράνομης παγίδευσης μεταναστευτικών πτηνών και για την τροποποίηση της νομοθεσίας για δημιουργία 
δύο κατηγοριών ειδών πουλιών όσον αφορά στην επιβολή εξώδικου προστίμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.181, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Πρόσφατα σημειώθηκαν κατολισθήσεις βράχων σε οικιστική περιοχή στον δήμο Αγλαντζιάς, που είχαν 
ως αποτέλεσμα να προκληθούν διάφορες ζημιές σε ιδιωτικές περιουσίες. 

 Σε συνάντηση που είχαμε με τον δήμαρχο Αγλαντζιάς κ. Ανδρέα Κωνσταντίνου μάς ενημέρωσε πως ο 
δήμος έχει ξεκινήσει εργασίες για στήριξη των βράχων με κονδύλι ύψους €1 εκατομ. από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, το οποίο όμως αφορά αποκλειστικά τα δημόσια τεμάχια, καθώς ο δήμος δεν μπορεί να επέμβει σε 
ιδιωτικές κατοικίες με δημόσιους πόρους. 

 Δεδομένου ότι πρόκειται για ένα ιδιαίτερα σοβαρό και επαναλαμβανόμενο ζήτημα που χρήζει άμεσης 
διαχείρισης, καθώς προκαλεί έντονες ανησυχίες στους κατοίκους της περιοχής, καθότι εγκυμονεί κινδύνους για 
την ασφάλειά τους, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν υπάρχει σχεδιασμός για την αποτροπή αντίστοιχου φαινομένου στο μέλλον, 

2. αν για το πρόσφατο συμβάν θα καταβληθούν αποζημιώσεις στους επηρεαζόμενους πολίτες και, εάν ναι, 
πότε και 

3. αν οι αποζημιώσεις θα καταβληθούν μέσω του δήμου ή απευθείας στους ιδιώτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.182, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Στο πλαίσιο της συζήτησης που διενεργείτο στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών, είχα υποβάλει σειρά ερωτήσεων στην πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την παράκληση όπως αυτές προωθηθούν 
στον Υπουργό Εσωτερικών. 

 Αφού λάβαμε την απάντηση του Υπουργείου Εσωτερικών, διαπιστώσαμε πως κάποια από τα ερωτήματά 
μας, που αφορούσαν τους αιτητές ασύλου και τα κυκλώματα διακίνησης παράτυπων μεταναστών, παρέμειναν 
αναπάντητα καθώς, όπως μας πληροφόρησε το Υπουργείο Εσωτερικών, δεν άπτονταν της αρμοδιότητάς του, 
αλλά της Αστυνομίας Κύπρου. 

 Ως εκ τούτου, τα ερωτήματα παρατίθενται εκ νέου και παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Αιτητές ασύλου: Από το 2009 μέχρι το 2021 πόσοι αιτητές ασύλου εισήλθαν στην Κυπριακή Δημοκρατία 
από τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, πόσοι από σημεία της γραμμής κατάπαυσης του πυρός, πόσοι 
από οδοφράγματα και πόσοι με βάρκες; 
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2. Κυκλώματα διακίνησης παράτυπων μεταναστών: Πόσοι Κύπριοι ή αλλοδαποί (ανά εθνικότητα) 
καταγγέλθηκαν και πόσοι καταδικάστηκαν για συμμετοχή σε διακίνηση παράτυπων μεταναστών, πόσοι 
για εργοδότηση ατόμων χωρίς άδεια παραμονής στην Κύπρο και πόσοι για παροχή ψευδών στοιχείων με 
σκοπό την παραπλάνηση του κράτους σε αιτήσεις για θεωρήσεις βίζας; 

 Για σκοπούς καλύτερης πληροφόρησης επισυνάπτεται και η απάντηση του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.183, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Είναι με μεγάλη ικανοποίηση που ακούσαμε την εξαγγελία του Υπουργού Υγείας για την επέκταση του 
πληθυσμιακού προγράμματος μαστογραφικού ελέγχου για την έγκαιρη ανίχνευση καρκίνου του μαστού από τα 
50 στα 45 έτη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1. Πότε θα τεθεί σε εφαρμογή η επέκταση του προγράμματος στα 45 έτη;  

2. Υπάρχει περιθώριο για περαιτέρω επέκταση του προγράμματος από τα 69 στα 75 έτη;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.184, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σε επιστολή της προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
στις 20 Μαΐου 2020, η Ευρωπαία Επίτροπος Υγείας και Ασφάλειας των Τροφίμων κ. Στέλλα Κυριακίδου αναφέρει 
την αποκοπή της ουράς των χοίρων ως ένα σοβαρό πρόβλημα ευημερίας των ζώων φάρμας στην Κύπρο, μια 
πρακτική που παραβιάζει, όπως αναφέρεται στην επιστολή, ευρωπαϊκή νομολογία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν 
ληφθεί για την απάλειψη του προβλήματος και αν η πρακτική αυτή συνεχίζει ακόμη να εφαρμόζεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.185, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Τα προβλήματα με τη λειτουργία σκοπευτηρίου στην Αλυκή Λάρνακας επαναλαμβάνονται και στη Λίμνη 
Παραλιμνίου με νεκρά φλαμίνγκο να φέρουν σκάγια που φαίνεται να προέρχονται από το σκοπευτήριο που 
λειτουργεί εκεί.  Παράλληλα, πολλά απόβλητα απορρίπτονται παράνομα και καταλήγουν μέσα στη λίμνη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει και πότε, ώστε να επιλυθούν τα συγκεκριμένα προβλήματα το συντομότερο δυνατόν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.186, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην Αρμίνου της επαρχίας Πάφου ενημερώθηκα για το πρόβλημα 
που παρατηρείται σε σχέση με την άρδευση των γεωργικών περιοχών της κοινότητας, εξαιτίας της μη 
ολοκλήρωσης υδραυλικών έργων, όπως για παράδειγμα της τοποθέτησης αγωγών και της κατασκευής 
ντεποζίτου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προβεί, προκειμένου να επιλυθεί το πρόβλημα που παρατηρείται σε σχέση με την άρδευση στην 
Αρμίνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.187, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Σαλαμιούς της επαρχίας Πάφου μου τέθηκε το αίτημα 
για επιδιόρθωση του οδοστρώματος του δρόμου Χολετριών - Σαλαμιούς, το οποίο παρουσιάζει πολλά τεχνικά 
προβλήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε επιδιόρθωση του οδοστρώματος του δρόμου Χολετριών - Σαλαμιούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.188, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Σαλαμιούς της επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα 
για προώθηση των διαδικασιών και ολοκλήρωση του αναδασμού στην περιοχή. 
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 Παρακαλείται o αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία αναδασμού στην κοινότητα Σαλαμιούς και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για 
ολοκλήρωσή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.189, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη συνάντησή μου με τον Σύνδεσμο Παράκτιας Αλιείας Πάφου, ενημερώθηκα για σειρά 
αιτημάτων των επαγγελματιών ψαράδων της Πάφου, τα οποία έχουν να κάνουν με την αναβάθμιση του λιμανιού 
της Πάφου. 

 Ειδικότερα, κρίνεται αναγκαία: 

1. η αναβάθμιση της μπούκας του λιμανιού (είσοδος-έξοδος σκαφών), καθώς, όταν ο άνεμος είναι 
νοτιοδυτικός, τα σκάφη αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα κατά την είσοδό τους στο λιμάνι λόγω του 
κυματισμού στη λεκάνη του λιμανιού, 

2. η τοποθέτηση αλυσίδας στη λεκάνη του λιμανιού για χρήση της ως αγκυροβολίου (για πρόσδεση των 
αγκυρών) και 

3. η αναβάθμιση του καρνάγιου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται η αναβάθμιση του λιμανιού Πάφου, ώστε να αντιμετωπιστούν σειρά προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν οι επαγγελματίες ψαράδες της Πάφου και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.190, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
ευρίσκεται το έργο κατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου Ζυγίου.» 

(Oι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.115, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Όπως αναφέρεται στην επιστολή μου, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2020, προς τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, με την οποία κατατέθηκε το τροποποιητικό νομοσχέδιο με τίτλο “Νόμος που τροποποιεί 
τους περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες 
Νόμους του 2007 έως 2019” (επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά), το εναρμονιστικό νομοσχέδιο ετοιμαζόταν, 
μέσω της Συμβουλευτικής Αρχής Καταπολέμησης Αδικημάτων Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες και Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (“Συμβουλευτική Αρχή”), από τους εμπλεκομένους 
φορείς στην οποία μετέχουν όλες οι εποπτικές αρχές/κυβερνητικά Τμήματα και φορείς του ιδιωτικού τομέα, και η 
οποία συστάθηκε στη βάση του άρθρου 56 του οικείου Νόμου.  Η εν λόγω πρακτική ακολουθείτο εδώ και χρόνια, 
για να μπορούν να λαμβάνουν γνώση και να συνεισφέρουν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς (ΜΟΚΑΣ, Κεντρική 
Τράπεζα Κύπρου, Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, ΣΕΛΚ, Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος κ.ά.), αφού οι 
πρόνοιες της Οδηγίας για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και τη 
χρηματοδότηση της τρομοκρατίας (ΚΞΧ/ΧΤ), επηρεάζουν μεγάλο φάσμα εποπτευόμενων οντοτήτων και 
οικονομικής δραστηριότητας.  Τα τελικά κείμενα, μετά την έγκρισή τους από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
υποβάλλονται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για μελέτη και ψήφισή τους, είτε από τον Υπουργό Οικονομικών, 
αν οι πλείστες των διατάξεων αφορούν προληπτικά μέτρα, είτε από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, εάν οι πρόνοιές τους, αφορούν ποινικές διατάξεις. 

3. Στην προκειμένη περίπτωση, τα σχετικά νομοσχέδια προωθήθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών.  
Όπως αναφέρθηκε στην επιστολή μου, η σημαντική καθυστέρηση στην ετοιμασία των σχετικών για εναρμόνιση 
νομοσχεδίων προέκυψε, λόγω της πληθώρας των διεθνών αξιολογήσεων στις οποίες έπρεπε να ανταποκριθεί 
η Δημοκρατία στα θέματα ΚΞΧ/ΧΤ και διαφάνειας κατά τα έτη 2019 και 2020 με αποτέλεσμα, αυτός ο όγκος 
εργασίας να επηρεάσει πολύ αρνητικά τη δυνατότητα των εμπλεκόμενων φορέων, στην έγκαιρη ολοκλήρωση 
του έργου τους.  Όπως σημειώνεται και στην άνω αναφερόμενη επιστολή οι διεθνείς αξιολογήσεις, αφορούσαν 
την αξιολόγηση από την Επιτροπή MONEYVAL του Συμβουλίου της Ευρώπης, την αξιολόγηση για την εφαρμογή 
της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών κατά της Διαφθοράς, την αξιολόγηση για την εφαρμογή του διεθνούς 
προτύπου για τη φορολογική διαφάνεια από το Παγκόσμιο Φόρουμ του ΟΟΣΑ καθώς και την αξιολόγηση της 
Δημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Οδηγίας ΚΞΧ/ΧΤ. 
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4. Οι σχετικοί νόμοι προς εναρμόνιση με την Οδηγία (EE) 2018/843 οι οποίοι ψηφίστηκαν από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και δημοσιεύτηκαν, ήταν οι ακόλουθοι: Ν. 13(Ι)/2021, Ν. 28(Ι)/2021, Ν. 29(Ι)/2021, Ν. 30(Ι)/2021 
ενώ εκδόθηκαν και δεσμευτικές Οδηγίες των Αρχών τήρησης των Μητρώων πραγματικών δικαιούχων νομικών 
οντοτήτων ή ρητών εμπιστευμάτων καθώς και του Μητρώου εγγραφής παρόχων υπηρεσιών για 
κρυπτοπεριουσιακά στοιχεία.  Αυτές ήταν οι ακόλουθες: Κ.Δ.Π. 112/2021, Κ.Δ.Π. 119/2021 Κ.Δ.Π. 257/2021 και 
Κ.Δ.Π. 269/2021. 

5. Προς αποφυγή παρόμοιων καταστάσεων στο μέλλον, το Υπουργείο Οικονομικών, έχει διαφοροποιήσει 
τις διαδικασίες ετοιμασίας εναρμονιστικής νομοθεσίας για θέματα ΚΞΧ/ΧΤ (για τις περιπτώσεις που θα αναλάβει 
ο Υπουργός Οικονομικών να καταθέσει νομοσχέδια στη Βουλή των Αντιπροσώπων), με την αξιοποίηση 
πρόσθετων πόρων, έτσι ώστε η όλη διαδικασία να μένει ανεπηρέαστη από τον φόρτο εργασίας των 
εμπλεκόμενων φορέων. 

6. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις τυχόν χρειάζεστε.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό του δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.01.017, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2021, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, με βάση σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Η αρχαιολογική θέση “Λακκιά” στην περιοχή της Τόχνης, στην επαρχία Λάρνακας, είναι γνωστή στο 
Τμήμα Αρχαιοτήτων, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ήδη από τη δεκαετία του 1980, 
όταν με άδεια του Τμήματος μια αμερικανική αρχαιολογική αποστολή πραγματοποίησε μεγάλης κλίμακας 
επιφανειακή αρχαιολογική επισκόπηση στην περιοχή του Βασιλικού ποταμού και εντόπισε πολλές αρχαιολογικές 
θέσεις.  Ακολούθως, διάφορες αμερικανικές αποστολές πραγματοποίησαν διαδοχικές επισκοπήσεις τόσο στον 
χερσαίο χώρο της θέσης όσο και με ενάλιες επισκοπήσεις στο βυθό, καταγράφοντας διάφορα αρχιτεκτονικά 
στοιχεία και συλλέγοντας κινητά ευρήματα (θραύσματα από κεραμικά αγγεία), τα οποία παραδίνονταν στο 
Αρχαιολογικό Μουσείο Επαρχίας Λάρνακας.  Επίσης, Λειτουργοί του Τμήματος Αρχαιοτήτων πραγματοποίησαν, 
κατά περιόδους, αρχαιολογικές επισκοπήσεις στο χερσαίο χώρο, συλλέγοντας θραύσματα κεραμικής και 
τεκμηριώνοντας φωτογραφικά τη θέση. 

2. Με βάση τα ευρήματα των πιο πάνω επισκοπήσεων, φαίνεται ότι στην υπό αναφορά θέση υπήρχε 
σημαντική εγκατάσταση, πιθανόν κάποιος οικισμός, κατά την Ύστερη Εποχή του Χαλκού (1600-1050 π.Χ.) και 
κατά την Κυπροαρχαϊκή περίοδο (750-450 π.Χ.), ενώ υπάρχουν ενδείξεις ότι συνέχισε να λειτουργεί, ίσως, σε 
μικρότερη κλίμακα, και κατά την Κυπροκλασική και Ελληνιστική περίοδο (450-30 π.Χ.).  Από το είδος των 
ευρημάτων, πολλά θραύσματα από πίθους και αμφορείς, και από τη θέση της πάνω στην ακτή, συμπεραίνεται 
ότι η θέση “Λακκιά” λειτούργησε ως λιμενική εγκατάσταση και ως χώρος συλλογής και αποθήκευσης προϊόντων, 
τα οποία προορίζονταν για εξαγωγές/και για εισαγωγές. 

3. Σε ό,τι αφορά στην προστασία της συγκεκριμένης θέσης, σημειώνεται ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων, κατά τη 
διαβούλευση για αιτήσεις αναπτύξεων που αφορούν στην ευρύτερη περιοχή, θέτει πάντα ως όρο την προστασία 
της.  Ειδικότερα στο πλαίσιο της προετοιμασίας των έργων για επέκταση του λιμανιού του Βασιλικού το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων ζήτησε όπως προστατευθεί ο αρχαιολογικός χώρος στη θέση “Τόχνη- Λακκιά”.  Πρόσθετα, 
ζητήθηκε από το Τμήμα όπως περιληφθούν στο Ρυθμιστικό Σχέδιο για τη λειτουργία του ενεργειακού κέντρου 
στο Βασιλικό έργα προστασίας του χώρου, για να διακοπεί η συνεχής διάβρωση της ακτογραμμής, η οποία 
φαίνεται ότι συστηματικά καταστρέφει τμήματα του αρχαίου οικισμού. 

4. Επισημαίνεται ότι, το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει αποφασίσει να προχωρήσει στην κήρυξη των τεμαχίων 
που συνθέτουν τον αρχαιολογικό χώρο Τόχνη-Λακκιά, σε Αρχαίο Μνημείο Δεύτερου Πίνακα.  Ανεξάρτητα από 
την πιο πάνω ενέργεια, το Τμήμα, στο πλαίσιο του έργου EastMed, έχει ήδη ενημερώσει τους εμπλεκόμενους 
για την ύπαρξη και χωροθέτηση του οικισμού της Ύστερης Εποχής του Χαλκού Τόχνη-Λακκιά όπως, επίσης, 
έχει προβεί σε διαδικασίες για τη διασφάλιση της προστασίας του χώρου, από τις βιομηχανικές εγκαταστάσεις 
που εκτιμώνται ως υψηλού κινδύνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.077, ημερομηνίας 13 

Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επισυνάπτεται η τελευταία σχετική εγκύκλιος, η οποία εκδόθηκε 
το 2009 από το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ), μετά από εισήγηση του 
Συμβουλίου Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης. 

2. Στην εγκύκλιο δεν υπάρχει επιμέρους οδηγία προς τους/τις εκπαιδευτικούς όσον αφορά τον τρόπο 
ελέγχου της στολής.  Νοείται ότι ο/η εκπαιδευτικός δύναται να προβεί σε συστάσεις στην περίπτωση που η 
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ευρύτερη εμφάνιση/ντύσιμο του/της μαθητή/ριας δεν συνάδει με τη μαθητική ιδιότητα και ευπρεπή εμφάνιση, 
όπως καθορίζεται στην εν λόγω εγκύκλιο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.085, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την αναβάθμιση του δρόμου που οδηγεί προς Έμπα 
και του παρακαμπτήριου Έμπας προς Τάλα (οδός Έμπας) συνολικού μήκους 3,2 χλμ. περίπου, με βάση 
πολεοδομικά πρότυπα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Για το πρώτο τμήμα του δρόμου από τα “Διπλορκάτζια” (συμβολή με λεωφόρο Μακαρίου Γ΄) μέχρι τη 
λεωφόρο Νικολάου Έλληνα, μήκους 1,2 χλμ., έχει ετοιμαστεί ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Παλαιότερα είχε αποφασιστεί από το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως 
αναληφθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο η προώθηση της διαδικασίας προσφορών για την ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων από ιδιώτες μελετητές με την παρακολούθηση από Επιτροπή στην οποία θα 
εκπροσωπούνταν τα Τμήματα Πολεοδομίας και Οικήσεως και Δημοσίων Έργων.  Η διαδικασία αυτή δεν 
έχει προχωρήσει. 

ΙΙ. Για το δεύτερο τμήμα του δρόμου από τη λεωφόρο Νικολάου Έλληνα μέχρι τη συμβολή με την οδό Αγίου 
Χαραλάμπους, μήκους 2 χλμ., έχουν ετοιμαστεί ρυθμιστικά και κατασκευαστικά σχέδια από ιδιώτη 
μελετητή για λογαριασμό του Κοινοτικού Συμβουλίου Έμπας.  Όσον αφορά την προώθηση της 
κατασκευής, σημειώνεται ότι θα πρέπει να περιληφθεί πρόνοια στον προϋπολογισμό του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

ΙΙΙ. Τα πιο πάνω θέματα συζητήθηκαν στα πλαίσια πρόσφατης επίσκεψής μου στις Κοινότητες της περιοχής, 
στις 26/11/2021 και συστήθηκε στην Κοινότητα να θέσει το θέμα προώθησης του έργου στον Υπουργό 
Εσωτερικών λόγω αρμοδιότητας, ώστε να ενταχθεί το έργο στις προτεραιότητες και στον Προϋπολογισμό 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Σημειώνεται ότι οι αρχικοί σχεδιασμοί θα χρειαστεί να 
επικαιροποιηθούν και να περιληφθούν και τα θέματα απαλλοτριώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Χατζηπαντέλα στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.087, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

2. Εάν έχει καθοριστεί Λειτουργός Ισότητας στο υπουργείο. 

 Ναι, έχουν καθοριστεί Λειτουργοί Ισότητας στο Υπουργείο Υγείας και στα Τμήματα του. 

3. Ποιες συγκεκριμένα αρμοδιότητες και τι όρους εντολής έχει ο Λειτουργός Ισότητας στο υπουργείο; 

 Οι Λειτουργοί Ισότητας έχουν οριστεί στα πλαίσια της Εφαρμογής του “Κώδικα Πρακτικής για την Πρόληψη 
και την Αντιμετώπιση της Παρενόχλησης και της Σεξουαλικής Παρενόχλησης στη δημόσια υπηρεσία”, ο 
οποίος υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 12 Ιουλίου 2018.  Οι όροι εντολής πηγάζουν από 
τον εν λόγω κώδικα όπου αναφέρεται ότι οι λειτουργοί ισότητας είναι υπεύθυνοι “για την υποβολή 
εισηγήσεων στην κάθε αρμόδια αρχή για μέτρα που μπορεί να κρίνεται ότι χρειάζονται για τη βελτίωση, τη 
διοργάνωση των υπό αναφορά προγραμμάτων, την παρακολούθηση της εφαρμογής του Κώδικα, την 
αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας τους και την ποιοτική αναβάθμιση του εργασιακού περιβάλλοντος και 
των σχέσεων μεταξύ των εργαζομένων”.  Επιπλέον, σύμφωνα με τον Κώδικα, οι Λειτουργοί Ισότητας, μέσα 
από εξειδικευμένη επιμόρφωση πρέπει να είναι σε θέση να καθοδηγούν εργοδότες και εργαζομένους σε 
σχέση με τα όσα προβλέπονται στον Κώδικα και να εισηγούνται προληπτικά μέτρα, αλλά και να 
αναπτύξουν δεξιότητες αποτελεσματικής αντιμετώπισης περιπτώσεων σεξουαλικής παρενόχλησης στον 
εργασιακό χώρο. 

4. Υπάρχει αξιολόγηση για το έργο των Λειτουργών Ισότητας; 

 Οι Λειτουργοί ισότητας αξιολογούνται εμμέσως μέσω συνεχούς και εξειδικευμένης 
εκπαίδευσης/επιμόρφωσης που πραγματοποιείται από την Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.106, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση παρατίθενται στο σχετικό Πίνακα πιο κάτω οι προϋπολογισμοί 
ανάπτυξης των Κοινοτήτων της Επαρχίας Λάρνακας κατά την τελευταία τριετία: 

Έτος 
Αρχικός Εγκριμένος 

Αναπτυξιακός 
Προϋπολογισμός 

Τελικός Εγκριμένος 
Αναπτυξιακός 

Προϋπολογισμός 
Υλοποίηση 

Ποσοστό 
Υλοποίησης 

 € € € % 

2019 11.535.770 12.687.570 11.303.967 89 

2020 11.281.166 11.420.166 10.936.983 96 

2021 10.209.350 11.791.298 10.970.025 93 

2. Σημειώνεται, ότι στον τελικό Εγκεκριμένο Αναπτυξιακό Προϋπολογισμό συμπεριλαμβάνονται και μικρά 
ώριμα έργα, μετά από μεταφορά πιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.107, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 

2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 20 των περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων Νόμων του 2010 έως (Αρ. 2) του 2016, 
στις περιπτώσεις όπου παρέχεται νερό από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σε εξουσιοδοτημένο προμηθευτή νερού, σύμφωνα με 
τις διατάξεις των άρθρων 17, 18 και 19 του ιδίου Νόμου, αυτό παραδίδεται και μετράται σε σημεία και με 
τρόπο που ορίζει ο Διευθυντής του ΤΑΥ, εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά σε οποιοδήποτε άλλο Νόμο 
ή Κανονισμό που ρυθμίζει θέματα διαχείρισης ή προστασίας του νερού. 

(β) Επισημαίνεται ότι, εξουσιοδοτημένος προμηθευτής νερού σημαίνει Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας που 
ιδρύθηκε δυνάμει του περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικών και Άλλων Περιοχών) Νόμου, Δήμο που 
προμηθεύει νερό δυνάμει του περί Δήμων Νόμου, ή οποιαδήποτε άλλη Αρχή Τοπικής Αυτοδιοίκησης που 
έχει εξουσία να προμηθεύει νερό σύμφωνα με τις διατάξεις οποιουδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμου. 

(γ) Στη βάση των πιο πάνω και στις περιπτώσεις παροχής νερού από το ΤΑΥ σε Αρχή Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, εφαρμόζονται τα ακολούθα, ανάλογα με το ιδιοκτησιακό καθεστώς των αγωγών: 

 (i) Όταν ο αγωγός μεταφοράς νερού από τον κεντρικό κυβερνητικό παροχετευτικό αγωγό προς μια 
Κοινότητα κατασκευάζεται με κοινοτική συνεισφορά, ο αγωγός αυτός ανήκει στην Κοινότητα, η 
οποία φέρει και την ευθύνη της λειτουργίας, συντήρησης και επιδιόρθωσής του.  Στην περίπτωση 
αυτή, το ΤΑΥ τοποθετεί μετρητή νερού αμέσως μετά την έξοδο από τον κεντρικό κυβερνητικό 
παροχετευτικό αγωγό. 

(ii) Όταν ο αγωγός μεταφοράς νερού από τον κεντρικό κυβερνητικό παροχετευτικό αγωγό προς μια 
Κοινότητα χρηματοδοτείται εξ ολοκλήρου από το Κράτος, ο αγωγός αυτός θεωρείται Κυβερνητικό 
Υδατικό Έργο και το Κράτος φέρει την ευθύνη της λειτουργίας, συντήρησης και επιδιόρθωσής του.  
Στην περίπτωση αυτή, το ΤΑΥ τοποθετεί μετρητή νερού αμέσως πριν την είσοδο στην Κοινότητα. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.110, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 

2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Όπως αναφέρθηκε και στην ταυτάριθμη επιστολή μου με ημερομηνία 2 Νοεμβρίου 2021, οι περισσότεροι 
ποταμοί της Κύπρου χαρακτηρίζονται ως χείμαρροι με εποχιακή ροή, ενώ η συμπεριφορά τους κάτω από 
πλημμυρικές συνθήκες είναι απροσδιόριστη και απρόβλεπτη.  Οι επεμβάσεις στις κοίτες των ποταμών, 
όπως η ευθυγράμμιση τμημάτων τους ή/και ο καθαρισμός από τη φυσική βλάστηση, δύναται να 
προκαλέσουν μεγάλη διάβρωση στις παρόχθιες εκτάσεις, λόγω της αυξημένης ταχύτητας της 
επιφανειακής ροής, καθώς και υποβάθμιση της υδρολογικής και περιβαλλοντικής κατάστασης των 
ποταμών. 

β. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος προβαίνει σε ήπιες παρεμβάσεις από υδρολογικής και περιβαλλοντικής άποψης, όταν 
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κρίνεται αναγκαίο με σκοπό την ομαλή και ασφαλή λειτουργία όλων των ποταμών, όπως για παράδειγμα 
στη διάστρωση υλικού της κοίτης και στη διαμόρφωση πρανών. 

γ. Στη βάση των πιο πάνω το ΤΑΥ θα παρακολουθεί την περιοχή της κοίτης του ποταμού στην Κοινότητα 
Επισκοπής της επαρχίας Πάφου και, σε περίπτωση που κρίνεται αναγκαίο, θα διενεργηθούν οι αναγκαίες 
παρεμβάσεις. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.115, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Γεωργίου  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Με βάση τα στοιχεία του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, οι πωλήσεις ακινήτων στην 
κατεχόμενη περιοχή με δικαιοπάροχο ελληνοκύπριο και δικαιοδόχο αλλοδαπό, από 21.07.1974 μέχρι 
σήμερα, ανέρχονται σε 13 (δεκατρείς). 

β)  Αναφορικά με το ερώτημα για ελληνοκυπριακές περιουσίες στα κατεχόμενα, που πωλήθηκαν μέσω της 
“Επιτροπής αποζημιώσεων”, δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία και η οποιαδήποτε πληροφόρηση δεν 
μπορεί να θεωρηθεί ως επίσημη πληροφορία.  Ενδεχομένως στοιχεία να μπορούν να δοθούν από την 
Κυπριακή Υπηρεσία Πληροφοριών (ΚΥΠ). 

γ)  Τα δικαιώματα στην ακίνητη ιδιοκτησία στηρίζονται στο διεθνές δίκαιο και στο άρθρο 23 του Συντάγματος 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, με βάση το οποίο ο κύριος ακινήτου έχει το δικαίωμα να το διαθέσει ή να το 
δωρίσει.  Περιουσίες ευρισκόμενες στις κατεχόμενες περιοχές της Δημοκρατίας, μπορούν να 
μεταβιβαστούν, είτε δυνάμει πώλησης, είτε δυνάμει δωρεάς και να υποθηκευτούν προς όφελος 
οποιουδήποτε Πιστωτικού Ιδρύματος ή άλλου προσώπου, μεταξύ των οποίων και του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.129, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Στέγαση των ταχυδρομικών υπηρεσιών Λάρνακας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα της στέγασης των ταχυδρομικών υπηρεσιών Λάρνακας τέθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων στη συνεδρία της στις 9.12.2021. 

2. Το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών δεν διαφωνεί καταρχήν με τη μετακίνηση του Επαρχιακού 
Ταχυδρομικού Γραφείου Λάρνακας.  Για να καταστεί δυνατή η μετακίνηση θα πρέπει να εξευρεθεί 
κατάλληλος χώρος για το Επαρχιακό Γραφείο.  Παράλληλα στο χώρο που υφίσταται σήμερα το Επαρχιακό 
Γραφείο, στην Πλατεία Βασιλέως Παύλου, θα διατηρηθεί ένα μεσαίου μεγέθους Ταχυδρομικό Γραφείο για 
εξυπηρέτηση του κοινού, το οποίο θα παρέχει όλες τις ταχυδρομικές υπηρεσίες.  Η κεντρική όμως 
παράδοση των δεμάτων για την Επαρχία Λάρνακας, η οποία σήμερα προσελκύει το περισσότερο κοινό, 
και η υπηρεσία διανομής της αλληλογραφίας θα μεταφερθούν μαζί με το Επαρχιακό Ταχυδρομικό Γραφείο 
στη νέα του τοποθεσία. 

3. Πρόσφατα άρχισε η διερεύνηση, σε συνεργασία με όλες τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες/Τμήματα, της 
δυνατότητας αξιοποίησης του χώρου στην περιοχή “Παμπούλας” για ανέγερση ιδιόκτητων κτηρίων για 
στέγαση των κυβερνητικών Υπηρεσιών της Επαρχίας Λάρνακας, με προοπτική στο ισόγειο των εν λόγω 
κτηρίων να μεταστεγαστεί το Επαρχιακό Ταχυδρομικό Γραφείο Λάρνακας. 

4. Παράλληλα με τα πιο πάνω, το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών θα προχωρήσει σε πρώτο στάδιο στην 
εκδήλωση ενδιαφέροντος για μεταστέγαση του Ταχυδρομικού Γραφείου Αγίου Λαζάρου και σε δεύτερο 
στάδιο του Ταχυδρομικού Γραφείου Δροσιάς. 

5. Επιπρόσθετα, εντός του 2022 προγραμματίζεται η λειτουργία νέου Ταχυδρομικού Γραφείου στα Λιβάδια 
και η μεταστέγαση του Ταχυδρομικού Γραφείου Κιτίου.  Ενέργειες οι οποίες μαζί με τα πιο κάτω αναμένεται 
να αποσυμφορήσουν σημαντικά το Επαρχιακό Ταχυδρομικό Γραφείο, μέχρι να καταστεί δυνατή η 
μεταστέγασή του: 

• Παράδοση ταχυδρομικών δεμάτων, που δεν υπόκεινται σε τελωνειακούς δασμούς/φόρους, από τα 
πλησιέστερα Ταχυδρομικά Γραφεία διαμονής των δικαιούχων, αντί από το Επαρχιακό Γραφείο. 

• Κατ’ οίκον διανομή δεμάτων και μικροδεμάτων, που δεν υπόκεινται σε τελωνειακούς 
δασμούς/φόρους. 
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• Αναδιαμόρφωση του εσωτερικού και εξωτερικού χώρου του Επαρχιακού Γραφείου έτσι ώστε να 
δημιουργηθεί όσο το δυνατόν περισσότερος χώρος για εξυπηρέτηση του κοινού. 

Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση, που διεξήχθη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δημοσίων Έργων και του Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών επεξήγησαν ότι, κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισμού του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων στις 22.11.2021, εκ παραδρομής έγινε αναφορά σε “εξεύρεση νέων χώρων με τη διαδικασία της 
υποβολής προσφορών” για μεταστέγαση του Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου Λάρνακας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα προχωρήσουμε σήμερα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ αισίως έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη ειδική συνεδρία της Βουλής, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Κοινοτήτων Sir Lindsay Hoyle, θα πραγματοποιηθεί την Τρίτη, 15 Φεβρουαρίου του 2022, στις 4.00 μ.μ. 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας. 

 Ευχαριστώ πολύ για τη συνεργασία μέχρι τώρα. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργίου Νίκος Πάζαρος Χαράλαμπος 

Δημητρίου Δημήτρης Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Τσιρίδου Φωτεινή 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κουκουμάς Γιώργος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστόφιας Χρίστος  

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφίδης Χρίστος 

Νικολάου Μαρίνα  

ΔΗΚΟ 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παντελίδης Χρύσης 

Λεωνίδου Πανίκος Σαββίδης Χρύσανθος 

Μυλωνάς Παύλος Σενέκης Χρίστος 

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευσταθίου Κωστής  
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ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα Παπαδούρης Σταύρος 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Ζαχαρία Κουλία στην Παγκόσμια Ημέρα Συγγενών 
Καρδιοπαθειών. 

2. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 

α. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη ως Ειδικού Αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για 
θέματα Συμμετοχής της Κοινωνίας των Πολιτών σε διαδικτυακή συζήτηση με θέμα: «Η επανάσταση 
της καθαρής ενέργειας και οι επιπτώσεις της στην περιοχή του ΟΑΣΕ». 

β. Διαδικτυακή συμμετοχή των κ. Χάρη Γεωργιάδη, Μαρίνας Νικολάου, Χρύση Παντελίδη και 
Αλεξάνδρας Ατταλίδου σε Διακοινοβουλευτική Συνάντηση της Επιτροπής Συνταγματικών 
Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου με θέμα τις προσδοκίες των εθνικών κοινοβουλίων για 
τη Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευρώπης. 

3. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης της απόφασης της Ειδικής Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Δεοντολογίας των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων για προφορική επίπληξη του κ. 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους λόγω αντιδεοντολογικής συμπεριφοράς.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022».  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις [Χρίστος Χριστοφίδης, Λίνος Παπαγιάννης, Αλέκος Τρυφωνίδης, 
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Χρύσανθος Σαββίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Χρίστος Ορφανίδης, 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας)] και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις των (Σωτήρη Ιωάννου, Μαρίνος 
Σιζόπουλος) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους (Ρήτρες Συλλογικής 
Δράσης) Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2022 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Σωτήρης Ιωάννου, Χρίστος Σενέκης, Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν, Χρίστος 
Χριστοφίδης, Γιώργος Κάρουλλας, Κυριάκος Χατζηγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2022 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις [Χρίστος Χριστόφιας, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρύσανθος Σαββίδης, Γιώργος 
Κάρουλλας, Παύλος Μυλωνάς, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας)] και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος του 2021», αγορεύσεις 
(Μιχάλης Γιακουμή, Κώστας Κώστα, Πανίκος Λεωνίδου, Μαρίνος Μουσιούττας, Κυριάκος Χατζηγιάννης) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 
παρατηρήσεις του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Ενιαίας 
Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 
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12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον 
Ηλεκτρισμό) Κανονισμοί του 2021» και «Οι περί Ηλεκτρισμού εις Εργοστάσια Ειδικοί (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2021» και έγκρισή τους. 

13. α. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

β. Συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Κωστής 
Ευσταθίου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Ονούφριος Κουλλά, Μιχάλης Γιακουμή) έπειτα από εισήγηση του 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη για επανακατάθεση των προτάσεων νόμου: 

i. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2022», 

ii. «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022», 

iii. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για αναστύλωση του χώρου του μοναστηριού του Αγίου Σάββα της Καρόνου στην κοινότητα 
Τραχυπέδουλας - Αίτημα της κοινότητας Τραχυπέδουλας για βελτίωση του περάσματος από τον ποταμό 
Διάριζο προς το μοναστήρι του Αγίου Σάββα και τις καλλιέργειες της περιοχής - Παραχώρηση νερού με 
τη μέθοδο της βαρύτητας από το φράγμα Αρμίνου στις παραποτάμιες κοινότητες - Αντιμετώπιση της 
ανεξέλεγκτης βόσκησης στην Τραχυπέδουλα - Αναγνώριση της φερεγγυότητας πιστοποιητικών μίσθωσης 
για προσφυγικές οικίες σε τουρκοκυπριακή γη - Επιστολή του Επιτρόπου της ΕΕ για το Περιβάλλον, τους 
Ωκεανούς και την Αλιεία για την παράνομη παγίδευση πτηνών στην Κύπρο και τις πρόσφατες 
τροποποιήσεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου - 
Κατολισθήσεις βράχων στην Αγλαντζιά - Ερωτήματα για τους αιτητές ασύλου και τα κυκλώματα 
διακίνησης παράτυπων μεταναστών - Επέκταση του πληθυσμιακού προγράμματος μαστογραφικού 
ελέγχου για την έγκαιρη ανίχνευση καρκίνου του μαστού - Ανάγκη αντιμετώπισης της παράνομης 
πρακτικής αποκοπής της ουράς των χοίρων στην Κύπρο - Νεκρά φλαμίνγκο και παράνομα απόβλητα στη 
Λίμνη Παραλιμνίου - Προβλήματα σχετικά με την άρδευση γεωργικών περιοχών στην Αρμίνου - 
Επιδιόρθωση του οδοστρώματος του δρόμου Χολετριών - Σαλαμιούς - Αναδασμός στη Σαλαμιού - 
Αναβάθμιση του λιμανιού Πάφου - Παρακαμπτήριος δρόμος Ζυγίου. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Μη ενσωμάτωση ευρωπαϊκής Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο - Αρχαιολογικός χώρος στο χωριό Τόχνη - 
Οδηγίες προς τους εκπαιδευτικούς για τον τρόπο ελέγχου της στολής - Συμπερίληψη στον κρατικό 
προϋπολογισμό για το έτος 2022 κονδυλίων για το έργο βελτίωσης της λεωφόρου Έμπας - Ο καθορισμός, 
οι αρμοδιότητες και η αξιολόγηση Λειτουργών Ισότητας στα υπουργεία - Ο προϋπολογισμός ανάπτυξης 
των κοινοτήτων της επαρχίας Λάρνακας τα τελευταία τρία χρόνια - Τοποθέτηση μετρητή νερού στην 
είσοδο κάθε κοινότητας - Καθαρισμός κοίτης ποταμού στην κοινότητα Επισκοπής Πάφου - Πώληση 
κατεχόμενων ελληνοκυπριακών περιουσιών - Μεταστέγαση ταχυδρομικών υπηρεσιών Λάρνακας. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


